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AÇIK oTURUM YÜRtfr]cÜsÜ- otuıumu açıyüüm.
Aç* oıurum diye programa konulan bu otüııumu, biz apaçık oturum olaıak

yöneı€ceğiz. Mümkiln olduğu kadar salonla iletişim kwnaya çalşacağz. Bu ncden-
le, burada mevcut konuşmacı arkadaşlanmıan çok losa söz vereceğim. Salondan ala-
cağımız soru ve tepkiıere 8öre ikinci, hatıa üçüncü defa konuşma hakkı vermeye

çaüşeağu.
oıurum akşama kadar süreceğinden, herkese yeterince konuşma hakkı

doğacağını ümit ediyorum. Bu arada ıabii ki konuşma isıeğinde olupda konugmamş
arkadaşlann, arzulan böylelikle yerine getirileceKir. Özellikle dikkat edilmesi gere-

ken bir iki hususu açıklamak isüyorum. Benim fazla kural ıanıyan bir kimse ol-
madığımı bilirsiniz; kurallara fada sadık kalmam. Ancak, şüıslan hedef alan, ku-
rumların manevi şahsiyeılerini rencide edgn konuşmalaİdan kaçınılmasını özellikle
rica ediyorum.

Ayrıca, misal vermek sureıiyle, mesela diye başlayan cümleleri kullanma-
malıyız. Sihirli kelime olan "ise de" kelimesini kaıiyen kullanmamanızı özellikle
rica edeceğim. Erkan yolaç mı oldunuz diyeceksinia ama, ise de çok sihirü bir ke-
lime, is€ de deyince o işin ıaü kaçıyor, mesela deyince konuşma uzuyor. Bu nedenle,

ise de, mesela kelimelerini kullananlara müdahale ederim; çlinkü, o,kelimğlef işi
uzatrr,

Sayın hocam, şimdiden diyaloğa başladı, "Sıkryönedm mi?" dedi. Arkadaşlar,
ömrümilziin yansı sıkıyönetimde geçmiş kişileriz. 1960 ihtilalinde, Nurettin Akyol,
rahmet olsun, ondan öğrendik evvela despoüuğu. (Gülüşmeled Uç ihtilal geçirdik
meslek hayaumızca; bunlan öğrendik. lrrİsaadİ ederseniz, buraü sıkıybnedm ilan
fueÜjz.

Tabii bunlann hepsi işin espri yanı.
Oıurumu, evvela Selahattin Öner'e söz verınekle b§laımak istiyorum. Kendi-

sinden şunu soracağım: Özel sektöriin konumu belli. Özel sekıöriin sorunlan, kamu
sektörüyıe ilişkiler, çözüm yoılan, geleceği. Yalnz, bunun ilk ikisini sabahnn bu-
rada ıanışıp, daha çok öğleden sonra çözüm ve geleceği konlusundaki önerilerimizi
ve gğrüşlefim izi ıarıışacağz.

Ben, Selahaııin Öner'den, büyük bir holdingin bir yan kuruluşu olan,
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şekillenmiş bir kaİnu sektöriı olarak, kamu sekıörü deyince ne anlıyorsunuz ve sDin
özel sektör dediğimiz, hakikaıen öz€l sekür müdii4 serbesı büro mudur; serb€sı

çalışan mür; müteahhiı midir, yeni adıyla yiiklenici midir? Bu konuıarda önc€ıikle
bir açıklama yaPukıan soılİı, sorunlara ve kamu sekıörüylğ ilişkiler konusuna giı-
mesini isıeyeceğim.

Arkad§lann ne şokilde bir hazırlüla geldiğini bilmiyorum. Ancak, şundan e-

minim ki, bu konulaıü hepsinin de büyük bir bilgi birikimi var. Sizlerin, özellikle
bu konularda aydınlaulmasınü yarar olduğunu umuyorum. Konuşmalarda da, soru-
laİda da, bunları kafşılıklı olarak gine ıekrar ıarnşacağız.

Lafımı özellikle uzaıum; çünkü, halen gelenler var, lafi onun için uzun ıuı-
nım. Sayın Selahattin Önerb şimdi soruyoruz. Özel sektör nedir, nasıl olma|rdıı? Bi-
zim haİiıa kadasıro özel sekürtinde serbest bfuo, özel sektör, miiıeahhiı kavramlan
ne şekilde yer almışıır. Siz bu olayı nasıl algılryorsunuz?..

Buyurun Selahauin Öner.

selahatıin ÖNER (Özeı sekıör)- sayın Başkan, kıymeü arkadaşlanm; hepinizi
saygıyla selamlanm.

Sayın Başkanımın sormuş olduğu sual, hbii ki benim hazırlamış olduğum
yazı dizgisine uymadı. Ancak, ben bu yazı dizgisi içırisinde onun sualıerine cevap
vermeye çalşacağırrı.

Bizim Hafita kadasEo sekıöriindeki özel sekıöre bakıığımız zaman, bu ğzel
sektöiün çok değişik bir manzara arz etüğini görüyoruz. Tabii müaahhiüik ifadesi-
nin. mübahhitlik kavramının gefekıiıdiği bazı hususlaı vardıı. Bunlar nedir? Ser-
maye. Bunlar, devamIı kadİo, ıeknoloji, makine ve ıeçhizaı

Özel sekıöre bakıığınız zaman, büyiik çoğunluğu kanaaıimce ferdi ıeşebbus
mahiyetindcdir. Yani bunlar, mütqhhitlik kavramlna uygun düşmüyorlar, bclli bir
sermayelcri yok, dcvamlı bir kadrolan yok. Ve h2metin yürüüilmesi ile ilgili gerek-
li ıeçhizadarı yok. o zaman tabii ki bunlara müEahhit dcmek uygun düşmüyor.

Aynca, yine özel sektörümüzün bu devamh kadrosu, devamlı personcli ve de-
vamlı ıeçhizııı olmamasının sonucu olarak işleri yapabilmeklc ilgili uyron müessese-
sinin doğmasına ncdcn oluyorlaı ve hizmeüerini bu E§aronla yüfüt nektedirler.

Demek ki, tlzel s€kıörümüzün benim kanaatimce göriinüşü, çoğunlukla ferdi
ıeşebbüs halinde. Bu ferdi ıeşebbüs halinde olmasınrn ıabii nedenlerine ineceğiz. o
arkadaşlarimızın, müteahhidik kavramlannrn gereklerine uygun ğrgüılcşmelerini
sağlayan onam, şu anda var mıdıı, yok mudur veya bu orlamın yaıaıılmasında ka-
muya düşen görevler ve özel sektörüz, müteahhitiz diyen arkadaşlara diişen görevıer
yerine getirilmiş midir veya geıirilmemiş midir? sayın Başkanım, zannederim bun_
lan daha sonraki oıurumda cevaplandrrmamı istedikleri için ben ona geçmiyorum.

Tabii ğzel sektörümiiz bu halde olunca, böyle bir özeı sekürtinde ıabii birçok
sorunlan olacaktr. B€n müsaade ederseniz bu sorunlan burada belinmek isıiyorum.
Kanaaümce, sorunlan şöyle ıoparlayabiliriz: Yeerli ve siirekli iş olanaklaıına kavuş-
mamışlardır. Kanu kurum ve kuİuıuşlannca yeterlilik verilirken, mües§eseıeşmeye
döniık, örgüdeşmeye döniiık koşullar aranmamakta, karnesi olan heİtese ye@rliıik
veritmekıedir.
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Birim fiyatlan diişi*tiıf. Bu birim fiyadannın düştik olmasi, örgüılmeşmeyi
önlemektedif.

Özel sektör, ihale editebilecek taahhüt ve müşavidik hizmetlerinin kamu ku-
rum ye kuruluşlan ile üniversiteler ıafafından yapılması da, öZe[ sektörün kendine
gelmesi ve ör8ütleşmesini önleyen, kanaatimce en t nemli biİ unsurduf.

Sayın Başkanım müsaade ederse burada belirtnek istiyorum, özel sekdrün
kamu ile ilişkilerinden bahsetİnek istiyorum. Özel sektör kamuya hizmet veriyoı.
Özel sekıöre verilen hizmeılef de var, ancak bunlar bugünkü duıumda müEahhitlik
dediğimiz kuruluşlaıdan ziyade, her özel sekör, haritacılük hizmetlerini, yani -bizim
üşımzdaki özel sekıörden bahsediyorum- haritacılık hizmetlerini en ucuza geıiıebil-
mekle ilgili kendi organizasyonlannı yapryorlar ve o işi bitirdikten sonra o ofgani-
zsyonu dağıtıyollar, ikinci bir işe geçtikleri zaman, yine piyasadan topoğ.af ve
mühendis a*adaşlü bularak o işleri yapmakıadırlar. onun için ıabii ki bizim burada
ıaİlışacağımız konu, özel sektörün kamu ile olan ilişkileIidir. Çünkü, özel sekıörü
yaytan, onlaıa güç veren, onlann vaıhklarrnı siırdiımesine neden olan hizmetler,
işleı, kamu uıafından ihale edilmekıedk. Bu itibaıla, özel sektörle kamu ilişkilerini,
özel sektöriin nerelerde iş aldıklannı belirtmekte yaİaİ görüyorum,

Ülkemizde özet sektör yaşamına sığacak işleri ihale yoluyla, çoğunlukla kamu
kurum ve kuruluşlanndan alınmakıadır. Bugün özel sektöre ihale yoluyla hizmet ve-
ıen kuruluşları şöyle slıalayabiliriz: lller Bankası Genel Müdiirlüğü, belediyeler,
Tapu ve Kadastıo Genel Müdürlüğü, Karayollan ve Devleı Su İşleri Genet
Müdialükleri. Bugünkü ihale edilen işler, özel sekıör için yeıerli iş imkanı yaİaüna_
makıadır. Nitekim, ltler Bankasının bu sene duyduğumuz 6 milyarlık bir iş gücü
vaİ. Belediyeterin güçlcri ıükendi, devam eğnekte olan işlerin bile paralaİmı veIebile-
cek güçte değiller. Tapu ve Kadastıo Genel Müdürlüğıinde bir cantılık, bir aktivite
val; ancak, Sayın Gcnel Müdürümüzün de beliaiği gibi, 1989 yılında bu iş için ra-
lep ettikleri 25 milyar lirayı bile alamamış durumdalar. Bu itiballa, özel sekİör ne-
Iede ne iş alacakıür; nasıl öIgütleşecektir; nasıl yaıırım yapacat ve bu yaptığı
yatınmın kalşıhğınI ne zaman finanse edecektir? Zannediyorum işin en önemli ta-
rafi, sağlamhğı ve güYenilt iş kanallanna kavuşabilmesidir. Ve bu iş kanattanna
kavuşbilmesi için, kamu kurum ve kuruluşlannın fotogrametıik harita ihtiyaçlarını
ve kadastral hizmetlerin yapımını özel sektörün üsttenmesi gerekdği kanısındayım.' Karnu kurum Ye kuruluşlan, fotogrametrik harita ihtiyaçlarını 203 sayılı Yasa
gereğince kurulmuş bulunan Bakanlıklararası Hariu lşleri Koordinasyon Kuruluna
geürmek zorunluğundadıı. Bu kuula gelen istekler, Harita Genel Komutanlığı ile
Tapu ve Kadastro Genel Müdiiflüğü ıarafindan üstlenilmekte ve özel sektöre bugüne
kadar o kanaldan aknış herhangi bir iş bulunmamaktaür.

Tapu ve Kadastro Genel Müdiİıüğü de, biraz önce belinüğim gibi, ülkemizin
mülkiyet sorunlanna çözüm bulmak için uzun zamandan beri çalışmaktadıf. Bu hiz-
metlerin özel sektöre aİtanlması için bil canlılık bir ga}Tet vaıdır ve bunun ilk
ömekleri de verilmiştir. Yekiliterte yaPmış olduğumuz temaslarda da, bu ömeklerde
başanlı sonuçlar alındığ,ına daiı başafllı ömekler vardır. Bu itibarla, Tapu ve kadastro
Genel Müdürlüğünün iimit ederiz ki, önümüZdeki yıllaIca yapıcılık vasfından
sıyrılarak, hizmederini ihate yöntemiyle yaptıran bir kuruluş haline gelecek şekilde
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kendi ıeorganiu ^syonunuü tamamlayarak, özel sekdre açılmakta, tj darboğazlan ve

ğkanıklıklan taİnamiyle gidersin.

Sayın Başkanım, çözümlere gelmiyorduk, atlayalım?

AçIK OTIJRUM YlJRimjCÜsÜ- gvet

Selahattin ÖNER- Uzun zamandan beri, haİila ve kadastro sekt(kiinde en büyiik

işveren olan lller tİankası Genel Müdiiıtüğü, alışılagelmiş diizende hizmedeıi ihale

etmekir ve bazı büyiik \ler parçalanmakta, küçiık işıer haıinde ihaleye çıkantnakta;
aynca, gelişmiş tg}nolojiyi öngören herhangi biİ şey talep editmemektedir; yani ,

hiçbir yenilikle ilgili müıeahhitler zorlanmamakıa, şartnamelere ve yönetınenliklere

bu gibi hususlar konulmamakta olduğunu görmekteyiz.
,Son yıllarda, özellikle büyiik belediyeıerimiz, anakent durumunda olan b€ledi-

yelerimiz, özel sektöre bir hayli iş ihale elmişlerdir; özellikle slah imar planı uygu,

lamatan, imar planı uygulamalan ve bu nedenle 1986 yılı özel sekıör için belediye-

lerin bu davranşlan, bu teşebbiisleri nedeniyle iş kapasitesi yöniınden altın yıl oıa-

rak kaydedilebilir. Ancak, l986'dan sonra ibre aşağıya doğru dönmüştiir, ha]en yine

bu belediyelerrle iş yapmakta olan birçok müıeahhit arkadaşımız bulunmakıadrr. An-
cak, yeni işler ihale edilmediği gibi, devam eımeke olan işlerin paralarının

aiınmasıyla ilgili de, binakım güçlükler, sıkınulaı bulumakhdır; ama müteahhit ar-

kadaşlanmız, bu güçlükler Ye sıkmtılara rağmen, özveriyle oradati taahhütlerini ye-

rine getirme savaşı vermektedirler.
Diğer kamu kurum ve kuruluşlannı, haıita hizmeılçrini genellikle proje ve

inşaat işleri içerisinde ihale etmektedirleı. Bunun da proje maliyetlerinin
yiikselmesine neden olduğu kanısındayıZ. Harita hizmetlerinin projelerden aynlaıak
ihale edilmesi yöntemi benimsendiği ıakdirde, meslekdaştanmzın yeni iş kanallanna

kavuşcak ve kaliteli a]tlıklaI üzerine yapılacak bu projeler, ekonomik ve uygulana-

biliı olacakff.
Bu arada, bizim Temel Haİita oıarak KaIayoılan Genel MüdüIlüğü ve diğer yet-

kiliter nezdinde bu pğe ile beraber ihalelerin ayrılması gefekliği nezdinde

ıeşobbüslerimiz oldu. Bu, ayrılmasının yararlarını dilimiz döndüğü kadar anlattık.

Ancak, almış olduğumuz yanı! hariıaların ayn ihale edilmesi büyük Zaman alıyor.

Onun için biz bu zamanr kazanmak isüyoruz, anahtar teslim iştere doğru gidiyoruz

ve bu şekilde bir ayşmı benimsemediklerini çok açık bir şkilde vurgulamışlardır.

Ancak, ben yine şuna inanıyoıum ki, eğer bu haıitalar ayn etüd, ayn olarak ihale

edilecek olusa, pmjelerin geçek, maliyeılerini daha sağlüh bir biçimde hesaplayıp ve

daha ekonomik projeler üretitecek. Üıkenin bunda kesinıikle yararı vaıdır,
yazılanmızla ve şifüi olarak belinik.

Sayın Başkanım bana balıyorsunuz; uzatııin mı?

AÇIK OTURUM YÜRÜTÜCÜSÜ- Hayır. Hatta, "Solunlarda dalboğaz var

mıydl?" diye sormak istiyorum.
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takip eden çöziım t rıerileri gelir; yuıi, ben daıboğzlar ile önerileri çok kesin hudut-
larla aıııamadım.

AÇIK oTURUM YÜRÜIÜCÜSÜ- Teşekkiif ederim. onu öğleden sonra
konuşalım.

selahattin ÖNER- sağol.

AÇIK OTURUM YtJR(ffijcÜsÜ- sıze teşkKü ederim Selahaüin Bey.
İkinci konuşma hakkrnı, mesleğimizin özel sektöriine işveren vekili olarak

1960'lı yıllardan beri bulunmuş ve önemli kaynak aktarınş olan lller Bankasanın
Harita Dairesi Başkanı Sayın Nazıni Arslan'a vereceğim. Ancak, Nazmi Aıslanh söz
verirkcn, yine prognmdaki ilk iki maddle ıizerinde özel sektöriin sorunları, kamu
sektörüyle ilişkiler kapsamı içinde kalmasını, al.rıca da bir işveren vekili olarak,29
yıldır faal gorevde bulunan bir kişi olarak, özel sektöriin bugünkii dağınık durumu-
nun Sayrn Öner'in de belirttiği şekilde bir sermaye birikimi olmamasından, kadıo-
laşmanın olmamasından ne gibi sonuçlar uyanürdığını, neden bu şekilde girdiği
hak-kındaki güti§lerinide özellikle vurguIamasını rica edeceğim.

Sayın Nazmi Arslan, bu çerçeve içinde kalmak şamyla konu},u k§a ve özlü ol-
arak anlatrnanıa rica edereğim.

Nazmi ARSLAN (Ilter Bankası Hafita Daiİe Başkaıu)- Teşklıiir ederim Sayın
Başkan.

Sayın Başkan, kıymetli arkadaşlanm; lller Bankasında görev yapan üim mes-
tekdaşlanm vc şahsım adına hepinizi saygıyla, sevgiyle selamlanm. Bu açık oturu-
mun, mesleğimizin geleceği için hayırlr uğurlu olmasını candan ıemenni ederim.

Bu arada buradaki konuşmalann mahiyeıi hakkında daha evvel bir araya gelrne
imkanı olmadığı için hazıılıksız olarak getmiş bulunuyorum. Bilgi birikimime ve
tecrübeme dayanarak, sorulanmızı ve önerilerimizi elimden geldiği kadar, bilebil-
diğim kadar cevaplandırmaya çal,ycağrn.

Sayın Başkanımızın, özel seküirün durumu hakkındaki sorusunu cevap-
landırması için kısaca bir geçmişine bakmakıa yalaı var. Tabii bu ü benim bilebil_
diğim kadaı, içerisinde bulunduğum kadar olacaktır. Çünkü, geniş bir bilgi edinile-
cek herhangi biı kaynak yoktuf geçmişi hakkında.

lller Bankasfntn kuruluşu olan 1945 yılındanwel harita öz€l sektörünün ne
olduğunu kesinlikle bilemiyoruz. Bir kısım şehir ve kasabalanmızın harialarını ej-
nebi firmalar, bilhassa Al-rnan firmal4r taıafından yap üğ1 aesadüfen öğenmiş bulu_
nuyoruz. Bu arada kendi memleketim olan Çorum'un, haria ve imar planının Al-
manlar urafından yapılüğını ve gerek harita, gerekse kadastro çalışmalannda onların
yaptığı nirengilerden faydalandığımızı bir tetkikim zamanrnda öğrenmiştim; ama
bugiin maalesef onların nerede olduğunu bulamıyoruz.

l945'ten |957 yılına kadar geçen süe içerisinde harita sektörüne her meslek
gnıbunda mühendis olan, olmayan tüm gruplar hizmet eğniş ve 1957 yılına kadar
yapılan cephe haıitası şeklindeki harita ahm işleri ltler Bankasınca ihale edilmek
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sureüyle, biİ kısmı da belediyeler nrafından ihaıe edilmek suetiyle yaphnla geımiş.
l957'ye kadar yapılan haritalar, o zamanrn bayındırlık hizmetlerinde hizmet

edecek çapta ve nitelikte Ve çabuk yapılmalan temini ba]omından meskun olanlar ada
cephesi şklinde ve l/500 baz ötçeğinde, gayrimeskun a]anla l/1000 öıç€ğinde tes-
pit edilir. Altlıklaıı aliminyum ve iki tane muşamba kopyası olmak suretiyle
yapılmış, bunlaıdan, muşamba kopyalanndan birisi harioların çoğalrılmastnda,
diğerleri ise imar planlannrn tanziminde kullanıla gelmiş.

l957'den sonra, astfolon altlık kullanılmasına başlanılmış. Bu arada
yöneünelik değişikliği yapılmak suretiyle, bugün halihazr harita dediğimiz, aslında
lopograİik, standaft topografik haİib olan hariıa.lann yapımırıa geçilniştir.

l960'laıda _kesin olarak şimdi hatınmda değil urih; ama 1965, 1966 yıllannda_
müteahhitlik kamesi yönetmeliğinin çıkışına kadar da hmamen bankarun ye&ili ku-
nıllannm insiyaüfi hakktnda özel sektöre iş dağılımı yapılmış ve yapıırıla gelm§tir.

Bu yönetmelik uzun süre tatbikat görmüş ve yeni 3194 sayılı İmar Kanununun

çıkmasıyla, yöneımelik son şeklini hepinizin bildiği gibi almış ve mü@ahhiılere iş
dağılımı, eski yönetmetikteki alan biiyüklüğü esasına göre olmasına ka§ ık, bu
yönetmelikte bedel karşılayan keşfinin ka§ılığı müteahhi er gruplandınlarak ona
göre yöneğneliklerinin verilmesi sağlanmış bulunmakadır.

Kısaca, müteahhitlik mesleğinin bu geçmişini izah ettikten sonra, özel
sektörün dağınık durumuna biraz değinmek istiyorum. Efendim, özel sektörün
dağınık durumda olması, şahsi görüşüm, biİinci olarak mesleğimizin çok yönlii ot-
masından ileri geliyor. Kırkını yeni çıkarıyoruz bizler ve halen kaışınızda
konuşabiliyoruz. 1949 yılında Harib Kadası:o Mühendisliği şubesi Yeyahut da tek-
nik okul kurulmuş. l953'te ilk biz mezun olmuşuz. Ve yeni yeni emekleme çağına.
girmiş, kendi kendine geliştirmiş, bugünkü dulu'ma gelmeye çalışıyor, Bu
dağınıklığın seb9binin birinci faktörü, mesleğin ycni olması. lkinci fak6r, 1957
yıllaİına kadal dağın* bir özel sektör, yani toplanılmamış, herhangi bir yönetmeliğe
bağlanmayan, bir sınıflandırmaya bağlanmayan bir özel sekıör. Hatta l965'li yıtlafa
kadar şeklinde çalışması, 1960 yılında 27 Mayısla biİlikte harita özeı sektörün tama-
men yok olması, en kuvve i müteahhitlcrin bile memur otmak mecburiyetinde
kaldıklalı.. Niye memuı olmak mecburiyednde kalmış?.. Sebebi: Sayın selahatıin
Öner'in bahsettiği gibi küçü sermaycli olduğu için, kendi kendini geçindiıemeyecek
durumda olduğu için memur olmuş.

1963'lü yıllardan, Birinci Beş Yıllık Plan döneminden itibaıen, yeniden
yeşerm_eye ba§Lımış ve bugünkü dunma gelmiş. Bu arada özel sektö.e, Sayın Sela-
hatin Öner beyin de bahse$ikleri gibi, işveren yegane müessese, yani İller Bankası
oıması nedeniyle, bütün akım bu müessesenin çı}ardığt işler üZerine yığılmtş, do-
layısıyla da rekabet çoğalmış, rekabet faz lalaşmış, SO'lere, 60'lara varan kınlrnalara
kadar ulaşılmış, te}rar inmiş, tekar çıkmış biı grafik şeklinde dev8m ederek bugüne
gelinmiş. Biz, herhangi bir toparlam4 disiptine etıne hususuna gidecek olunsaydı,
özel sektörde bugtin en az ı5-20 firmadan daha fazla fırrna olrnasna imkan olmazdı.
Nedeni: Her yeni serbest hayaa aülan mğslektaşımıza iş imkanl sağlayabilecek, on-
ları yaşabbilecek, gelişıirebilecek tedbirleri almak için bazı statüler uygulanması
nedeniyle, özel sekıörün diğer sektörlerdeki gibi, mesela inşaat ve enerji
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sek6rloindeki gibi büyük iirmalann kurulmasına, bir de hariıa işloinin parasal ce-
sameti doİayısıyla irrıkan bulunamamışur.

Sayın Başkan, bilebildiğim kadanyla izah etmeye çalışırm. Arkad§lanmın, ek-
sik kalan yerlerde sorulan olusacevaplanürmaya çalışcağm. Vaktinizi alüğıın için
ıeşekkiıf ederim. sağolun.

AÇIK OTURLJM YtJRıfrjcÜsÜ- reşeı<kür ederim.
Nazmi beyin konuşmasındaı bazı şeyler algılamaya çalıştım. Nazmi bey,

"1957'ye kadar fazla bir şey yoktu, l957'den soffa bazr gelişmeler başladı.
Mesleğimiz çok yeni, kırkı daha yeni çıku" dedi. Bu kırkı yeni çıktt sözünü hiç
beğenmedim hocam. Özia dileyerek, şunlan söylemek istiyorum: Bizim kırkımız
çıku ama, riiştümiizü de ispat enik. Bir aıkadaşlmz, kırkr yeni ç*riış adanın riiştü
işat edilmez dedii ama biz, rüştümüzü ispat eıdğimiz kanısındayım. Ben, harita
sekörünün Tiiürkiye'de her ıürlü işi yapacak güçte -özeı sekör demedim, harita
sekıörü dedim, dikkat edin- olduğu kanısındayrm. Bu güç de, siz genç arkadaşlann
büyiik katkılanyla daha da ilerliyor. Teknoloji ilerliyor.

lkinci konu: Nazmi beye bir şey sormuşı,um; "Bu dağınıklığın nedenleri ne-
dir?" demiştim, Aldığım yanıtian şunu anladım, dağınıklığın nedeni İller Ban-
kasıymış. Çünkü, topaİlama gayretine değil, ,leğılma galreüne yönelİniş gibi geldi
bana Kendisi, "...şöyle olsaydı, 15-20'ye düşrdi" dedi. Aslrnda 15-20'y€ düşse özel
sektör, demek ki toplanırdı. BiZ niye dağıtrnaya uğra§İk? Çok öziir dilerim, Sayın
Nazmi ağbeyime çok saygım var, faka[ bir sürçilisan mı oldu diye endişe etüm.
Çünkü, özürümüz kabahatimizden büyük deyimini kullanmak istemiyorum,
şevkatini koydu ortaya gibi geldi bana. Fakat, konulara böyle yaklaşan bir
konuşmadan soıua, daİıa sonraya söz verecektim; ama Mehmet Turçan aIkadaşım Yar.
Kendisi çok renkli bir arkadaş. Yani karakuru görtip de başka tiirlü zannetrneyin. o
aslında ebrulu, çatışmalarında yaplm viır, belediyelerin denetimi organı olarak
çalrşması vaı. Komisyonculuk deneyim de, emlakçıl* var. (Giilüşmeler) Oıganizas-
yon Y ; aüıım Ya4 görüş vaı; her şy var. Bu nedenle de, en çok -yıttar boyu
anıdığım için- Turcanln bil kame olayı vardır. Safn Nazmi fuslan ağbeyimize, bu
kame konusunda da söyleyeceği, içinde ve kursağnda kalmış bir siirü lallaI var; dili
çokıan şişmiştir oriun. (cülüşmeler)

Daha ziyade Mehmet Turcan'dan özel sektörün sorunlaİı, kamu sektörii iıe
ilişkileri derten, bu konulara değinerek, konuşmasınr sıirdiıİmesini rica ederek, sözü
Tuıcan'a veriyorum.

Nazmi ARSLAN- Sayın Başkan, öziir diterim...

AÇIK oTURUM YÜRÜIÜCÜSÜ- lkinci konuşma hakkınız var.

Nazmi ARSLAN- Konuşma hakkım var; ama anında cevaplandrrmam lazrrn.
Kusura bakmayın, biraz sitçilisan oldu galiba.

AÇIK oTt RUM YÜRİ-[ÜcÜsÜ- een söyledim
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Nazmi ARSLAN- Kusura bakmayın, ben de konuşmaya yeni yeni rsınmaya

baştıyorum. (Gülüşmeıe' Isnıİsam belki konuşma]anm başka çeşit olacak.

AÇIK oTURIJM YÜRÜrucÜSÜ- Başka çeşit olmasına gerek yok hocam.

Nazmi ARSLAN- Çok isıirham ederim. iller Bankasının futumunu böyle ko-

rnik şekle sokmanız...

AÇIK oTURUM YÜRÜTÜCÜSÜ-Yok efendim; buraü espri yapıyoruz. İşi
tath bil hale getİeceğiz.

Nazmi ARSLAN- Sayın Başkanım, siz de özel sektör @msilcisi olma im-
kanını bulduysanız, bunda llter Bankasının çok ka*rsr vardır.

AÇIK OTURUM YÜRÜTÜCÜSÜ- Tabii, tabii... Bunlarr inkar euniyoruz.
Ben o şekilde açıırn konuyu Dten.

Nazmi ARSLAN- Kusura bakmayın, konuya müessesemi övmekle
başlanadım. Müessesenin kusurlan olabilir, bu Enkit de edilebilir; cevabını da veri-
riz. Cevap vermeye de mecbur değiliz. ZAtefl ceyap vereçek halimiz de yok. Kendi
içimizdeyiz, içiçeyiz. Özel sektör deyince İller Banlras var, lller Bankası deyince özel
sekılör vaı.

AÇIK oTURUM YirRÜTÜcÜsÜ- Sayın Nazmi Arslan...

Nazmi ARSLAN- Öyte otunca, lütfen sapurmaym Sayın Başkanım.

AçIK oTURUM YirnÜrÜcÜsÜ- Özellikle söyledim...

Nazmi ARSLAN- saptırmadan konuşun.. Ben de gürnek isterim, ama...

AÇIK OTURUM YÜnÜrÜCÜSÜ- rabii, hep gülerek konuşacağz.

Nazmi ARSLAN- Teşekkiir ederim.

AÇIK OTURUM YÜnİffijCÜSÜ- Sayrn Tuıcan'a söz hakkını dewed!.yoruz.

Sayrn Nazmi Arslan'rn hassasiyetini bildiğim için esprili konuştum, kusula
bakmasın.

Nazmi ARSLAN- Sağol. Hep böyle esprili konuş..

AÇIK oTURUM YÜRÜT ÜCÜSÜ- Özeı seküirümiizün yegane işveıeni diye
ıakdim enim.

336



Nazmi ARSLAN- Teşekkiiür ederim.

AÇIK OTIJRUM YİJRİffijCÜSÜ- Suyurun Sayın Turcan.

Mehmet TIIRCAN (Özel Sekür)- Sayın Başkana teşekkiiı ederim. Renk]i ve
kanşık bir k§i gibi ıanıü beni. (Gülüşmeler) Nasıl olsa beni herkes unır, ben Naz-
mi ağabey gibi alınmayacağım. Kaıışıklığını, vesairesini kendi yönüylen
Ğğerlendirmiş olacağım.

Benim görüşüm şu ki, biz, bugiın özel sehörden daha çok serbest çalışan
biimlar durumundayz. Ve serbesı çalışn bitolar olarak hiçbiı yere gitme olanağmız
da yok. Önümüze yeni gelen teknolojiyğ göre, serbest çalışanlann arıık seıbest
çalışma durumundan çıkıp, sektör olma zorunluluğu var. Öyte ise, sektör olmamız
için ne yapmalıyız?

Önce, hepimiz birimiz ve bu meslek için biı katloda bulunmak istiyoruz diyor-
sak, burada bu sorunu içtenlikle ne bif müessesenin işi, ne de bir kişinin çıkarı
tarzında değeılendirmeden, Sektörün çıkan olarak ve sektörün geleceği olarak belirle-
yip, haria kadastıo sektörünün özeli ve kamusuyla güçlü olması için ileride biı özet
seKör yafatmamız lazım mı, değil mi; bunu neı ve seçik bir şekilde dürüstçe onaya
koymamız lazrmdrr

Şahsi kanaaıim, bugün, sekıör denen, yani özel sektör denen bir sektöriimüz
yoktur. Bugü{ıkü şaltlarıada zaten olamaz. Ömeğn, az önce arkadaşlann dediği gibi,
ben para kazandım, ama hafitacılıktan değil. Kadastro mühendisi olarak bilgiterimi
gayrimenkul üzerinde iyi değerlendirerek, gayrimenkuldeki birikimirni dcğerlen_
direrek, paİaya dönüşai.ırerek paİa kazandım. Öyte ise, neden halita iiIeı€n bir meslek-
daşım da benimle beraber mesleğini yaparak aynı süreç içinde aynı parayı kazan-
masın? Hayr, yok.. Bakıyoruz (A) grubu kame sahibi, yıllaıca çalışmış bir mestek-
daşımız, hiçbir şeysi yok. pün başladığı dalboğazı, bugün aynen devam ettiriyor.
Kann tokluğuna veya geçim sıkıntrsına düşmemek için, diğer meslekdaşIannın dı
limlerinden biı pay çalmanın içerisinde. Böyle mi olmalı?.. Okumuş, bclli bir yere
gelmiş olan bizler böyle ıni olmalıydık? Burada aynlıyoruz. Çünkü, bakıyoıuz ki,
inşaatçılar birkaç yıl içerisinde derlenip lopaılantyorlaı. Makinacılar derlenip opar_
lanıyor, öteki derlcnip toparlanıyor ve teknoloji de bize son derece püalı yaırrımlan
gerektiriyor. Bu bifikimi ne şekilde kanalize edeceğiz ve bu birikimi kanalize
ettiğimiz sırada avantajımız ne olacak? Bu birikimi kanalize ettiğimiz srada, iş alma
olanağlmız olacak mı? Bunları burada bence konuşup, tartışlp açıklrğa
kavuşturmamız lazım. Benim, özellikle üzerinde dumak is@diğim konu bu idi.

Diğer yöne geıince; sayın Erda| Akdağ'ın dediği gibi, tabii yaürgadığlm konu-
lardan bir tanesi, meslek, yani s€rbest çalışmanuı içerisinde geçen çalışrnalar ne hik_
me§e bir bütün olarak değerlendirmiyor da, bu çüşmalann dışında ge4en çalışmalar,
kamede değeflenimeye tabi n]tuluyor. Öyle ki, lller Bankasında yıllaİca çaıışmış bir
mühendis, bu çalışmasından do|ayı bir kamede aynlüğı sırada bir değer alıyor, tapu
kadastroda müdtirlük yapmış bir kişi değer alıyor, üniversitede eğitim veren bir mes_

lekdaşımız dcğeı alıyol; ama seöest çalışan ve halihazır hariİa iiretmeyen bir meslek-
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daşımz değer alrnıyor. Diyeceklerki, 1985'ten sonra, biz bunu belli biı şkilde imar

uygulaması tarzına da geürdik. Hangi imar uygulaması?.. Özel sğktttrün, öZel
sektöre verdiği imar uygulaması değerini yine almıyor. Ya, doğrudan doğruya ka-
muya verdiğini veya özel sektörün bir imaı planı, yapı, uygulama veya düne kadar

dediğimiz ifraz işlerinden doğan çalışmalarınl uzakıan yakından göz önüne
almıyodarü. Bunlar acaba neden oluyordu? ÇüüiL şahsi kanaatim, kame benim için
hiçbt şey ifade etıneyen bil kağıt paıçası durumunda olduğu için, bu tia çalışan arka-
daşlanmız da ilgi duymuyordu. Halbuki, sektör yaratınak istiyorsak, kamğ çok şey.
o zman, seklör yaratİnak amaclyla orıaya çıktığımızda, kamenin de ve yeterliliğinin
de yine sektör yarauna yönünde bize bazı yeni kolayl*laı, bazı yeni atılımlar getir-

mesi lazırndır. Bu konulann da meslekdaşlanmzca göz önüne alınmasrnı özellikle
rica ediyorum.

Yine, Selahattin Öner bey, bir nebzg bahsettileI, ben, bunun sadece güncel

olrna yerine, özel çalışanlann l989'daki bir sorunu olacağı kanısıyla, dile getirmek

istiyorum. Özel sektör, 1989 yılında belli bir sıkrnuh devre geçirecektir. Öziiır dile-
rim, sektör deyimini yanlış kullandım, özel çalışanlar 1989 yılını belli zo:luklarla
geçireceklerdiı. Öyle ise, onlann yapması gereken birçok işi, kamudakiler lütfen yap-
masınlar, kamudaki arkadaşlanmız, kontrolla gereği kadaı işi çıkmaza sokma yerine,
kontıol esnasında i§i yapıcı ve losa sürede standaıtlanna uygun olarak yapılmasını
sağlasınlar.

Biz, şu anda Şişli Belediyesinin imar uygulama işlerini kontrol eden firma du-
rumundayz. ve bu tür imar uygulama yapan İstanbul'da iki tane büyük belediyğ
vaıdır. Birisi BaiıIköy, birisi de Şişli'di. Şişli'de sanıyorum 20 küsuı milteahhit
var, Baloıköy'de de ona yakün müıeahhit aynı anda çalışıyor.

Şişli'de hiçbir yüklenicinin bugüne kadar bizimle kontrol esnasında sorunu ol-
madı. Ve bütün konroltaIımız anında günlük, elekEonik alımlarla müştereken
yapıtmaL suretiyle kadastro, biz ve müteahhitin elemanlarından oluşan bir kontrol
ekibi gunliik otarak gidip, daha önceden seçilen giİzergülaı üzerinde çalışmalar
yapılıp, sonuçlan, her üçünün imzaıanyla her üç firmaya veriliyor. Hesaplar her üç
iırma ıarafindan müşı€Ieken yapılıyor. Sonuç: kabul edilt durumda ise kabul edili-
yof, değilse iş müteühide iade ediliyor. Aıkadaşım, senin işin ikinci bir konrol ge-

ıektiriyor. lkinci konaol sonucunda da kabul edilt göriilnüyorsa, işini yenile, öyle
gel deniliyoı. Ama aynı uygulama, Bakırköy'de işin son kabul aymasında yapıldığı
için müteahhit işi bitirip getirdiğinde senin işin uygun değildir deniliyor. Işin uygun
değil dediğinde, müteahhiüe belediye arasında biıyiik bir sürtüşme başlıyor ve iş
çftmaza giriyor. Eğer, biz de o ıarz davranmış olsaydrk, Şişli'nin bugün hiçbir
bötgesi bitrnemiş oludu. Ama" yiizde 75'ini sonuçland[d* bu düşünceyle.

Sanıyorum, rlediğirniz öZel sektörü oluşturursak, bundan sonra bu tit işlerin de
onlara verilebileceği görüşünü benimsememiz gerekir. Biz, bunu sadece bu dü-

şüncemizden harekeüe bir isparlama. bir yapılabiünir deneyimini y§amak için aldtk,
para kazanmak tabii ki işin belli bir kısmı idi, ama diyebilirim ki para kazanmak,
sadece mesleğimizi ispat etrnek için gerçekten teknolojiyi getirifsek sektörü oluş-
turabiliriz. Sektörti otuşturursak, bize düşen yatınm yapmak. Ama yaünmı ka§ı-
layacak işveren de sanıyorum karnudaki mesledaşlanmv ohcaktıI. Teşekkiir ederim.
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AÇIK OTURUM YİlRÜTÜcÜsÜ- sayın Turcan'a, görüşteri için çok
teşekkiir ederim. Hakikaten çok önemıi noktalara değindi.

Aslında, Turcan\n söylediklerini biı kenara bırakmak mümkün değildir. Çok
doğru nokİalara temas etü. zannediyorum, sektörün özel çalşan mr, sektör mü ol-
ma§ olayı, bıırada yatıyor. Meseleyi bu şkilde algılamak çok giizel. Teşekkiir ede-
rim Sayn Turcan.

AçIK OTURUM YÜRtmjcÜsÜ- Efendim, söz hakhnı, özel sektörle iki
yıldu tanışan, yeni bir trn§ıklrğ olan ve özel sektörün bana göre en büyiik ümit
kaynağı, en büyiik potrnsiyeli yaraıacak olan Tapu Kadastro Geneı Müdiırlüğünün
ıemsilcisi oıan teknik genel müdiir yaıdımcımız sayın Yııksel Akm'a veriyorum.
Kendileri özel sekörii iki yıldır ıanunaya başladılaı. Özel sektöril nasıl tanıdılaı; özel
sekıörden ne umdular, ne buldula4 bu §i ne kadaı benimseyip, ne kadar benimseme-
diler; özel sektör kendilerine gtke nasıl bir özel sektör olmalr?

Aynca, şunu da ek bir soru olarak sonra götiirecoğim: Ö?€l sektöre iş ihale
ederken, hangi yasaya göre üale eıdler. Yeni yasaya göre mi, eski yasaya göre ıni?
Şayet eski yasaya göre ise, bugtine kadar neden böyle bir anhma gidilrnedi de, acaba
özeı sektöfden kuşkulan mı vardr yeni mi özel sekıör haline dönüştüğiinü düşünerek
yeni bir girişimde bulundular. Bunlann çok açık ve s€çik bir şekilde ortaya kon-
masıru öz6ıtiküe rica edeceğim.

BiI soru daha olacak. Yeni yasaya göre yeni bir ihale yapma ve buna göre bir
programlama durumları var mı, yok mu? Açıklamasında yarar görüyorum.

Sözü, Sayın Tapu Kadastro Genel Müdiir Yadımclsı Yiik§el Akın'a devrediyo-
rum.

Buyurun Sayın Yüksel Akın

A. Ytiksel AKIN (Tapu ve Kadastro Genel Müdfu Yardımcısı)- Teşekkiir ede-
rim Sayın Başkan.

Sayın dinleyenler, Sayın Başkanın koyduğu biçimde meseleyi sizlere aktarmak
istiyorum. Özel teşebbüs kurabilme hakkı hiirriyeti Anayasa ile tanınmış temel hak-
lardan bidsidir. Devleün de öZel sekör ile biıleşerek yiınyana geleıek faaliyet
göstermesi de karma ekonominin bir sonucudur.

Özet sekülr deyince neyi anhyoruz, neyi anlamamz gerekir? Çabuk, doğru, ko-
lay, etkili iş göİdüğünü kanıılaması gereken hakiki ve hükmi şhıslardan oluşn
ıeşebbüsler. lster kamu olsun, ister özel olsun, özel sektör kendi içerisinde
bölümlenmiş. lngiliz iktiİaçılaniıdan Clark, özel sektötin Mlümlemesinde harita
kadastro ile ilgili özel sektdfe üçüncü bölümde yer vermiş. Birinci Mliimde tanm Ye
maden işletmelerini, ikinci böıümde sanayi, üçüncü bölümde de çalışma unsurunun
hakim dtduğu sekıörii dizmiş. Buna hizmet sektörü de diyoruz. Yine claİk\n tespit-
lerine göre, üçüırcü sektörde çalışanlar giderek arııyor. Benim de Clark'ın bu tasnifine
bil son yıllardaki gelişmelere göre bir ilavgm olacaktf. Yeni bil çağın sektörü de,
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hammaddesi bilgi, iıretıiği bilgi, sattığı da bilgi... Diğer bölümlerde yer alan
sektörlerde dördiiıcü sektöre kolunu kaptırmış durumda. Yani demek ki, hizmet
sektörü, üçüncü bölümde yer alan hizmet sektörünün arkasından bu aİZ etıneye

çalıştığım §ehör geliyor ve buİada da bu dördiincü sektörde de bir sistem yaklaşımı
iprisinde bilgi pazarlama olayı dtinyada gel§miş iiükelerde meydarıa geliyor.

lzin verirseniz, Sayın Başkanın da yönlendirmesine uygun olarak, Tapu Kadas-
Eo Geneı Mudurlüğünün özel sektörle ilişkilerine, kanunlarda ve yöneımeliklerde biı
adım ararak, kalkuıma planlarına, yer alş biçimlerine bakacağm, uygulamalan saırr
başlanyla arz edeceğim. Tasarlananlan da, yine alüğım diıektif üzerin€ sizlere aktar-
maya çalışacağım,

1934 yılında çıkanlan 2644 sayılı Kanundan meseleye girmek istiyorum.

Çünkü, Tapu Kadastro Genel Müdiiİlüğü özel sektörle tanışalı iki yıl değil, Tapu
Kada§Eo Genel Müdiiılüğü özel sekörle 1973 yılmda aruşu, onu arz elınek isıiyor-
um.

Tapu Kanununun 32 nci maddesinde resmi şekilde haıitası olan yerlerde, gerek
kazaen, gerek rızaen parçalara ayrılmasında hariıa yapma mecburiyeıi getirmiş.
l934'En ı973 arasında bu hizmeıi devlet sektöİü üsılenmi§. 1973 yılında bu hizme-
dn özel ve tüzel kişileıe ait olan bu hizmetin kamu sektörüne ait olmadığı, yine dev-
ıeı görevlileri larafından belirlenmiş ve Escile ilişkin plan yönetrnetiği yiiriırliiğe
konulmuş. Özel sektör ıalep eımemiş, talip olrnamış. Devlet görevlilerince bu
teşhis konulmuş ve t973 yılında Tescile llişkin Harita ve Planlaı Yöneımeliği
yürürıüğe konuluyor Tapu Kadasıİo Genel Müdiıfıüğü tarafından. İkinci bir boyut
getiriliyor yetki bakımından. TiiIkiye de ilk defa bu yönetmelikle mühendisler de yet-
kilendirilmiş. Niçin bunlan arz ediyoıum: Özel sekıörün sayılaİınr da tesplit eıdm,
onlan da bilgilerinize sunacağım. Demek ki, 1.1.1973 yılında Tapu Kadastro Genel
Müdürlüğü bu atılımı yapıyor ve bir kısım hizmetleri özel ıeşebbüslerin alanına terk
ediyor. Bu, anlamlı bir tavır oıaIak, nokhlamak istiyorum.

Niıekim bunun sonucu olarak, şimdi sayılan binlere varan öZel teşebbüsler,
bunlara mühendislik büroları diyebiliıiz; binleıe varan mühendislik bürolan çalışma
alanı bu şekilde buluyor.

Şimdi yine Sayın Başkanın ikazına uyarak, son yapüğımız iha.lelerde, deyletin
haIcamalaflyla ilgilioluyor. Son iki ylla o şekildğ bakıyoruz. lkinci boyu bu. Birin-
ci boyut, arz etıiğim öZel Ye tüZel kişilere ait biİ sirkülasyondu, bir çalışma alanıyü.
lki scnedcn beri çalışılğımız alanda, bizzat devletin kasasından özet sekıö.e aynlan
miktardır, paradf, güçtiir.

1934 yılında Kadastro ve Tapu Tahrir Kanununda, teknik işlerin bt kısmınt
veya tamamını özeİ sektöre yapurma hükmü ysr almıştlr. Fakaa, burada bir uzanğ
daha varü. Bakanlar Kurulunun karannı airnak kay&yla-..

Biraz daha ileri gidelim. 1966 yılındaki Tapulama Kanununda da aynı hüküm
vaıdı. Buraöa da bir krsııIama vafdı. Her yıl 3 mityon ve en çok 30 milyona kadar.
Yani, bir cüce pafa olarak kalmıştır. Yine böyle bir yeüimiz vardı.

1987 yıllannda l0 Ekim 1987 yıllannda bu iki kanun yiiriirliıkten kalku, bu
kanunıar yürürlüğe kalkmadan 6 ay önce, biz, teksif nirengi adı athnda iki bölgede
hizmcti ihaleye verdik. Bu, Bakanlar Kurulunu istihsal etrnek sureüyle. Yine aynr
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yıl, yine 6 ay öncesinden, 1934 yılındaki kanun yüriiflükten kalkmadan 6 ay
thce,sinden yine o kanunla Bakanlar Kunılu karannı alaralç 5 ilçede belediye sınıılan
içerisinde alanı özel sekıöre ihale eu.ik. Siyın aıkadaşlar, o zaman şimdi yi.iİia[üte
olan 3t ocak 1988 tarihinde yüriirlüğe giren l/1000 ölçekli Harita Yapım
Yöneğneliği yaıriırliikE değilken, örcl sektöre ihale euiğimiz kadastro htm€ıinde to-
pografik, kadastral, sayısal harita yapma kuıallarını koyduk. Yönetrnelik sonra
yiıfiırlüğe girdi; yani, yöneunelik yiırülüğe girmeden önce, nitelik boyutunda biz
öz€l §sktöre iş ihale eıtik, topoğ,rafik iiüreteceksiniz, tabii yatay konumlan dahil. Bu-
nun ötesinde say§al iıretim yapacatsınız. Ben unutrnadan şunu an etmğk ist€rim.
Bu hizmeti alan aıkadaşlara huzurunuzü ıeşekktir ederim. Hemen altını çizeyim.
Başarılı sonuçlar alınmışiı. Bu konudaki lefeddütler yok edilmiştir. Bu nokaya gel,

miş bulunuyoruz.
Hemen bir adım geriye gitmek istiyorum. Kalkınma planlannda bu meseloye

nasıl yaklaşıldı? Özellikle kadastro hizmetlerinin ihalesinde. Dördüncü Beş Yıll*
Planın l98l yılı icra plan ve programlannda yer alıyor. lcra planı ve progıamlannda

şöyle ele alınıyor: Tapu Kadasıro hizmetlerinin bir kısmının öZel §ektöre ihalesi
kÖnusunda araştırma yapılacaktır. Tedbiıler Mlümünde yer alan bu deyimler, 1986

yılına kadar devam etti, icra planı ve programlannda bu talimat veriliyor, araştırma
yapacak Tapu KadasEo Genel Müdııİlüğü. 6 yıl araşıırma müddeıini vermiş, o firsatı

vermi§ Devlet Planlama, yani kalkınma planlaıında.
1987 yılında tedbirler böliimünde Tapu Kadastso Genel Müdtirlüğü özeı sekörğ

iş ihale edecektil diye bir tedbir geliyor ve o yıl da az önce arz ettiğim ihaıeleri
yapıyoruz; aynı yılda; yani kalkınma planında verilen direkıiflere uyum sağlamış du-

rumda göriiyoruz Tapu KadasEo Genel Müdiillüğünü.
l98? yılında aldığımız sonuçlara göre, 1987 yılında rcksif nirenginin

sonuçlannı aldık. Bundan hemen bir ivme alarak, 1988 yılında 13 bin kilomeuekaıe-

lik ıeksif nirengi yapım işinin yansının yüzde sO'sini özeı sektöre ihaıe yapt (, bun-

lannda sonuçlannı aldık,
1988 yılında kadastro yaplmıyıa ilgili -parayı biı ıarafa bırakıyorum sayın ar_

kadaşlaI, çok net şekilde aİz etmek istiyorum- sonucu alamadığımız için, onu
görebilmemiz için 1988 yılında kadastro ile ilgili yapımda ihaleye çıkmadı. Fakat,

1988 y ı sonunda, isim de verebilirim- sayın yiirütücünün de ortağı bulunduğu İr-
mamız, bize bu işi ıeslim'etıniştir, kabul ettirmişür, o bakımdan 1989 yılında yine

kesemize bakarak, bir planlama durumundayız işlerin. onu da bağlayıcı olmamak

kaydıyla arz eunek istiyorum. Çünkü o soruyu aldım. 1989 yılında yine teksif niıen-
gi Mlümünde 6 bin kilomerekare civarında bir iş planlıyoruz, kadastro bölümünde

de 9 itçede -hektaİ vermek istemiyorum- bir planlama yapıyoruz. 9 ilçenin de kadas,

rosunu ihalcye çıkarmak için planlama yapıyoruz.

Sayın arkadaşlar, izninize, hoşgörünüze sığınaıak, özel sekdrtln bir boyunu

ölçmek b^zı rakamlar vermek isüyorum ve ömeklemeyi de lller Bankası Genel
Müdürlü§inden almak isüyorum.

Sayıian bine vanyor özeı teşebbüsün. Bunlıaı iıili ufaklı. 1960 yıltannda da,

özel sğktöre hizmet aktaran İller Bankasının dururlıDna baloyoruz; 15 bin kilometre-

kareye kadar tespit edebildim, Nazmi bunu doğrular ı 5 bin kilometrekarclik bir alan
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özel sektör taİafından yapurdmış. 1988 fiyatlanna döndüğaimüz zaman, -l50 mil-
yarlık biı iş- her yı|a 5 milyar düşüyor. Demek ki, devıet bütçesinden l50 milyaı ka-
dar bir _30 yılda_ para, özel sekıöre akıarılıyor. 1988 yılına yine geliyorum. Kame
sahibi mühendislik bıifoıan l70. Bu biirolann yaşamlannı siirdfuebilmeleri için, en
az 50 milym liralık bir yılü iş yapmaları lazım. Yani, ne kadar kaynak aktanlıyor;
onu tespite çalışıyorum. Bunun yüzde 20'si kaİ olsa, 10 milyon gibi bir paıa ile
gçimini sağlayabilir düşüncesiyle, demek ki her biaonun 50 milyon liralık iş yap.
ması gerekir diyoruz. Peki bin ile 50 milyonu çarptığmz zaman 50 milyarlık biı iş
çıkması lazrmdır. Bu, bizim özel sektöriimüz, biiıotanmız, ya bu 50 milyan biİ
yerden alıyor, veya başka bir alanlarda hizmeüer veriyor. Niçin bunu arz ediyorum:
1973 yılında Tescile llişkin Harita Planlan Yöneğneliği ile kişilerle özel sekütriın
ilişkisini parasal durumunu teşit etmek mümkün değil. 5 milyaı lira civannda işi
lller Bankası iiıedyor. Farzedelim ki, belediyeleç Karayollan diye devlet bllçesinden
aynlan pay da 20 milyar olsun; kaüyorum. Demek ki 20 milyar liralık bir kaynak_
ta, diğer paİsetasyon haritalan genel bir olay içerisinde döntiyor. o zaman özel
sektörün şöyıe biİ boyunu gördükten sonra, "nerede'' diye bir soru aklımıza gelir.
Ozel sektöf, pa$elasyon harimlanyla, halihaz ır haıitalar aıasına sıhşmış kuruluşlar
olarak görüyoruz. Yani, boyunu böyle te,§piı ediyoruz.

Efendim, işte gilçsüz kunıluşlar, cüce kuruluşlar; niçin böyle kalmış?.. Demek
ki, kaderine razı olmuş diye de görüyoruz. Hana Piri Reis üstaümz, o bahriye ki-
tabında, haritacılan ştiyle der: Haıitacılık herkesin işi değildir, hariıacılık ermişlerin
işidir diye buyumuş. Peki, bizim biı ermiş ıarafımız var ki, geçinebiliyoruz, ayakta
durabiliyoruz. Yine buna rağmen, özel sektöriı kutlanm.

Sayın Başkan, izin verirseniz konuşurum, izin verrnezseniz burada da keserim,
eksik bir şey kalmışsa yine tanımlamaya çalışacağım.

AÇIK oTURUM YÜRÜTÜCÜSÜ- Mümkünse burada kesmenizi rica
edeceğim, Yalnız, benim sorum am yanıılanmadı gibi geldi bana-

A. Yüksel AKIN (Devamla)- Unutmuş olabilirim.

AÇIK OTURUM YÜRuruCÜsÜ- Sorumu yineleyebilirim. Gerçi dolaylı ola-
rak yanı adnz. Beni bildiğim bir konunun, toplumca duyulmasını istediğim için
soruyu sormuştum. Demek oluyor ki, özel sektöre, Tapu Kadastro genel
Müdürlüğiinün dolaylı d€ğil, haritalaI yoluyla değil, üale yoluyla § yaptırabilmesi
olanağı 1934 yılrna çıkan 2643 sayılı yasa ile sağlanmış bir olaydr.

A. Yiiksel AKIN (Devamla)_ Arz ettiıi efendim.

AÇIK OTURIJM YÜRiİrÜcÜsÜ- Ben şunu sormuşıum: Bu fakamı da da-
hayyül edebildiğim için özel|ikle sormuşıum. Demişdm ki, madem ki böyle bir du-
rym vardı, l934ten l987'ye kadar özel sekıördeki gelişmeyi görrnediğiniz için mi
böyle bir yola gidilmedi?. Siz veya eskilere, kuıumu temsilaettiginiz içİn, şahıs bla-
rak sormuyorum olayı. Özel sektörde birdenbire ,1987'de bir ğetşmİ mİ oldu ki,
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böyle bk yere gelcliniz? Tabii Sayın Öner'in, Sayın Turcan'ın sözlerinden özel
sektilrde biı değişme olmadığını da ortaya çıkarrnış durumda gibiyiz. Nereden kay-

naklandığını sordum. Bu soruma dolaylr olarak şöyle yanıt verdinz; ben yanlşmı
anladrm, bilemiyorum: DPT emredinceye kadar biz bu işle ilgilenmedik. Ne zaman

ki DPT bu işi araşunn dedi, 6 yıl araştırdık. Sonra, DPT bu işi yapın dedi, yaptık.

Şimdi, bu mantıklı cevap mı oldu, olmaü mı? Yetişkin olarak soruyorum ben

bunu, kurum temsilcisi olarak değil.

A. Yüksel AKIN (Devamla)- Tabii efendim, arz edeyim.

AÇIK OTURUM YÜRÜrucÜSÜ- Te.şekkiir ederim efendim.

A. Yüsel AKIN (Devamla)- Şimdi izin verirseniz şöyle izah edeyim: Her şey
ihtiyaçtan doğar. Kalkınına planlannda bu konu niçin ele alınü? .. Taplı kadastro, ka-

dasıro hizmetlerinin hzlandrnlmasından kaynaktanü. lhtiyaç oldu, kadastro hizmeı-

lerinin hızlandınlnası için kaynak arandı, telkin edilü. ve o iftiyaçİan doğdu.

Şimdi aynen okuyorum: "Kalkrnma planlannda yer alış biçimi: Harih kadastro

hizmeıterinin hızlandınlrnası için.,." Yoksa özel seköre yaptırılması için deği[ ıak,

dir edersiniz. Tapu ve Kadastro Genel Müdiiİlüğüns bir kısıın işlerin öZel sekıöre

yapünlmasml imkanlarının araştrnlması görevi verildi. Bu da bir ihtiyaçEn doğdu.

Niçin bu kadaı duıdu?.. Saynı arkAdaşlaı, bu mesleke tarihi eserlerden birisi de be-

nim.

AÇIK OTIJRUM Y(JRÜTÜCÜSÜ- Dokunulınazlık almak için tarihi eserim

diyorsunuz, dikkı edin.

A. Yiiksel AKIN (Devamla)- Yani, şu aıkadaşlar, ana ocağında hepimiz göıev

aldık. Ben, bilhassa işaİet etüm, 1973 yılında yine devlet görevlileri bu işi tespit

etti, bu devıetin işi değil diye. Şimdi bir şy vaı, hak voilmez, alınır.

Benim dikkaümi çeken bir husus var, kimseyi suçlamıyorum. Genel olarak

konuşuyorum. Vallahi bizim masalanmıza bize iş vereceksiniz üye yumruğunu vu-

ranı pek görmedim.
- 
Biİde çok enteresaıı krafı var. Biz ihaleyi çıkuk, binlere varan kuruluşlardan

üç beş k§i kaulü, heıkes kenaıa çekilde seyretti; ne olacak diye sonuç. Yani gerçeği

de böyle görelim. Teşekkiir ed€rim, sayılar sunarım. (Alhşlar)

AçIK oTURUM YilRıİrÜCÜsÜ- Efendim, Saym Akın'a çok teşekkiir edi_

yorum.
Kendisi de ifade etti. bir taİaftan Pai Reisin ahvaüyken, binaraftan da ser verir

de sır vermez server dedenin torunlanyız; bunu da kabul etmemiz lazrm,

(Güli§meler) Dikkat ederseniz, fne de sır vermiyor Sayın Akın. (Gülüşmeler)

fuı."ouşı.r, uiıt0n a*adaşıanma çok yakn olduğum için, benim akılmalanma
hiç kimse bir şğy düşünmesin.
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A. Yüksel AKIN (Devamta)- Başka tiirlü sİzi gördüğümtizde yadırgıyoruz

AÇIK OTURUM YÜRİmjcÜsÜ- Tabii. Öze[ikle ıoplanunın b§ında çok
az insan vardı, kendi kurallanmı kendim koydum, kural ıanımaz biı yöneümim var
dedim. Bunu telğarlıyorum. Bazı yeni gelen arkadaşlara, üvranış biçİmim ters gele_
bilir. Beni böyle kabul eğniş; o da yön€timi de demiş ki; bu adam de-li dolu bir adam
belki, yirmibeş sene de özel sektğr _Kamu sekıörtinde çalışm§, Özet seköİde de alü
senedir bir şyler yapma galreti içrisinde, iki ıakrmı bir araya geıirince bundan daha
iyi tatalizör olmaz demiş; galiba; ismini öyle koymuş giul geıoi bana. Bu görcvi
verirlerken hakikaten zor bir görev ve hepimizin, sonuçta hepimizin gorevi çtıüıı bu
ve şuna inanıyorumki; sayın aıkadaşlar, bir sek6r ki, Özet sektörii8üçıü değiıdiİ;
Kamu Sektörü 8üÇlü olamaz. Bu çeşit yargımız çünkü, uun-u biz bugtın
söylemiyoruz 25 yıldır söylüyoruz; çünh.i, Kamu Sektöriinde çalışan arkar|aşlann<İa
bir gün, söyle veya gidebilecekleri yer otabileceği gibi, bulu;du-ktan makamlarda
sağlam, güçlü olabilmeleri için -Benim dışanda iş imkanım vaı, buyuun ytlkünüzü-
deyip, kolduğunu rcrkedecek duİuma gelmesi; ancak, Özel Sektöriin biçimlenmesi,
şkillenmesi ve sorunlannı haltetınesi ite mümkün. Onun için konumuz bu kadar
önemli. Konu asllnda yalnız Özel Sektörün sorunlan değil; Kamu Sektorilnün de so-
runlan; çünkü, olayın iki bileşeni vaı:

Özel Kesim.
kamu kesimi.

. . Halitacılıkta, büyii} projelerde özel şahıslardan Özel Sektöre iş vermesi diye
bir olay yok. Kamu, Hariıa Özel Sektöfü bununla karşr karşıya. Bu nedenle, olİy
çok önemli.

Dolayısıyle, ben şimdi buradan aılayaıak meselenin genç kuşak gözüyte,
sayısal irdelemelerini yapan, bizleri nasrl gördüklcrini eleşüren, gtizel çrl,ş."İ-olduğunu.ıahmin eıdğim arkadaşımıza; Önder Kardeşimize sbz vcrrİek istiyorum.

^ 9nder Aıkadaşıınız, ara§ıırmacI bir arkadaşımz -Benim anıdığım kadaııyta
Genç kuşağın yınıcı aİkadaşlanndan biri, bunu peşin söylerken; bileıiiyorum nasıl
bir davranış içerisinde olayı onaya koyacak da, İimsenin alınganlık göstermemesini
özellikle rica ediyorum. Kendisini Enıdığım kadaııyle; tİşiteri ve kurumlafi -
Koyduğurn kuıallardaki gibi- Yerecek herhangi şeyler soyleyeciğini z:nnetıniyorum;
ancak, olayı değişik açılaIdan ele alacağını tahmin ediyorum. -

Bu Özel Sckıörün sorunıarı, Kamu sekörü iıe ilişkileri, biİaz da rakamlaİla;
Yiiksel Beyin söylediği rakamlann ne kadar doğu olup olmaö§...

A. Yıiksel AKIN (Devamta)- Hayır efendim, hiç bfu iddiam yok.

AÇIK oTuRUM YÜR(mjcÜsÜ- Yok, onun ben başka tiıIlü şöyle; biraz
sgnra da Sayın Aslan'a soracağım. O deyişi gelince so.acagr.. Yalnız, herhalde
Ondeiden sormayı uygun gördtim.

Buyurun Sayın Önder Çelik.

. Lütfen, olayı bir genç kuşak gözüyle sergileyin. Bizlerden neler beklediğinizi,
nclcr umduğunuzu da konuşmanıza ekleyin. Teşekkiil ederim efendim.
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I. Önder ÇELİK (Özel Seh&)- Tşekkia ederim.
Meslekdaşlarım, hepinizi saygıyla selamlıyorum. Öncelikle sektörün genel

yapısı hakkında bir şeyler söylemek isıiyorum. odamıza kayıılı 3214 HaIita
mühendisinin l 027'si özel sekörde, bir kısmı miıhendislik müşavirtik biiroıan ota-
rak, bk kısmı da yüklenici bürolar olaıak çalışmaktadır. 1 027 hariıa serbest
çalışnının yiizde 54'ü, yani 546 kişi karne sahibi olup, ihalelere yönelik çalışmah4
yiızde 46'sı, yani 48 ı kişi kamesiz mühendistik bi.iıolan olarak alışmaktadıI.

serbest çalışanlrnn toplamnrn l/3'ünü oluşfurduğu kesimin yapılaşma ve ku_
rumsallaşma durumu şöyıedir: Kame sahibi 546 biironun yinde 26'sl, bu 14l ıane.
sine kaışılık geliyor şirket olarak yüzde 74'ii 405 tanesi kame sahibi biiro olarak ku-
rulmuşlardır.

155 şirkeıin yüzde 5,3'ü anonim şirkeı, yuzde 92,7'si ıimited şiIkel yüzde
2,0'ı kolteküf şirket olarak kuıumsallaşmışlardır. Tfukiye genelinde hafitacılann
dağılımını gözıemledi ğimizde, 67 ilden 3 tanesinde hiç serbest çalışan mühendis o!
madığını, toplam 1 027 serbest çalışan kesimin yüzde 40'ının Ankara, lsıanbul,
lzmir gibi büyük kenderde bulunduğunu görmekteyiz. Kalanın ağırlıklr bir kısmı,
Adana, Anhlya Busa, Bal*esir, Konya gibi kenderdediı.

Büyiik kenılerdeki bürolaİm, örnekıersek, Ankaİa'dakilerin yüzde 82,2'si;
lstanbul'dakilerin yüzde 559'u; Izmiı'dekilerinyüzde 50,6 lık bir kısmı kame sahibi
yüklenim bıirclandür.

Bunun nedeni, bu kentlerde ıslah plan uygulamalannın çokluğuna, biirolaasi-
nin ve genel müdüIlüklerin bulunmasrna, iş yakalama olanaklannrn fazla olmasına
bağlayabilirliz.

selbcst çalışanlanmızın ıarihçesine baktığımızda, l937'lerden l983'lere değin,
478 serbest çalışanın olduğunu görmckteyiz. 1983'lerden l988'lere gelindiğinde,
serbest çahşan sayısı, 1 027'ye ulaşmışur..Bu rakam, 1937-1983 arasındaki serbest
çalışan sayıslnı ikiye kaılamışıır.

Tüm meslekdaşlanmızın bildiği gibi, l983'leı döneminde yerel yönetim poli-
ükalanyla pompalanan gecekondu ve imar affi uygulamalıırı iş sahalaıı yaraımış.
Son yıllarda kamunun eleman alımını azaltması ü bu yığılmaya ncden olmuştur.
Ancak, son bir yılda, özetlikle yerel yönetimlerin ekonomik açmazlara girmesi sonu-
cu, iş sahalannda daıalma olmuş ve birçok biiro iş bulabilmekıe daIlığa d(§müştür.

Bugün ülkemizde yaynan derin bunalım sektöriimiiz ü de derinden eıkilemekıe-
dir. BiIçok serbest çalışan meslekdaşımız, l989h kuşku ile bakmaktadır.

Şimdi Başkanlmdan izin alarak, iıeride vereceğim rakamlaİda da göreceğiniz
gibi, mesleğin yüzde 40 ağırllğını genç kuşak lemsil eunektedir. o açıdan, ben genç
kuşak alkadaşIanmı da iki bölümde hnımlamak gerekiyor. Bir kısmı karne sahibi ç
larak, yülenim biiıolan olarak öIgütlenmişlerdir, bir krsmı da yerel harita sektöriine
yönelik biİolar olaİak çat§maktadırıaİ.

Bilindiği üzere, meslekdaşlarımız iki yıl haıita yapım işlerinde çalıştıklannı
belgelediklerinde, @) gnıbu kame almaktadırlaı. Bu arada şunu söylemek istiyorum:
Şu an, karne sahibi genç kuşak arkadaşlaıın sorunlanyla başlryorum. En son olafak,
kamesiz çalışan aıkadaşIann soruntanna da değineceğim.
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Tiirkiye genelinde @) grubu karne süibi olanlann sayısı 216 tanedir, Diğer

karne gruplanndaki toplam kame sayıs 1322 ı.,flıüiİ. @) gnıbu kamelerin diğer top-

lam kamelere oranı yıizde 40'tır. (E) grubundaki bu yiııl§ek oran, sektörtin ıabanını

ağırlıklı bir çoğunlukla gençlerin otuştuİduğunu göstermehediİ.- gu alİda, bir saplama yapma gereğini duyuyolum. Başkanım, kurumlann,

kisilerin hedef a.tınmamasını söyledi; lısa bir siirede bu açüoıuruma hazrlanma du-

ruİıuyla karşı karşıya kaldığım için l988'de en yakın donelere sahip olduğum Kadas-

Eo Genel Müdiirlüğü ve lller Bankasının ç*armış olduğu işleri kıyaslayarak bir so-

nı.rca vardım, onu açülamak istiyorum.
t988 yılı göriinümüyle, lller Bankası ve Tapu KadasEo geneı Müdülüğiinün

1apmış olduğu ihaleleri değeılendiıdiğimizde, lller Bankasının çıkarmış olduğu ihale-

terde, (E) kamenin ıoplamdaki payı yüzde 15 olrnuştur.

Özeüersek, yüzde 40lık bir kesimin yüzde 15'lik bir dilimle yednmek zorunda

kalmış olduğunu görmekteyiz. Bu dilimin paylaşımında diğer grup kaıneler de

sağols;nüar, (E) g;bu karneİeri yalnız bırakmamışlardır.
Başkanun, yansıda bir şeyler gösermek isriylorum müsaade ederseniz.

AÇIK OTURUM YÜRÜTÜCÜSÜ- Buyurun tabii. Yalnız, çok süratli

geçelim; çiinkü, vakümiz daralıyor, iki konuşmacr aıtadaşımız daha var.

İ. Önder ÇELIK (Devamla)- Tapu KadasEo Genel Müdiiİlüğünün yapmış

olduğu nirengi ihaleleri baz alınarak hazırlanmıştr bu diyagram.
Diyagamda gördüğünüz gibi, (A) grubu müıeühitlere 390 milyon 881 bin li-

ralık ihale yapılmıştır. (B) grubu kamelefe 135 milyon 768 bin 8l2 liralık, (C) ve

(D) grubu karnetere 70 milyon 150 bin liıa]ık ihale yapılmışlır.
Diyagamda gördüğüniD gibi (E) grubu kaİrıelerin kaulabileceği ihale kadastro-

da olmamışt[. lller Bankası Genel Müdürlüğünde ise, (A) grubuna 768 milyon 542

bin liralık, (B) grubuna 95l milyon 856 bin liralık, (C) grubuna 8l2 milyon 774

bin liraiık, (D) grubuna 1 milyar 860 milyon 91 bin liralık, (E) grubuna 801 mil-
yon 40 liralık işlerin ihalcsi yapılmışıu.

Türkiye genelinde karne dağılımına bakbğmv da, (A) grubu kameleri salısınuı
38 olduğunu görmekteyiz. (B) grubu 85, (C) grubu 144, (D) grubu 85, (E) grubu

diğer kamelere göre oranı yüzde 40 taban ağıılığı olan 216 kame vardır. Burada

görmenizi istediğim, (B ve C) gıubundaki diyagramı bozucu olayın nedeni, ileride

açıklayacağımız konuya üyanmaktadır.

Şöyle bt gerçek vaIür: (B) grubu kameler, sadece kendilerine verilen işlerle ye-

ünmek zorundaüIlaI. Ancak, setlöriimi|zde yaşanan daöoğazdan dolayı, giiırıtimiizde

büyü fimalann dahi @) grubu işlere girmek@ olduğunu gördüğiimiiz<len dolayı, bu

diyagıamı şöyle değişthmemiz gerekmektedir. Bu diyagramdan amaç, (A) grubu

sınıfsrz ve üm karnelerdeki iştere girmek kapasitesine sahip olduğundan, diğer
işlerte birlikte değerlendirildiğinde, diyagram şöyle oluşmakbdıf ve diyagramı
gözledikten sonra Tiiıkiye geneline bakıyoruz.

Sayın konukla-r, genç aıkadaştarımızın da burada iyi ve net bir şekilde
görebilecekleri bu diyagramda büyük terslik vardır. Yüzde 40 taban ağırlıklı
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olduğunu söylediğimiz sektöre kaİşı, şöylesi cılız bir orıam ve çok az olduğu
göriilen 38 (A) grubu ve diğer büyük kame gnıpları için iş kapasitesini gömekıeyiz.

Kamu sektörlerindeki ağabeylerimizin genelde uyguladıklan bir olay var, o da
şu: Biz genç arkadaşlanmıza desıek vete,eğiz ve bu destek sonucu onlaı sermaye
artlrımlarını, sermaye birikimlerini sağlayacaklaı ve sağlıklı bir genç kuşak
oluycak.

Arkadaşlar, şunun üzerine basarak söylememiz gerekiyor ki, bu koşullarda
gençlerin kamu sekıörü kaışısında şanslan yoktur, olrnamştır da"

lller Bankas 1988 yılında 38 adet (E) gıubu iş çıkarmıştf. Toplam keşif bede-
li, demin yansıda gördüğümüz gibi, 80l milyon 40 bin liralıktır. 1988 yılında 38
adet (E) grubu iş çıkaİtıldığını görmüştiik. İhatelerde kınmlann yüzde 40 olduğunun
bilgisi heıteste olduğuna karşn, biz bu işleri yüzde 0 krnmla kırdıklannı dahi
düşündüğiimiizde onaya ç*maktadu: lller Bankasının @) grııbuna verdiği işlerin top_
lam kapasitesi 2l milyon liradır.

Yeni gelen peşin vergi yasasr, bfuo kiralan, eleman, telefon, buna benzer gi_
derleri düşündüğümüzde, bir biimnun ayl* gideri minumum 1 milyon lira olmak-
ıaüİ. sadece senede l2 milyon gideri olan biirolann 21 milyon liralık ihalelik işlerle
yetinmeye zorlanması, özeı sektairün (E) grubu kamesi ile işe başlayanlannı açmaza
sokmuştur.

Yerel yönetimleıinin ıslah imaı planı uygulama ihalelerinin hektar birim fi-
yatlanna yaklaşık 2 milyon lira olarak düşünürseh en ufak bir mahalle bazmda bile
30 hektar olduğunu düşünürsek, 60 milyon gibi bir keşif bedeli ortaya çıkmaktadır.
Bııakrnz @) gnıbunu, buna (B) gnıbu kame gnıplan bile girmek için kame barajma
takılmaktadırlaı.

Özel sektörde karnesiz çalışan kuşağın sorunlaıı için, çok az bir fikrim
olduğunu şöylesi bi-r rahasızlıklarının dile getirilmesiyle yetineceğim. Bu kesimdeki
aıkadaşların sıkıntıları da, dolaylı olarak kamuyla itgilidir. Devletin kendi
çalıynlannı, normal yaşam standardınr sıığlayamayacak maaşlaIla yetinmek zorunda
bırakması, belediyeleİ Ve kadastro teşkilatlarrnda çalışan meslekdaşlanmızı, kontrol-
leri, kendilerinden geçecek işteri yapmaya yöneltın€kte ve bu da karnesiz çalışan ke-
simin iş olanatlannı daİaltİnaİıaüI. Bu otgunun çözümü, oda vizelerinde işlerin fa-
ıuralaıının aranması, iş yapmadan imza aıanlara mali sorumluluk getirmesi, sonucu
önleyebileceği düşünütmektedil. Bu konuda Konya ıemsilcilerimizin yapmış olduk-
lan bu uygulamanın olumlu sonuç verdiğini duymaktayız.

AÇIK OTURUM YÜRtmjcÜsÜ- Çabuk toplayabilirseniz memnun ola-
cağlz.

l. ÖnOer Çll-lr Pevamla)_ Son olarak sorduğunuz soruyu alamadm, lekrar
rica edebilir miyim?

AÇIK oTURUM YÜRiJTÜcÜsÜ- Genç kuşak, eski özel sektörü ne şekilde
göriiyoç bunu da söylerseniz iyi olacak dedim.
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l. Önder ÇELIK (Devamla)- Genç kuşak, -çok kısa özetliyorum- eski kuşk
ağbeylerimizi şöyle görüyoruz; (E) grubu işlerde görüyoruz. Teşekkür ederim.

(Alhşlaİ)

AÇIK OTURUM YURÜTÜcÜsÜ- Efendim, istediğim yanltı aldım. Çok
teşkk'ü ederim.

lşin başında da söylemiştim. Önder arkadaşımı, mutlak biliyordum; yani böyle

rakamsal verilere dayatı sözler söyleyeceğini biliyordum; ne söyleyeceklerini de tah-

min ediyordum. Söylediklerinde yiizdeyiız hakikat payı vardır. Tabii ki, bu meseleyi

orıaya koyduğunda, Yüksel bey, konuyu bir işveren vekiü olarak, çok aç*, peşinen

söyledi. Bir kere, kaışımızda müteahhit dahi göremedik dedi. İş çıkardım ve çok
krstüı müteahhit gördüm. Binlerle ifade edilen bürolaİda, halen 50 tanesi dedi,

Önder'in sözlerinden anlaşılıyor ki, kameli kişi sayısı 546.

Bu arada, merak ediyorum. Önder'e de bir daha onu soracağım. Yeni çıkan
yöneımeliğe göre, kamesiz özel büro nasıl çalışıyor; merak ediyorum. Çünkü,
Eşki]at onu harita ve plan da yapmış olacak, kame aıanması şaİt yeni yönemeliğe
göre. Eski yönet neliğe göıe, bu tip olaylara, yani parselasyon dediğimiz olaylara
kame i$emiyordu ama yenilerden isteniyordu. 48l ıane kamesiz arkadaş, nasıl gelir

elde ediyor, bunlaı hakikaten vergi mükellefi de olduğuna göre,nasıl iş yapabiliyor;

onu merak ediyorum. Bu konuda bir incelemesi varmı bilemiyorum. Bunu, Onder

bey bana inceteme olup olmadığını çok kısa bir şekilde açıklaİlarsa memnun ola,
cağım. Ben mi yanılıyorum yoksa; kamesiz iş yapılabiliniyor mu?

t. Önder ÇELIK (Devamla)- Bu konuda benim yeterli araştırmam yok; ancak
gözlemlediğirh kadanyta söylemem gerekirse, bir yönetmelik olayında o
yönetmcliğin sektöre otuİmadığını görmekteyiz ve bu konuda çok aç* nokı2lan var.

Onun için, böylesi bir ortamda da arkadaşlanmz eskiyi devam etürmekte, eskisi gibi

sizin de söylediğiniz gibi deneümsiz bir şekilde ça|ışmaktadırlar.

AÇIK OTURUM YÜRÜTÜCÜSÜ- Teşekkiiır ederirn.

İ. Önder ÇELİK @evamla)- Eski kapasiteki işlerini yüriitmekıedirleı.

AÇIK OTURU YÜRIirÜcÜSÜ- Teşekkür ederim Önder bey.

l. Öndel ÇELIK (Devamla)- Ben teşekkilr ederim.

AÇIK OTURUM YÜRÜIÜCÜSÜ- Bu arada, abii yeni konuşmacı arka-
daşımıza geçmeden hemen lopu Nazmi beye aünayı uygun görüyorum.

Mehmet TURCAN (Özel Sekürr)- Sayın Başkan, bir konunun açıklığa
kavuşması laz ımdıf. Sanıyorum bu özeı çalışan, görünen mühendis sayısındaki arka-

daşlann bir hsmı da, başka bürolarda mühendis olaıakcalışmaktadır.
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AÇIK OTURUM YÜRÜTÜcÜsÜ- Hayır, hayır... Bunlar büro Bscilli olan-
lar. BunlaI biiro tescili yaptırmış olanlaı benim bildiğim; yanlrş mı Önder bey?

İ. Önder ÇELİK @e!"mla)- Biirc tescili olanlal.

AÇIK OTURLJM YÜRıİnjCÜSÜ- Yani kendi biirosu var; çünkü, onlan kale
aldığını zanneuniyorum.

Aslında parçalanma göriilüyor. 3 900 üyenin 1 027 tanesinin özel bi.irosu var.
Sayın Aıslanh, bu konuşulanlan da dinlediktenı sonra söyleyeceği birşy olup ol-
madığını sormak istiyorum; ama çok kı§ı söyleyecek. Bir geçiş yaptıktan sonra,
diğer arkadEıma söz vereceğim. Buyurun Sayın Arslan.

Nazmi ARSLAN (lller Barıkası Harita Daire Başkanı)- Teşkkiir ederim Sayın
Baş}(an.

Sayın başkanımın sualleri, hepinizin de takdiı edeceği gibi öyle geniş kapsamlı
ki, hepsini bir araya ıoplayıp da cevaplanürmak insanı gayet güç duruma sokuyor.

AÇIK oTURUM YÜRÜTÜcÜsÜ- Son konuda lller Bankasının kaç tane
müıeahhidi vaİ? somut olarak bunu öğrenmek istiyorum.

Nazmi ARSLAN (Devamla)- Onu izah edeceğim Sayın Başkan.

Çok kapsamlı dememin sebebi; özel sektör deyince burada fiim mesleğin so-
runlan ortaya çıkıyor. onun için çok geniş kapsamlı. Bunlan toparlayıp da tek tek
izah etmek zoı. Dolayısıyla kısım krsım ele a.lmamzda yaraİ Yar diye düşiinüyorum
Sayın Başkan.

AÇIK OTURUM YÜRÜTÜCÜSÜ- Buıada çok kısa yanıt verildi, onu daha
ileride konuşacağız Sayın Arslan.

Nazmi ARSLAN (Devamla)- Mesela dediniz ki, özel sektörün dağınıklılığ,
özel sekıöriin güçlülüğü ve teknoloji. Bunıan ayn ayn ele alalrm. Her arkadaşım fi-
kirlerini söylesin.

AÇIK oTURUM YÜRiiruCÜsÜ- Efendim, onu ayrıca tashih ederiz. Ben
sizden özellikle rakamsal olayı sordum. Bu rakamsal duruma vereceğiniz bir cevap
var mı diye sordum. onu aynca tartışacağz Sayın Arslan.

Nazmi ARSLAN (Devamla)- Efenüm, her meslek, müteahhit Veyahut da özel
sektör grubunda olduğu gibi, bazı müesseselere gnıplaşmış müteahhitlik firmalan
valdıİ; yani, büün özel s€kıör, büün serbest ça]ışan kişiler, aynı daireye iş yapması,
diğer sektörlerde de her zaman mümkün değildir, guplaşmışür, ihüsas sahibi
olmuştur. Her mesleğin çıka ığı işe göre, onlann işine girmekt€dir. Bu durumda,
bizim İller Bankasına bugiine kadar iş yapan veyahuı da iş yapmak için talep@ bulu-
nan müteahhitlerin sayısı, l70. Bunlardan (A) grubu 29; (B) grubu 38; (C) grubu
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39; (D) grubu 29; (E) grubu 35. (E) grubu iirma sahibi 2l4 sayln genç arka-

daşımızın ifade ettiği gibi, bize bugüne kadar iş yapan veyahut da yapmak için
miiracaat edenlerin sayısı 35.

AÇIK oTURLrM YtrRÜTÜCÜsÜ- Teşekkiır edeçim, bu rakamlan öğrğnmek
istemiştim. Aynca...

Nazmi ARSLAN (Devamla)- Geniş toparlayamıyoruz; onun içi1 kısırn kısım
ele a.la]ım.

AÇIK OTURUM YÜRİİTIJCÜSÜ- Toparlayacağız. Şu anda şey yapın da,

konuşmamış arkadaşlanmz var. O nedenle Nazmi Bey.,.Çok Eşekkii, ederim.

Nazmi ARSLAN (Devaml a)- Tabii, tabii... Rica ederim...

AÇlK OTURUM YÜRInjcÜSÜ- Efendim, yine biı işveren Emsilcisinin
vekilinin vekiti olarak bulunan Sayın Atilla Aydın'dan genel sorumlutuğu çok kısa
olarak cevaplamasını istiyorum. Genel olaıak iki konu var tabii.

Atilla AYDIN ğCK)- Teşekkiİ ederim Sayın BEkan.
Değerli meslekdaşlarrm; ben, özel sektör sorunlarını, genel özel sektö(,

TiıIkiye'de var olan, bir bütün otarak Var olan özel sektörün sorunlannrn drşında
düşünmüyorum. Mu ak'onun sorunlarıyla içiçe ve onun slkınıılannı birlikte
yaşayan bil sektörüz. Yani, yaunmcı sekıöIlerde bin akım sorunlar olduğu zaman,
bizim SektöriimüZ, (hizmet sektörü) gülliik gülisantık olmayacaktır.

Ülkemizde ekonomik kararlar alınıp, yatırımlaı kısılüğr zaman, buna bağlı o-
laİak mu ak surette sektörümüZün payı da küçülecek ve dolayıstyla sekı,öriin
içerisindeki güçler veya güçsiizlükler su yiizüne daha kolaylı.kla çıkmış olacaktır. Bu-
nun için, sorunlan ana hatlarıyla sektör veya kamu kuruluşu aynmı yapmak için üç
nıaddede ırylaöm.

Bir defa özel sektijriin başta beklediği bir şey var. Yaşmlnı siiİdiirmesi için ge-

rekli olan bir konu var ki, bu, istikrarlı iş atışının sağlanmasıdır. Özel sekörün bi-
rinci aşamada beklediği budur. buna bağlı olaıak ikincisi bu iş akışına bağlı olarak
gündeme gelen öİgütlenmediİ. Örgütlenme derken neyi kasıediyoruz: Teknik kadro,
teknik elğman, ekipman ve mali yönden ör8üılenme. Örgütlenme içerisinde bunlan
göıiiyoruz.

Biı iliincüsü, yasa ve yöneüneliklerdeki eksiklikler, uygulamalardaki faıtlılık-
laı ve kısıılamalar.

Şiındi bu üç başlığı kısaca açmak isı.iyoruz. Vakdmiz belki gğç ama kısa
açal un:

lş akşının sağlanması: lş akışı derken, iş akrşını bir defa kimler sağhyor? Özel
sektöre hangi kanallardan iş akışı sağıanıyor? Kısaca birkaç başlık vefeyim.
GünümüZde imar uygulamatan betki birinci sırayı alıyor. Sıra vermeyeyim, kanşü
okuyayım. Hizmet sunabilecek hizmetler şunlar: imar uygulamaları arazi
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diizenlemeleri, kadastİo miihendislik hizmeüeri. kamulaşüİma miınendisıik hizmetle-
ri, ormaİı kadastrosu ve sınır tespit iyrctlenmesine ait hizmetleç bu yıl DPT'de yeni
bir numarayla programa giren yüzey ağ projesi; karayolu eİtld proje, mühendislik
hizmeıleri, altı kamulaşurma mühendislik hizmeüeri; sulama kurutma; turizm
yaıınmlan; yeralıı haılannln plana bağlanması gibi sayacağımız bir süre hizmeü
özel sektör yapabilecek durumda; yani bu hizmeder özel sekıdre verilebilir. Bazı hiz-
meder var, kamu kendisi üsdenmiş, kendisi ytirütmektedir.

Bu kadar önümüzde büyük bir şey vaİ, özel sektör ıaİafından yapılmasl
mümkün oıan hizmetleı bütünü var. Peki, bunlan veren kuruluşlar.... Beui başlı
birkaçını okuyayım. lller bankası, yoğun olarak belediyeler, Kadastro Genel
Müdtlrlüğü, Karayollan Genet Müditliiğü, DSl Genel Müdiiürlüğü; bunlaı sadece so-
mut olaİak tek söktöre doğrudan verilen işler oıduğu gibi bir paket pğe içerisinde
ve yine harita kadastro miıhendislerine veya özel mühendislik biirolanna veya
sektörüne veya özel sektöriine verilecek hizmeıler de var. Anütar teslimi bir projede
de mu ak mühendislik hizmetleri vaf ve bununu içerisinde proje mühendislik hiz-
meüeri var; yaunm mühendislik hizmetleri var; araşurma hizmetleri var. Ondan da
aynca dolaylı olarak sektörün iş alanına yeni yeni kaynaklar gelmektedir. Bugün
Devleı Su lşleri bir sulama pğesi içerisinde mutlak kamulaşurmasıyla projesiyle ve
yapımıyla bir biitiin olarak ihale ediyoruz; ama hiçbir zaman Devlet Su lşlerinin biı
hizmet ihale ettiğini duymuyoruz. Ama bu dolaylı olarak yine bizim özel
sekörümüze geliyor, ve bu hizmeüeri yine bizim özel sekıörümüz yapıyor.

Bu sökBrdeki payın büyütülmesi, iş akrşının sağlanması konusunda, Zannediy-
orum, onun üZerinde fazla durmadan çözümler bölümünde aynca iizerinde duİalım.
Baştklaİ halinde bitildim.

lkinci konumuz örgütlenme. Örgütlenmede belirleyici olan kamudur. Yani,
hiçbir zaman öZeı sektör, sen örgütlen dendiği zaman, özel sektör örgütlenrniyor.
Gözlediğimiz bu.

Özel Sekıörti kamu yönlendirir ve özel seköı belki de çok hsa bil siirede kendi
içerisinde öIgütlenir. Yeter ki kuralları doğru ve sağlıth koyalım. Kısa geçmişten
bir ömek. Mühendislik hizmetlerinin ihalesi değişik kamu kuruluşlarınü yeni
başlamıştır. 1977 yılında Karayolları bir proje ihalesi yaptığı zaman şunu
görmüştfu: Bu pğeyi alan firmalar, öncelikli Karayollanndan emekli olmuş veya

çalışmış bazı personeli al-rnak, ayırmak yeya o emekli olan binakım hizmeı" bilgisi
ve deneyimi olan kişileri bulmak sureıiyle o projeleri yaptırmak cihedne girnişü.
Gayet de doğalür bu. Ve belirli bir süre sonn iş akışı sağlandığı zaman karşınrza

çok tutaİh, güçlü ekipmanıyıa sermayesiyle, ıeknik kadastrosuyla güçliı İ'irmalann

ç*tığnı gördıik. Özel sektörden hiçbir zaman sen bütün teknik kadIonu kur, pğe
mühendisliklerini al ekipmanınl kur, betki ben sana iş veririm diye bir şy istene-
mez. Böyle bir şey olmaz. Bunun beklenmesi muhakkak bir yanlış olur. O halde be-
lirleyici olan kamudur.

Kısa bir ömekle, öfgüılenmek yönünden küçük bir misal de olsa 1985 yllında
kamutlaşuma mühendislik hizmeüerini ihateye ç*alüğımrz zaman, bize başvuran
beş altı tane müıeahhiı oldu ve bunlarrn bir krsml o demin bahsettiğimiz gibi
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biiırolaı şeklindeydi. Ama koşul olarak şunu getirdik: sadece kameye bağlı olan bir
olay değildir, karneyle iş yapılmaz. Bunun yanrna ne olacakıır ıeknik diizeyde kadrc,
su olacaktır, arfi ekigmanı olacaktır; bu işi belirli seviyede finanse edecek mali giicü
olacaktr. Bunun istediğimiz zaman size başvururken bu hazırlıkları yapmak duru-
munda kalryoruz. Niye yapmak durumunda kalryoruz? Yapmadığı zaman, diğerleriyle
yanşma şansı pek olmuyor.

Dolayısıyla yapabileceği belirli sermaye birikimiyle kendine ekipman
yönünden kadro yönünden bülünlemeye ve genişletmeye harcıyor. Gerekirse ıek tek
değil, üç dön serbest çalışan, birisinin mali diğerinin teknik bir diğerinin belki aleı
gücünü birteştirmek suretiyle onak girişim olarak bir iş gelmek gibi durumulannı
göZledik ve buradan kamunun belirleyici olduğunu küçük ömeklerle de olsa göıdük.
Tabii az önce arkadaşım bir ra}am verdi; yüzde 92 olarak gösterdi. Ve karneli
müıeahhit sayısı ile anonim şirket veya limiled şiİket bazında örgiiılenen şirkeı
sayısınrn son derece az olduğunu yiizde 4 vsya yüzde 10'ıara Varmayan küçiik biı ra-
kam olduğunu gördük.

Kamesiz iş nasıl yapılacak? Kamesiz iş, belirli imar işlerine bağlı yöreseı bir-
takım altyapı hizmetlerini yapan ve olduğu şekilde geçinip giden bir mühendislik
biirosu. Ben kamu kuruluşunda çalışıyorum ve onlaıa ıabiri caizse evde çalışan me-
murlar sınıfında daişünebilidz. Dolayısıyla bunların belirli tarzlafda birleşmesi
örgütlenmesi yine kamunun denetimiyle kamunun yönlendirilmesiyle mutlak ola-
caktır. Burada kamuya büyiik görevter düşmektedi, buna inanıyoruz.

Kısa başlıklaıla yasa ve yönetmeliklerdeki eksiklikler; uygulamadaki
farkıtılıklar ve kısıüamalaı dcdim. Bu koquda çok yaygın bt hizmet atanı olan imaı
uygulamaları Yardır ve zannediyorum özel soktörümüzün ve özel sektör kuru-
luşlarımızın ağırlıkh bir yönünün imaI yasasının veya 18 inci madde uygulama-
larıyla ilgili çalışmalar yapmaktadır. Ben şöyle görüyorum bunu: 18 inci madde uy-
gulamalann yasada zorlayıcı niteliği yok.

AÇIKOTURUM YÜRÜTÜcÜsÜ- Sayın Aydın, daha ziyade sorunıan ko_
yalım. Öneri Ve çözüm yolunu öğleden sonraya bırakalrm. Biraz zaman kazanmış
olalım. Hiç olmazsa sabahEn bir iki a*adaşa salonundan söz vermeye imkanına sa-
hip olalım, öğleyin bu konulan kendi aramgda tarıışalım.

Atilla AYDIN (Devamla) _ Bitiıeceğim.

Bir diğer konu: Bugünkü karne yönetmeliğimize bakrldığı zaman karne
yönetmeliğinde iki hizmet arif edilmektedir; halihazr haıita ve imar uygulaması
dediğimiz arsa ve arazi duzenlcnmcsi.

Bugün bir kadastroyu ihale ediyoruz. o kame yöneEneliğinin içerisinde kadas-
tro ıarifi yoktul. Ve esas bağlayıcılaldan bir tanesi de, Harita ve Harita biıgilerini
kullJnma yöneğneliği. Üniyersiteterden Jedozi ve Foıogrametri Bölümteri var. Belli
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Bir dğ ihalelerin ıabii yapılışa yasalarla yönetrneliklerle biçimlendirilmiş şekli
val. o da tabii yine örgüttenmeyi birlikre getirecektir. Örgütlenme, hem iş akışı ve
yasa ve yönetmeliklerle bt birini bütünleyen bir olgu içeıisinde di§ünüyorum. Bu-
nun izin verirseniz, öğleden sonraki öneriler. bölümünde daha genişe açıklamaya

çaüşacağmu Teşekkir ederim.

AÇIK oTURUM YirRi_rrÜCÜsÜ - Sayln Aydın'a çok teşekür ederim.
Konuşmasmı bağlaıken bana güzeI bir top aıtl fotognmetrik, motogametrik falan
diye. Sayın hocamıza söz vereceğim ve bu konulan değinmesini isteyeceğim için,
sayın Aydm meseteyi attı. Şimdi bende bir çağrışım yapıı. sayln Aydın'dan yanlış
anlamadıysam, fotogrametriyi gerek kamu kuıumlaıına, gerek özeI sektöre
açılmalıdır; çok geniş olanaklan var dendi. Zaten bir bakımdan da sayın hocamlzın
turada bulunma nedenini oturumun başında aç*lamışıım. Zaten bizde bir deyim
Yardıİ, onu da söylemeden geçmeyim. Hocalann dediğni tutun da, gittiği yerden pek
gitrneyen derler ya, şimdi sayın hocam alınmasın, kendisine söylemedim bu lafı, ge-

nelde espri otsun diye söyledim. Yalnız, sayın hocam, biliyor ve gözlüyofum ki,
artık fotogrametriyi öz.el sektöre de açıtdı. Ancak, bu açı|rşın da bazı kaİmaşalaİla
birlikıc açıldığı bizim için büyiik bir olay, belki bir fotogrametris otarak da heyecan-
landığım bk olaydl ve tiu fotogrametıiyi öZet sektöre açılırken de -kamu sektörünün
dışında öZel sektör de açıldF danışman olarak, projenin açıtmasında emeği geçen, ha-

lcn büyiik pğenin, lsıanbul Bitgi Sistem Projesinin kontrollüğünü iıniversite ola-
rak yapan ve işin başında da söylediğim gibi Almanya'da da bu konudaki pğelerde
çahşmış bir alkadaş olarak bu konulan nereden başlamış, nereye gelmiş, evvela bu
nasıl açıldı; bunun açıklanmasını; kontrollük hizmetleri, danışmanlık hizmetleri
nasıl yürütüyor; özet sektör nasll olmalıdır; onun aç*lanmaslnı, Meslek durumu ite
bu meselenin nasıl bağdaştırıldığınrn açıklanmasınr.. Somut olarak da birşey sora-

cağım; acaba eksik mi veya yanlış mı bilmiyorum. lmar Kanununun zannediyorum
38 inci maddesinde bu tip hizmetlerin dallanna göre mühendisleı ve mimaİlar ıa-
rafından yapılacağırıı emreden biı hil(üm de vaıdıf. Buna rağmen, açılmasının drşında

öyte bir şeyin harita Sekdrtinün dışında bir firmanın almasının bir sakıncasının olup
olmadlğının, dantşman olarak uyantıp uyaIılmadığının da açrklanacak şekilde ko-
nuyu onaya aEn:ısını özellikle rica edeceğim hocamdan.

Bu son söytediğim olay, genel değerlendirmelerin sonunda. kısa bilgi şeklinde
otabilir; yani onun iizerinde fazla hassasiyeüe duruluyor kanısı uyanmasın; ancak,
yasal bazı zorunluluklar vaıdır. Bu zorunluluklar neden öyle açılmak istendi; onun
açıklanmasında yarar var.
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bir eğitiini görüyorsunuz, bir klasik yol yapma projesini görüyorsunuz.
Dönüyorsunuz fotogrameııi okuyorsunuz. Bu pğelerin bu uygulamalann foogra-
metİik yönteminin nasıl yapılacağını inceliyoruz okuldan mezun oldukıan sonra.
Foograıneniyle ilgili hangi kamu kuıuluşunda bir çalışma yapılmaktadflı. Kadastro
Harita Genel Müdtillüğü içerisinde proje yapımınıda sınırlı imkanlal kullanıl-
maktadır. Halbuki, bu tek4olojiyi herhalde bizim dışımızdaki bir siiıü ülke çok ge-
niş anlamda kullanıyor,



Bir de devamlı şunu duyuyorum: lstanbul'da ilretilen harita değiıdir. Aslında ha-
rita çıkıyor da, sayısaı da olsa, niımerik de olsa, çizgisel de olsa bİ harita çıkryor.
Öyle midir, değil midiı? Konuyu yetkili bir ağz olarak, bu konunun sahibi olan biı
profesör olarak sayın hocamdan dirılemek isıiyorum, Fazla uzun olmaınak kayüyla;
çünkü, otunmumuzu ı2.15'te kapamayı düşünüyorum. Sayın hocam bu konuyu 15

dakika içerisinde toplaıs4 bn 45 dakjka da en azmdan aıkadaşlanmza imkan verme
dunımunda kalacağız. Teşekki.ir ederim sayın hocam, buyuıun.

Prof. Dr. Ayhan ALKIŞ (Y.Ü.)- Teşkkiir ederim bu nazik sunuş konuşmasl
için; ama bana kalan zamanın çok srnulı oıması, benim de aktarmayı İasalladığım
anabaşlıklan da sınırlayacak. Ben de bu konuda Sayln Başkanın bana göst€rdiği yol_
dan başIayarak, önce genel bil değeIlenirme yapmayı düşünüyorum vç daha sonra da
kendisinin barıa özel olarak yönelıtiği soİuıara cevap venneye çalışacağm.

Bildiğimiz gibi, bir haritacı niİengi nok(asını en az iki doğrultudan kestirmek
zolundadır. Biz bugünkii açık oıurum içerisinde özel sekörümüzle, kamu
sektörümiizle, ıiniversitemizle bu niIengi noktasına-mesleğimiz olarak ıanım_
layabilirim- üç noktadan kesürmeye çal§ıyorum; aİna buİada önemli bir doğTultu
daha var, o da Sayrn Başkanın betiruiği gibi bize dördüncü boyutu kazandıracak olan
meslekdaşlarımız. Benim de içten dileğim, meslekdaşlanmızın bu açık oturuma
doğudan aktif olara.k katılımlan. Çiınkü, daha sözümün başında öziir dileyerek şunu
ifade etmek istiyorurn: Şirndiye kadaı hem dinleyiciterden, hem konuşmacılardan
şimdiye dek yapılan konuşmalaı öz olarak bugüne kadar bu ve benzeri toplantılaIda
yapılmış konuşmalann çok kısa özeıleri niteliğinde. Bununla hiçbir şekilde buıada
benimle birlikte olan konuşmacı arkadaşlanmı suçlamak gibi biI düşüncem yok, ak-
sine sorunlanmzın çözümlerinin gelmediğini, hala aynı sorunlan konuşmak zorunda
kaldrğımrzı vurgulamak isüyorum.

Tabii önemli bir konuyu Sayın Aülla Aydın arkadaşımız dile getirdiler, bütiın
bu sorunlan ülke gerçekteri açısından değerlendirınek zorundayrz; yani Tiirkiye'nin
gerek siyasal, gerek ekonomik tercihleri vaİ. Biz hafitacı olaİak bundan kendimizi
soyuılayamayz.

Bütün bunlara kaışılık, sadece içsel diyebileceğim sorunlaİı, yani kendimiz
kendimizi nasıl göriiyoruz? Bu açıdan biriken sorunlan kısa ve öz biçimde üç ana
başlık alnnda toplamaya çalışacağımi bunlaı örgütsel, tekıolojik ve ekonomik so-
runlal. Hemen ifade edeyim, bu sorunlann bü ınünü bir reçete gibi sıralamak
mümkün değil. Ben, belli başlı olanlanna değinmek isıiyorum.

Biı defa, mesleğimizde &gütleşmenin olmadığını değişik konuşmacılar ifade
ettiler. Hatta müteahhiük düzeyinde bile olmaüğını, bunlann özel biirclar şeklinde
oluştuğunu ve özellikle özeı sektör açısından söyliıyorum. Ifumu sektöriinün ise, bi-
linen yasalarla tutucu yapsrnı hala sürdiiİmekte otduğunu örgü$et yapı otarak vere-
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biliriz. Bütün bunlann yanında gerek özel sektör, gerekse kamu sektörünün kendi
içindeki üretimini sınrrlayan önemli biı konu, dün konuşulan gizlilik konusu. Bu
sekıörİın iş potansiyelini önemli ölçude etkileyen nedenleIden birisi. Sanıyorum bu

barajın aşılmasıyla büyii,k ihalelerin iş potansiyeli açısından aşılinası, özel sektörün

de kendi içinde örgütlenmesinin temel fırsatlanndan, olanaklanndan bidsi olacakff.
Bunun yanında kameye yeterlilik gibi bir alom sorunlan diğeı arkadaşlanrn dile ge-

üdi]er.

Sonuç olarak, örgütsel sorunlann bir sonucu olarak, şunu söyleyebiliriz: Özel
§ektör, anladığrmız anlamdan henüz örgütlenememiştir. Kamu sehörü ise, genel ola-
rak dağınıktrr, bütiinleşmemiştir. Ömeğin Tapu ve Kadasro Genel Müdürlü§i, ha-

ritadan çok tapu içeriğiyle büıiinleşmiştir. Bu yalnrz adrnırı verdiği biı benzeşim ola- ,

rak kabul edilemez. Ama kadastronun temelinde haİitanın yattığı ve biIçok
ülkelerdeki uygulamalannda gördüğümiiz gibi, hariıa§ız kadastronun olmadığı

açıkuı. Kaldı ki, diğer ülkelerde olmayan biı önemli ayncalık vardıı, o da bizim
mesleğimizin adından kaynaklanmakadır. Tiirkiye'de haıita mühendisi değildir §oyua

adımrz, haria ve kadastro mühendisidir; yani bu meslek, bu mühendislik, kendi ka-

dasEo aünı kendine veımiştir. Bu, bir anlamda haıita ile kadastıonun mudaka

biı inleşmesinin gereğidiı. Bu konudaki dağırılklığın bif sonucu olarak kanımca haıi-

İa üreten bir başka kurum oraya çrkmrştır ve bugün hala tartışılmasınrn, ya da

bugün anışılmasının da bir nedeni buduİ. Bu da lller Bankasıdır. lller Bankasının

temel amacı, harita ürcEnekıir; yani kadastronun yapmadığrnr yapmaktf. Bugün ka-

dastıo, dün yapmadığını bugün yapmak için veya yapabilmek için biı yönetmelik

çıkarmıştır. lller Bankası ile tcmetde yasa] açıdan anlaşmazl* da buİada yamakadır.
Karr,rn"u taprnon, ya da kadastronun olduğu kadar, haıita sektörüniin de, tok birsahi-

bi olmalıdır. Sorunun önernli bir yönü, örgütsel açıdan burada kaynaklanmaktadır.

tkinci önemli bir açı, telnolojik yöndür. Uzatmadan Söyleyeceğim: Teknoloji[

örgütlemede, geç katınmıştr. Getişmiş üıkelerte teknolojik uyum sağlanamamrştır,

mevcua @knoıojiyi gerek özel, gerek kamu sektöründe bazı ayncalıklan da burada be-

linmek istiyorum. Özeltikle Harita Genel Komuianhğrnr, Tapu Kadasım Genel

Müdüfliiğündeki, son bazı alılımları salı teknolojik açıdan ve diğer bazı kurumlarda-

ki, isunbul Büyükşehir Belediyesindeki atılımlaIl burada pafantez içerisinde

sdylemek isüyorum; ama genelrle mevcut teknolojiye ayak uydurulamamıştıİ, eski

ıeknoıoji, özelıiİle özel kesim<le ha]a srarla siirdiiİiiılmek isEnmektedir. Bu, bizi bir
yöntem seçimine, yönBm ıelcihine göıürmektedir. Bu tercih, maalesef yıllarca
yapıtamamışff. Belki bunun nedenini biz zzman zelman gizlilik olarak adlandırmış

ve sOylemİş Ourmuşuzduı Ama bu temğl neden değildir. Aslında, kanımca ge4ek

ohn ba konu vardır, o da konuya yalnu mğsleğimizin be i kesiminin bugüne kadar

edindikleri alışkanlıklar değit, temelde ülke çıkarlanmız açısrndan yaHaşmak zorun-

dayz. Doğudan yersel yöntenüer özellikle tercihle kullanrlnış!İ. Diğer ülkelerde

çok verimli, çok hızlı olmasına kaİşrn birçok çahşmada büyiik aşamalaİ sağlayan -

arkadaşım Sayın Aıilla Aydınln da değindiği gibi fotogıametrik yönrcm, her ne-

dense kullanrlmamrşur. Bu konuda bir fizibilite yapılmamrştrr. }latta
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yönetmeliklerimizde bile bu sınırlı kalmışlğI. Kanımca yapılan ihatelerde baştıyor
olay. Şu yöntemle yapllacaktır, bu yöntemle yap{acaktır gibi. Sanki fotogrameırik
yöntemle tiretilen harita olmayacakur, başka bir iiriin çıkacaktır.

Değerli meslekdaşlanm şunu özellikle vurgulamai istiyorum: Sonucu yine
aynıür. Gerek fologrametri, jeodezik, uzaktan algılama, ya ü benzeri yöntemlerle;
hangi yöntemıerle iiretilirse iireıilsin, amaçuı sonuç ürünün aynı olması bektenir,
aynıdır. Yollar faıklıdır, doğrudan dolaylrdır. O açıün, yapılan ihalelerde, özel
sektöIe, ya da kamu sektörü içerisinde proıokollaıla yapılan işlerde, kanımca çok
özel durumlar olmadıkça, gerektirmedikçe, bunun baştangıçtan saptanması, şu
yöntemle yapılacakuı, bu yöntemle yapılacaklır denmesi sakrncalıriır. Yapılacak işi
ortaya konulmada, herkes, her muteahhit, her özeı sektör elemanı hangi yöntemle
yapacaksa, doğal olarak jeodezik ve fotogrametrik yöntemlerin ıekabetini ve do_
layısıyla mesleğimizin bu alandaki diğer önemli konunun da aktiviıisini
sağIayacaktır. Bunun yanında tel«ıolojik olarak mesleki standartlaİrn da henüz
geliştirilmediğini söylemekle yeaineceğim. Önemli bir başka görüş açısı, birbaşka
yön ekonomik değerlendiİme; örgütsel ve eknolojik temel değerlendirmelerden sonla
önem taşıyan bir başka değerlendirme tiim arkadElanmın vurguladığı gibi, temel so-
runlarımızdan birisi olan potansiyelin azlığını sapınyoruz.

Özel sektöre açılma yönünde Hiikümeıh gerek kamu sek6rü yekililerin ifade-
ıerine rağmen, henüz bu konuda önemli biİ atılım görünmüyor. Hatta mevcut iş po-
tansiyelinin de güvencesi sağlanmamlş gibi görünüyor.

Mesleğimizde emek birikimi oldukça yoğun; ancak, buna karşın sermaye biri-
kimindcn söz edemiyoruz. Hala bürolaIdan söz ediyoruz ve mü[eahhiıIik kavramını
bile konuşmacr aıkadaşlarım çok özcnle belirttiler, kullanmaktan çekiniyoruz. Bu,
bize meslcğimizde bir işsizliğin çanlarını çalıyor. Ücretlerin yctersiz oluşu, rekabetin
yüksck okuşu; birbiriyle bağlanutı bir başka konu.

Kanımca üretimin maliyeıi de yüksek. Bunu bazı raİamlarla da açıklamak is-
tiyorum. Şu anda Türk Snndaıtlarına göre, yani lllel Bankasının fiya annı temel ala-
rak çok yuvarlak hesaplar yapmaya çalıştım. Biz, Federa] Almanya standaıtlarına
göre gayrimeskun alanda haIita ıileıiminde iki kez daha pahalıyız; Elimizde lakamtar
var. Bunun yanında uluslararası fiyatlarla ka§ıla§tırdığımızda, islerseniz rakamtafl da
söyleyeyim, bir yanlışıık Varsa lüüen düzeltin, çok yuvarlak. Ömeğin gayrimeskun
alan için 60 bin Türk Lirası, yaklaşık 30 dolar hesabıyla uluslararası fiyaüarın, buna
karşın l0-12 dolaf arasında bulunduğunu söyteyecek olursam, ya&laşık iki mislini
aşan ve üç kabna yakla§an birmaliyet faIkr göze ça4)ıyor. Bu meskun alanda da biraz

9.ha bu fa* azalaIak devam ediyor; ama önemli olan konu -bunu da mutlaka vugu-
lamam gerekiyor- yöntem farklılüırıdan kaynaklanır.

Demin verdiğim uluslararası ve Federal Almanya'daki iiyaılar, aynı alanlarda
farklı yönıemlerin uygulanmasından kaynaklanıyor. Yani, bu alanlaIda, özellikte
gayrimeskun alanlaıdaki çalışmalar, foto grametrik yönıemte üç kez daha az İıyada
yapı|ıyor. Gelişmiş ülkelerden verdiğim bu öİneklelde, emeğin ne denli pihalı
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olduğunu düşünecek olurgk, gelişm€kE olan bu ülkemizde, kaynaklanmızın ne den_
ü kaybedildiğini, ne denli ölçüsüzc€ haıcandğını söylemek gerçekten iizücü biı şey.
Ama ben buna mecbulum. Biz, zengin bir ülke değiliz, onun için şapkamzı
öniımüze koyup di§ünmek duİumundayız.

. Toparlamak istiİorum. Sonuç olarak: Özel seköriin özet sektörle kendi içinde
iç sorunlan var. Ömeğin, iş üğılrmında arkadaşlanmın belimiği gibi dengesizlik ge-
reksiz, ya da çok yiitsek bir rekabet aian biı riziko, iş potansiyelinin bulunmayışı
gibi. Bunun yanmda bir de özel sekıörün kamu seköriiyle ilişkileri açısından önemü
sorunlan var. Bu sorunları arkadaşlanm a}nntılı biçimde dile getirdiler, b€n sadece
ana başlığıyla vermek istedim.

Önemli bir nokta da, gerek öZel sektör Ye özel sektörün kamu seklörtlyle
ilişkileri açısından koordinasyon ve eşgüdüm yok. Bu eşgüdümü sağlayacak bir ku-
rum, bir örgütleşmğ de §öz konusu değit. Belki bufada odamrza büyıik ölçüde
görevler di§üyor.

lş pounsiyelinin çok az olduğundan söz ediüyor, ya da yeni iş potansiyellerin
yaratılması yönünde yeni çabaIann henüz sonuçlannı vermediğini göıüyoruz. Çlığd§
Eknolojinin büyük ölçüde gerisinde kaldığımızı, ya da buna uyumda bazı güçlükler
olduğunu vurgulamak istı1 orum.

Yatınmlann büyük ötçüde rizikolu oluşu. Özellikle son çağrİaş ıeknolojinin
uygulanmaslnda yatırımların, özellikle, fotogrametrik yöntemle yapılan
çalışmalardaki yatınmlann rizikolu oluşu, yine önemli sorunlarımızdan bir tanesini
oluşturuyor. Bu yaıırımlan kim yapacakırr? Bunun çözüm yoltan ne olmalıdır gibi.

Yine söylediğim gibi, emek vafdu, uzman bir emek vardır; ama bu konuda,
özellikle teknoloji konusunda, yeni ıeknoloji konusunda uzmanlaşmaya gerekli
önem verilmemektedir. Bütün bunlaI, bize özel sektörün güçsüZlüğünü orıaya koyu-
yor. ÖZel sekıorün güçsüzlüğü ise, demin bir arkadaşımınçok güz;l ifade etdği gibi,
kamu sektör'tinün güçsüZlüğiinden kaynaklanıycır kanımca.

lvedilikle çözüm yotlannın ıarüşılmasrna geçilmesini öneriyorum. Demin
başta da belinüğim gibi, aflık hep aynı konulan çok -belki kaba bir benzetme olacat
ama- papağan gibi ıekrarlamak, herhalde hepimizi sftıyor- bu konuda nelerin
yapılması gerektiğini konuşmakun da öte, yaptınmlal hangi yapttnmtaıla sorun-
lanmzı çözmeye gitmeliyiz. Bu konuda yalnz stiylediklerimizi değil, ama bu konu-
da hoca.lanmızın ve diğer meslekdaşlanmzın arkasından gidilebileceğine de inanıyor
ve bu konudaki öneriıerimi daha sonraki ikinci tuıdaki konuşmama bıra.loyorum.
Teşekktİ ederim efendim.

AÇIK OTURUM YÜRÜTÜCÜSÜ- sayın Atkış'a, değer|i bilgiteri için teşek-
kiir ederim. Yalnz, sorduğum bir şeyin ceYabınl adadr

POF. DR. Ayhan ALKIŞ (Devamla)- Özür dilerim... Bilmeyeıek...
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AÇIK OTURUM YÜlÜrÜCÜSÜ- rotogrametrinin özel sektöre açılmasrnm

çok bilyiik bt olay olduğunu, bunda kendilerinin de katkrsı olduğuna inanıyorum.

ve bu işi açan kufuluşun da, meslek dışından kuruluş da olsa, meslek içinden kuru-

luşların yardımıyla ü olsa, giizel bir olay olduğuna da inanıyorum. Ancak, burada

sormak istediğim iki olay vaıü. Bunu herhalde tam anlaamadım ki, yanıı a]amaöm.

Bu haIita ihalesi midiı, yahut da harin ve harita bilgisi iha]esi midir, değil midir;

bunun bir açıklığa kavuşmasını istiyorum. Tabii bundan yaklaşaİak da ii(etilen ne-

dir?.. Biraz ewel sayın hocam çok giizel bir şey söyledi; önemli olan iirün dedi.

Şekil ne oluİsa olsun bir tiİiin çükacak orıaya. Bundan çıkan iidın ne oluyor, ne umu-

luyordu? Üriinden şu mu çıloyor bumu çıkıyor ve sonuçn da bu şkil olarak kalacak

biİ bütünteşecek mi? Danışmanlığını da yaptığı için bundan ne amaçlanıyordu, ner,

eye gelecek diye bir soru sormuşum. Çok hsa otarak özetıersek memnun olurum;

benim kadar uzatınayın. Teşekkiir ederim.

Prof. Dr. Ayhan ALKIŞ (Devamla)- Evet, kuralsız yönetiyorsunuz oturumu;

ama her defasında kurallaı koyuyorsunuz, ben de uymaya çahşıyorum.
Bu İsıanbul Projesi konusu, bildiğiniz gibi, dün ifade etıneye firsat bula-

madım, ama yaIlnki bu konudaki bana aynlan silıe içerisinde aynntılı bilgi ve-

Ieceğim; bugün çok kısa değinmek istiyorum, o da tartışma açısından önem ka,
zandığı için değinmek istiyorum.

isıanbul hojesi, salt bif harib projesi değildir, bir arazi bilgi sistemi projesi-

dir; ama bu projenin ıemel alüığını hariE ve kadastfo Verileri oluştumakadE yani,

bunun alttnda harilacr vardrr, Pıojenin ilk ayması, dün de betinıiğim gibi, bu yıl
içerisinde, bu yıl orıalarında sonuçlanacaktır. Üretiten sayısat haritadır. Kullanılan
yöntem, sayısal fotogrametrik yönıemdiI. Ve üretilen haritanın içeriği de,

başIangıça kentsel içcriklidir.Yani, şöyle diyebiliriz biraz farklı olmakla bLlike.
llleI Bankasının kendi yöntemiyle iteüiği halihaziİ haİiıa adını verdiğimiz hariıalaİ
niteliğindedir. Ondan ayn kentset bilgiter, menholleri, elektrik diıeklerini, ya da ben,

zeri diğer kensel bitgi sisteminin gereküdiği veriler, yine foloğrametdk yöntemte

ıoplanmaktaür. Yalnu sanıyorum öğteien sonraki oıurumda tarüPcağımız bir konu,
bu da böyle büyük bir ihalenin çıkışı, böyle büyiik bir ihalenin yapılışı, biçimi,

şeklidir. Ben sadece bu konuda şunu söytemekle yetnmek isüyorum; çünkü, beni
aşan bir konu oluyor. Isunbul Projesi, dün de ifade etrneye çalrştım, kendi alanında
nicelik olarak dünyanın şu anda en büyiik pmjesidir, en hızlı gerçekleşecek projesi-

dir. salt fotogrametdk sayısal halita ıileümi açısırıdan sınrrlıyorum, bunun yanında
niıelik açısmün ise, standartlar da uluslaıarası standa.rılardr. Bu bilgiler, sayısal veri
olarak sistemde, bilgisayar ortamında saklanacak, geliştirilecek, bütünleşliİilecek
planlama verileriyle, altyapı verileriyle ve kaçınılmaz olan kadastral verilerle
bütünteştiritec€k ve İstanbul'un hizmetine sunulacaktır. Bunda haİitanln önemi, hari-
tacınm önemini belir@cektir.

lşin niteliği mevcut standartlanmızın üsündedir. Bu açıdan meslekdaşlanmızın
özetlikle proje yaklaşımlannın çok olumlu olması gerektiğini söylemek isıiyorum.
Ve bu pğenin yaşama sokulmasında bugün lstanbıı Buyukşehir Belediyesi
yöneticilerinin büyük katkısı olduğunu ve bu projeye kuşkuln bakmanrn, ya da bazı
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sakıncalı görüşler belinmenin yarannı göremiyorum. Bunu sahiplenirset(, projenin
onaya konuluş biçimi, temelde mesleğin biİ ölçütü oıacakğİ. Nicelik demeyim ama,
nitelik açısından standartlannı, ğlçütlerini ortaya koyacaktır. Benim dileğim, bir-
ıakrm olumsuz, gerçek dşı eleştiıiler dışında, konuya olumlu yaklaşmak geıeğidir.
Bu konuda sorulabilecek her türlti soruya açık olduğumu ifade etmek isterim.
Teşekkit edğim.

AÇIK OTI,JRUM YfJRlİrÜCÜSÜ- Sayın ncama, yaptığı aç*lamadan dolayı
çok teşkktiır ederim. Bizi çok rahaılatu ve isıediğim bir açıklama ilzerinde şekli koy-
du. Ümit ederiz ki, her zaman aynı duyarlıl*ta, aynı şkilde bu işler yiiriisiin.

Efendim, sizleri epey yorduk, epey bunaltğk; bu yedi arkadaşı dinlemeye mec-
burduk. Yine de, zamanlamadan t5 dakika faıklı olayı bitirdik. Şimü söz sizlerin.
Sabah da söyledim, apaçü oturum. Bu nedenle, ben yaşhlara daha sonra olmak
kayüyla, ewela gençlerden başlayacak şkilde söz veıeceğim. (Giililşmeler)

sizi rica edeyim. D€diğim şekilde, sorulannz ksa ve açık olsun.

Murat DEMIRBAŞ- Sayın Başkan, önce sizin Önder Çetik e sorduğunuz bir
soruya yanıt veroek başlamak istiyorum.

Büro tescil yaptığı halde kame sahibi olmayan çalışanlanmzrn sorunlanndan,
onlann nasıl iş yaptıklanndan ve geçimlerini nasıl sağladıklanndan söz etüniz. Bu
konuda izin verirseniz bir açıklama yapmak istiyorum.

Ben Baloıtöy Belediyesinde çüşyorum. imaı Kanununun yiirtirlliğe girmesin-
den ve betediyelerin imar planlan yapmaya bqlamasmdan soffa, parsel bazında uy-
güama yapmak iızere serbest çalışan küçiik buro sahibi aİkadaşlara geniş bir iş ola-
nağı doğdu. Ancak, yaptıklan işlerde kadasıro müdürliiklerinin vize zorunluluğu
genelde aramaması -bu konuda Yüıksel Akrn'dan bir ricada bulunmak istiyorum aci
zane- karne sahibi olmayan küçiik biiro sahibi afkadaşlann yaptıklan işleri oda vizesi
zorunluluğu getirilerek ülke genelinde -yani, ilçelerin kendi insiyatiflerine kalarak
değil de, kadasm müdıirlüklerinin kendi insiyatiflerine değil de- bir uygulama yapıp,

oda vizesi zorunluluğu gedrmeleri halinde, btiro tescili yapmış arkadaşlann işlerini
daha fazla yapabiıeceklerini ıimit ediyorum ve yaptıklan işlerde de ıelmik ylrnetrnelik

koşullannın bu şkilde sağlanabileceğini düşiinüyorum.
Bu arada, Önder Çelit aİkadaşımın, özel sektöriin karşısında kamu sekıöründe

çalışan memurların bir hedef, ya da bir rakip olarak gördükleri göIüşüne

kautmadığımı betitıTek istiyorum. Ömeğin Bakırköy Belediyesinde 8 tane kontol
mühendisi aİkadaşım, yılda yaklaşık 2 milyar liral* ihale yaptılaL Bir kontİol
mühendisi arkadaşın başına, yaklaşık 250 milyon tirdık bi-r kontrolliik düşüyor.
Birçoğu yeni başlayan bu arkadaşlann kontrollük hizmeüerini ihaleler siirecinde
ötsendiği gğz önüne alınırsa ve bu arkadaştann yılda 4-5 milyon lira bir rn-aaş

alüklan var sayılırsa, ne yazık ki ülkemizde aluk memura b.le kız verilmediği bir
dönemde, memullann üz€rine daha fazla gidilmemesini rica ediyorum. Teşekkiır ede-

rim. (Alkı$aı)
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AÇIK OTURUM YÜRiiljcÜsÜ- reşetı<iir ederim.
ArkadaşımıZa teşekkiir ediyorum; bazı sosyal yaralara da değindi. Bu hakikattir.

Bir ara Konya Müfıüsü "Memura zekat verilmesi caizdir" demişti. Şimdi bunun
içerisinde bizler, -memur olanlaı- hiçbir yerden kendimizi soyutlamıyorum, ben de
düne kadar memurdum doğruduİ çözümünü yine tam o]arak alamadığun şey tescilti
olanlar parsel bazmda dahi olsa, kanunen yapmamalan lazlm. İmar Kanununa bağlı
yönetmelikte, diğer genelgesi var da, hani o aranryor mu, hassasiyede üzerinde duıu-
luyor mu, durulmuyor mu meselesini biIaz sonra topıan açıklayacağız, lütfen not-
lannızı alın sizler.

Eiendim, bu arada lstanbul Belediyesinde, bu biraz ewelki konuyla ilgili bir
arkadaşımırı el kaldırüğını görüyorum. sayırı Büıent Koça} kardeşimizi kiasüye da-
Yet, ediyorum.

Bütent KOÇAK (İstanbul Belediyesi)- Sayın Başkan, sayın meslekdaşlanm;
ben, İsranbul Büyükşehir Belediyesi Haİita Bilgi SisEm Daire Başkanlığnd4 {aha
önceki kurultayda tstanbul Sayısal Fotogrametri Pıojesi olarak adlanünlmıştı- şu
anda gördüğüm kadanyla İstanbul Bilgi Sistemi şkline dönüştü- lstanbul Bilgi sis-
tem projesinin belli bir kısmını yürütrnekle görevliyim.

lki sene önce aynı dönemlerde, aynı aylarda ilk kurultay burada Karayollan
Toplantr Salonunda yaptık, orada da aynı şekilde dile getirildi, devamlı ıenkit, de-
vamlı aksi yönde bakıldı. Biz Amerika'yı yeniden keşfeıınedik. Bu olaya 1984 senesi
sonunda sayısal harila olarak jeodezii amaçtı sayısal çizim sistemi mikıo dlizeyinde
sistcm olarak başlatt (. Bunun öncülüğünü de ilk -konuya isim vererek yaktaşmak
isıiyorum- Setahattin Bcy bulundu, Temel Haritanın başlattığı miko düzeyde bir
çalışma idi, ilk çalışmayı da kamu kuruluşu olarak bizler yaptrk. Daha sonra Kadas-
ro Genet Müdiatüğü aynı sistemi kullandı, bugün Kadastro Genel Müdüflüğü, ka-
dasro bilgi sisrcrnini otu urmaya başladık, bunun üzerinde çatışmalarımız bir hayli
yol aldü, Biz meslekdaşlaI olaİak, ben bufada meslekdaşlanmın hiçbirini uygulama
yaparken bu pğe aşamastnda bizzat bilgi sahibi olmak amacıyla konuyla yakından
ilgilendiğini gormedim. Ama kulaktan kutağa, fısıltı gazeıesi gibi olaylara yak-
laşıldığını görüyorum, Ben otayı iki yönde ele alıyorum; birinci olay, mesleki yönde
bize ne kazandıIdı ne kaybettirdi. lkinci yön de bu olay, özel sektör açısından nasıl
bir yaklaşımda bulunuldu. Hşsini aşama aşzuna yaşadık. Bu olayı yaşamadıkça ve
teknolojiyi takip eunedikçe, bu tekniği takip etİnedikçe oturduğurnuz yerden kalka-
mayz, ilerleyemeyiz. Ne kadar kariyer sahibi de olsak, ne kadal koltuk sahibi de ol_
sak, bu bulunduğumuz kabuğun içinden çıkıp olaylan çıplak gözle, gerçekleriyle
görmemiz lazım. Ama hala aynı yolda ilerlediğirnizi göriiyorum ben,

Birinci şık, iki senedir devamlı hala urtışılıyor; müt€ahhitlik açısından. Atilla
Beyin, Mehmet Turcan Beyin meslekdaş arkadaşımızın savunduğu olay, özel biiro
dlşlnda örgütlenememiş özeı sektör haline dönüşememizden kaynaklanıyor. Bu
olayın içerisinde, o zamanlar Sayın Setahattin Bey içindeydi, hariEcı, haİita özel
sektörü olaİak ıek halita öZeı sektörünü ıemsil ettik. Tek tek çağııdık, tektif
şartnamesiyle, sözleşmesiyle rck tek A karneli müteahhitterimize haber gönderdik.
Bütün dünya ilgilendi, bütün Avrupa ilgilendi. Avrupa'nın çeşitli yerlerinden
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şirkeder geldi, firma bulamadık. Finansman açısündan ve teknoloji açısından destek-
leyip bir bir orıaklık yapacak harita müteahhitliği, harita özel seküiründ€n A grubu
kameli müteahhit bulamadık. Normat ihale yaptık, anormal ihale yapmadık. 2886
sayılı Yasanın 44 üncü maddesine göre yola çıktık. Atilla Beyin de ifadesi gibi, sa-
dece miiteahhitlik kamesi yetmiyor, Tükiye de ilk defa yapılan biı ihale. Çok f!
nansman kaynağ4 ıeknoloji kaynağ4 l«edi kaynağına ihtiyacı var. Bunlann hepsini
düşündiık.

Bugün harita kullanma ve temini yöneEneliğimiz var. Ben okuı yaşantımda
fotogrametriyi dersİe gördüm, dersıe öğİendiğimle kalü, sanınm herkesin de öyle.
Uygulama alanı, sadece Kadastro Genel Müdürlüğü ile Haria Genel Komuıanlığı,
orada l/5000 yani küçiik ölçekli harita yapımında fobgraınetri kullan ıyor, büyiik
ölçekli aynı zamanda sayısal harita amaçlı çalışrnalaıa pek rastlanmıyor. Belki pilot
pğeler şeklinde yapılmıştrı, onun dışında yaşanmamışür. Ama o yönetİneliğin 14
üncii maddesinde bazı değişiklikler yapaıak, Türkiye'de 1/1000 ve 1/500 yani büylik
ölçekli harita yapıını amacıyla fotoğraf uçuşuna olayı açtık, açıldı. Bugiin, 1988 yılı
Temmuz ayında Japonya'da yapılan FoıogrameEi Kongesinde -giden meslek-
daşlaıımz anlaİıyor- sayısal, yani analitik fotogrametri dewi kapanmış, uydu foto-
grametrisine yönetinmiş. Biz hala klasik, baba ocağımız Kadastro Genel
Müdürlüğümüz, ana ocağmz llleı Bankası, o iki kurum arasına sıkrşmış kalmışız.
Ye görmeden, yaşamadan, İstanbul pğesi evet böyledir, söyleür, savcı iddianameyi
sunuyor, hakim karar veriyor. Bunu yaşdık ve bu mesleğe uzun seneter emeği geçen
hocalanmız, meslekdaşlanmz bu şekilde karar veriyol. Lütfen, gerçekten samimiyet-
le itiraf ediyorum, çok emeğimiz geçti, haliacılık olaİak. En az ından TiiIkiye'de
hiçbir belediyede haritacılığı belli bir yere getiremedik ama, lstanbul Belediyesinde
bir daire başkanlığı oluşturduk. Önemli olan, mesleğimizin bir yere getirilmesidir.
Genç kuşailara önem verilmesidir, desteklenmesidir. Hala iki sene önce HAKAR
Projesi orrada idi, dün göIdüğüm kadiırıyla aynı şkilde, hiçbir değişiklik yok, hiçbir
yürüme yok, kimin ne yapnğı bilinmiyor, aynı düzeyde duruyor; ama bugiin
lstanbul'da hiçbir sistem belli olmazken, mevzii haritalar işe yaramazken, tek biı sis-
tem oluşturduk, ıek bir ölçek oıuşturduk; sadece yönıem farklrlığı var. 875 kilomeı
rekarelik alanda yüzde 65'ini başan ile gerçekleştiıdik. Tek tek üzerinde duraıak,
bugün ycni Kadastro Yasasına Bağlı Büyük Ölçekli Harita Yönetneliği, kimse ta_
rafından ele alınmtyof. Bugün İstanbul'da Kadastro Genel Müdiirlüğü bütün eleman-
laİını seferber etse, kadastronun içinden çıkamaz. Biz yaşıyoruz. Bugün kadastro ha-
ritalanna pilot pğe alanında yaklaşık, hemen hemen dokuz pafunın içine giren
kadastso pafıalannı biz gi.incelleştirdik. Düa halen uzun senelerdt değişikİik folyele-
ri, paftalan işlenmemiş; bunlan görilyoruz.

AÇIK OTURUM YİrnÜrÜCÜSÜ- Sayın Koça*, lütfen loparlayınız.

Bülent KOÇAK (DeYamla)- Kusura bakmayın, heyecanımıZdan buraya
haz ıİlanamadık. Maalesef zaman yetersizliğinden dolayı, bir şeyler sunamadık, kusu-
İa bakmayın. Hepinizi sayglyla selamlaİ, bu olayı takip etınek amaclyla sizleri
İstanbut Belediyesine davet ederim. Teşekkiir ederim. (Alkışlar)
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AÇIK OTURUM YİrnİffijCÜSÜ- Prendim, Sayın Kçak'a açıklamalanndan

dolayı çok teşekkür ederim. Ashnda soruyu Sayın Ayhan Alkış'a yöneltiıken, bu

şıkırunın şu toplumda olduğunu biüyordum, özellikle bu sorunun hafifçe açılmasınr

istediğimden doıayı yöneltmiştim. sayıİı Koçak'ın da açıklamalan çok güzel oldu.

Yalnz, ben bir noktaya daha değinec€ğim ve yanımda duran Selahattin bey, -beni

gıdıklıyor devamlr- "benim adım geçü, benim söz hakkım doğdu" diyor. Diğeı arka-

daşlan göriıyorum da, diğer arkada$ardan evvel çok kısa olmak üzere Temel Hari-
tanın bu ihaleye girmiş çıkmış veyahut ilk öyle bir sayısal haıita giıişimini
başlaımış gibi bir şey söyledi Sayın Koçak; bu konuda ufak bir bilgi vermesini rica
edeceğim.

selahaüin ÖNER- sayın Başkan, kıymetli arkadaşlaı; bu konuda kendime siz-
lere bilgi vermek zorunluluğu hissetüm. Çünkü, bu konu çeşiıli boyuüara çekiliyoı;
ama başından sonuna kadar Selahattin Öner veya Temel Haıiıa olaıak biz bu işin
içindc yaşadık. Ve soıı ihalede de, bunu alan iiıma, 5 milyar küsurdu, bizimki de on,
dan zannediyorum 10 milyon noksanü. Tabii ki 5 milyann içerisinde l0 milyonun
tafı yok; ancak, bu işin ne kadar daİ bir noktaya slkıştığı gösteriyor.

Biz bu işe, l984'lerde başladık. Ve Sayın Bülent, beyin dediği gibi, önce
say§al nokta neIeden başladı? lstanbul Aııakent Belediyesinin başında bulunan sayın
başkan ve yardımcılannın imar planlannın çok acele verilmesi, yeni imar hizmeıle-
rine, altyapı hizmeılerine döniit acil bilgi verme ihüyaçlannın nasü çöZüleceğinden
çıktı. Beni çaFrdılar, gitük konuştuk. Sonradan burada bir sayısal harita üretiminin
gerektiği, ancak bu sayısal fotogrametrik harita yapılırken, bu sayısal bilgilerin bir
bilgi bankasına verileceği ve oradan istenildiği zaman istenilen koşulda bilgi
alınacağı yönünde iikir üetük ve bunu şurada kesinlikle betinmek isterim ki, mes-

lek mensubumuz, bizim meslcğimizi temsil eden o zamanki harita müdürlüğündeki
arkadaşlarımızın hepsi bu konuda canla-başla, gece gündüz çalışmışlardrr. Bunun
i|zerine itk etapda biz dedik ki, lstanbul'un yüzeysel ağını ihale ediniz. Yüzeysel ağı
ihale edildi. lhale bizde kaldı ve o yiizeysel ağı istenilen zamanda bidrerek ıeslim et-
tik. Faka( yüzeysel ağı ihale etmek yetİniyordu, yasalar gereği fotogrametrik harita
iiredmi için özel sektöre kapalı olan kapılann açılması lazımdı. Kendimden bahse-
diyorum, özff dilerim, hoş göIün; ama bir gerçek. Biz Temel Harita olafak 1986
yılında Mitti Savunma Bakanlığı nezdinde teşebbüslerde bulunarak, hepinizin bilgisi
olan yöneunenl-ik değişiklik sağlandı. Bu yönetmenlik değişikliği sağlamakla da bit-
miyor olay. Bu yöneEnenliğin uygulanmasr olayı vardı. İşte onun aıkasından foo-
g1ametrik harita ihalesi söz konusu o[du. Yalnız, bilgi ihalesini falan kabul etmi-
yorum; bunun adr Sayısal Forograınetrik Harih Üretimi idi.

Bunun üzerine bizim verdiğmiz bilgiler yeıerli bulunmadı. ÜniversiElerden bu
konuda uzman aItadaşlanmz devreye gadi ve diğer ülkelerdeki bu konuda b€ceri sa-
hibi olan vesaire bir sürü aklmza gelen firmalann hepsi deweye girdiler. Kanada'dan
dahi firma geldi. Bütün bunlar, bu işin nasıl olacağı konusunda fikir üetdıer; ama
bir tatafEn da hazırlıklar, Harita Genet Komutanlrğından miisaadeler, gitler, geller,
uçakıar muçakıar siai.ip gidiyordu. Bunun üzerine ihale çılıı. Fakat, ihale şanssz bir
meslck mensubu otduğumuzdan, bizim işimiz küçümseniyor ve hemen olaylar bir
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günde yapıtır kabul ediliyor. Bu bir günde yapılmasınln mümkiın olmaüğını
aç*lacit, soyıeoit; ama sonuçla çok kısa bir zaman araıığına ve bugüne kadar

dİınyada yapıİmamış olan bir projeyi yöneıiciler ulep eıti, ist€di. onak gireceğiıniz

bütiİn yabancı ftrmalar çekildi. Bu kadaı riskli bir projeye, orak girilrnedi, Sonuça,

biz ortada kald* ve bizim harita seköriinde -avansı da yokıur bu işin, onu da belir-

teyim- bu kapasitede bir işi yapacak kuruluşumuz yoktu. Bu kuruluşumuz ol,

mayınca, ubii ki bunu haıita-sektörü üşındaki kuruluşlara da açtrıaf ve özeılikıc

biıyiık inşaat firmalan itgi 8ösıeIdiler. Zannediyorum dön rırma ihaleye kaülmışu,

Temel Harita olarak biz ütıldık. Haııa bize STFA otarak kaulın tekininde bulunul-

du. Yalnız şunu burada belineyim: Arkadaşlanmu, şartnamelere (A) grubu harila

mühendisliİ karne sahibi olmayı şan koymuşlaıdı. Fakat, sonradan bu değiştirildi,

sonradan haİita müteahhiıler içerisinde bu kapasitede firma yok; bu bir örgüı olayı,

bu bir para olayı, bu bif rcknoloji olayı. Sermayesi öfgüt olan firmalar var

ülkemiz'de, onlar arasında ihale edildi ve bu ihaleye girdik; ama, mevcu! firmalann,

işi alan firmanınmış, kendisine o zarnan da başanlar diledik ve şimdi_§aym Ayhan

Alkış arkadaşımızdan bu işin iyi bir pkirde gittiğini öğeniyoruz, kendilerini burada

ebrit ederiz. Önemli ola!, bif yönetınenlik değişikliği vardı, bu yöneımenliğin uy,

gutamaya girmesi vaıdı ve bu da uygulamaya girdi. Aru, sayısal foıogrametri yap-

İ,ru, orj ,"İto.ıin nakkıdır ve bu uygulama alanı da bulmuştuı, Onun için bence işin

bu yanı fevkalade önemli. O firma, inşaat fırması vasfindaydı; ama bugiin görilyoruz

ki, Lu vasfı değişiyor, içerisinde l0 kadar mühenüs arkadaşımız var, Umiı ederiz ki,

onlur,n U, OrgUlİş.esi, bu projeye bağlı kalmaz ve bundan sonra da d€vam eder, Bu

suıeııe, ozeı ietttıroe güçlü ı;ta firmalanndan ikincisi doğaı; çunkü birincisi biziz.

AÇIK OTURUM YÜRÜTÜCÜSÜ- Teşekkiir ederiz bu açıklamalannıza,

Şimdi, Sayın Hülya Apak kaIdeşimizi kilrsüye davo ediyorum,

Hülya APAK- Ben, öncelikle üst düzey kamu yöneticisi oıarak düşündüğüm

Yükscl Aİın ve Nazmi Arslan beyin katkılaIını bekleyerek sözlerime başlamak is-

üyorum.' 
2886 sayılı kanunun 8 inci maddesine göre, mimartık ve mühendistik hizmet-

leri dcgerlendlilirkcn, §öyle tanımlanmıştıı: Belli bir 1apıya ait proje, hesap ve ihale

dosyasi diızenleme işüe.iyıe, yapın,n meslsk yöniinden konuotü ve hizmet dallannda

uyum ve birliğin sajlanması işieridir. Ve bu ıanım da, hef ıiırlü harita ve arazi arsa

dtizenleme işleri değqlendırilmektediİ.
Bilindiği gibİ proje kapsamında değerlendifilrnesi gefeken,.çoğunlukla emeğe

dayanan heİ İllrltl nurita- hizmetterinin inşaat mühendisliği ka§ayılarıyla

değerlendirilmesi hanlı değil midir? Bu konuda konuşmacılann anışurma yapıp yap

mid,gın, ögrenmek isıiyonım. Bana göre böyle hatalı uygulamanın düzelıilmesi

İİl* İyn, ÜnonOu, harita hizmetlerinin ayn ba konumda tanımlanmasının gerekli-

üğini vurgulamak istiyorum.

AÇIK oTURUM YÜRÜrucÜSÜ- Teşekkür ederim, Aİkadaşlaİ notu aldılaf,

helhalde öğıeden sonra cevaptayacaklar.
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Hülya APAK- Teşekkfu ederim.

AÇIK OTL'RUM YÜRiinjcÜsÜ- Efendim, daha evvel ifade ettiğim gibi,
Sayın Ziya Sönmez'i daveı ediyorum.

Ziya SÖNMEZ- Teşekkür ederim Sayın BEkan. Etendim, konu edilen Istanbul
hojesinin proje yöneticisi...

AÇIK oTURuM YÜRÜTÜCÜSÜ- Aynl konuyu tekrarlamasan iyi olacak
Ziyaclğım. o konu açühğa kaYuştu gibi geliyor bana.

Ziya SÖNMEZ (Devamla)_ lzin verirseniz açıklamai durumundayımi çünkü,
ilgimi çeken bir konu. Yaklaşık olarak 1,5 yıldan beri çalışıyoruz bu işin içerisinde
ve meslekdaşlanmızdan ve gerçekten kendilerini değişik ortamlaıda, değ§ik zaman-
laıda konuyu belli boyutlarda anlaunama rağmen, aynı sorular gerek dergidg gerek
buraü gündeme geliyor.

Maslek dışı haria kuruluşu, meslek dışı kuruluş,. Bundan ne kastediliyol, bir
tiiİlü anlam veremiyorum; yani bu işin başındaki, yani malrn sahibi, o aletleri geti-
ren kişinin meslekıen olup olmaması mı, yoksa pğeyi yönetenler, yani haritayı fii_
len yapanlaı m kastediliyoı?

. Haıitayı fiilen yapanlardan, -pğenin yOneticisi sıfaııyla söylüyorum bunu
pğenin mühendisiyim derken, mesul mühendki mi diyeyim, bu bazdan alın ele-
20'nin iDerinde harita mühendisi çalışmaktadu. Toplam olarak 105 kişi çalışınaktadır
projede ve projenin içerisinde dolaylı olarak önemti ka*ıları olmuş öğretim
üyelerinin vaılığrnı biliyorsunuz. Birinci giinde açıklamalar yapılar.

Daha önce bünyemizde çalışmasına rağmen, bazı nedenlerdcn dolayı aynlan
öğretim üyeıiği dışına çıkmış aıkadaşlarımz oldu. Projede hep konu edilen şey bura-
da odaklaruyor. Mesıek d§ı bt örgüL

Şimdi izin verirseniz meslek içine girelim. Burada sürekli olarak haıia bğroları
deniliyor. Belki bizim MNG BilgisayaI Anonim Şirketi olarak -aünm içerisinde ha-
riıa geçmiyor, ama- sanmıyorum biinyesinde en çok haritacı, mühendis Ve teloisyen
çalışttran bt kuİuluş durumunda Harita bürosu olaıak mühendislik anlamında kaı-
neyi nasıl üyoruz?

Kameyi Önder arkadaşım açıkladı. İki yıl çahştıktan sonra veya iki yıl belli
noktalada bulundukıan sonra (E) grubu kameden başlıyoruz ve @) grubu kameyi
aldıkıan sonra da Sayın Apak çok daha iyi bilecekler, belki ben daha acemilikler
çekebilirim, bir karne yönetneliği olsa gerek, o yönetnelikb 1960\n ortalarlndan
başladığı söylendi Sayın Arslan ıarafından. Önceteri alan bazında, şu sıratarda para
bazında, karşılıklı para olan bir bazda, belli periyotlar içerisinde belli miktaİlarda iş
yapmak suretiyle karne baremi veyahut kame düzeyi yükselmekte. Ömeğin ben işe
başlıyorum; harita mühendislik biİosu...

AÇIK oTURuM YÜRÜTÜCÜSÜ- Sayın Sönmez, bu konu daha
tartışllabilir. Hele de mühendislerin erkek mi, dişi mi otduğuna kadaI gider bu konu.
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. Ziya ŞÖNMEZ (Devamla)- saym Başkan, yara sık s* deşiliyor. Aslrnda bu
konu çok ciddi bir konu olsa gerekıir ki, Kurultayın başında bu yana konu dolaylı
veyahut da doğrudan da olsa gündeme ge riliyor.

AÇIK OTURUM YİIRÜTÜCÜSÜ- Ama bir yeri müdafaa etıne durumunda
değilsiniz şimdi. Kendi varhğınızı koydunuz ve ben pmje yöneticisiyim dediniz.
Olayın üzerine de başka tiiflü gidilmedi, neden biı savunma i'htiyacını hissediyorsu-
nuz?

ziya SÖNMEZ (Devamla)- Savunma ihtiyacını şundan hissediyorum,.

AÇIK oTURUM YÜRÜIÜCÜSÜ_ olay bitmişıir.

^ ?rv^. 
SÖNMEZ (DeYamla)- Şimdi izin verin bir nokhya getimek istiyorum.

Burada, bir yönemelikıeki aksaklıkıan bahseunek isüyorum.

AÇIK OTURUM YÜRÜrÜCÜSÜ- Tamam da, o zaJnan, o şekitde koyun,
"Yöneımeliğin şu yönü aksa-k'' deyin.

. ,?iyu sÖNMEz (Devamla)- Evet, onu getileceğim. Şimdi, harih büIolalı
böyletaıneler a]aIak bir yere doğru gcliyor. Peki, fotogrameri_k yönünden herhangi
bir gelişme var mı? Bu mühendislik bürolarına salt bir grup tarne teşmil oluyor ta-
bii, her işi yapar oIması ncdeniyle. Peki, fotogrametriİ Ulrikimle mi yapılmıştır?
Aslında kame bazı -Sayın Akdağ'' bildiğim kadarıyla bilgi birikiınini ifade etrnekte-
dir. Bilgi birikimi anlamında düşünürsek, bunu biraz daha açıklığa kavuşturmak
gerekir.

Hemen şunu öZet oIalak söyteyeyim: Pfojenin yürütülmesinde hadtacılık an-
lamında bizim gOrüşümüzce, endişeyc mahal herhangi bir durum yoktur. Proje
yöncücisinden, yürü!ücüsüne kadaİ, en Eağıdaki arkadaşlanmıza kadai hariacıların
elindedir. Bilgisayar destekli olması bakımtndan çok önemli bilgisayar mühendisi
kaıisı da yaşamak durumundayız ve yaşıyoruz. Teşekkiir ederim eİendİm.

AÇIK OTURUM YÜRLJTÜCÜsÜ- Ben leşekkiir ederim.

. . 
Zaten Sizin söyledikleriniz açı-klığa kavuşmuştu Ziya'cığım Ve acaba vazgeçtin

mi diye sordum. Ben bu olayr biraz evvet de şöyledim, taItışmaya şu anda açınak'is-
ıemiyorum; çıinkü o zarnan "Melekler erkek midir, dişi midi'' unişmasına kadar bu
iş gider, gereği yok. Melekler bazen erkekür, bazen de dişidir, bunu hepimiz biliyo-
Iuz.

Öğleden evYelki oturumun son.söZünü Sayın Erol Köktürk'e verip kapata-
cağım ve 14.30'da tekrar açacağım.

sayün Erol Köktiilk, çok kısa otmak kaydıyla buyurun.

Dr. Erol KÖKTÜ'RK (ÖZel sektöİ)- Teşekkür ederim Sayrn Başkan.
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Efendim, başka kimseye söz vermeyeceğinizi düşüne,ek notlanmı çantama

koymuşnrm ama, apaİ topar çıkanp buraya geldim,--'._A:lr"d", 
oreİ s"ttİ.tln so-nlannİn taıuşılüğı bu toptanuda dile geüilmesi

g"."r"n UlrÜİ nott^v" değinmek isüyorum; yani taruşmanrn bazmı belirlemek için

İangi platrormOa taruşılması gerekir sorunlaıın, bu sorunlara hangi platform<la

çözİm aranması gerekiyor, buna bil kath sağlamak istedim,
' Bence soıuİ ıemel otarak profesyonellik olgusunda yattyor; yani olaya profes-

yonel;e yaklaşma olayında yİtıyor. Biz "Profesyonellik" kawamınr, ben bunu

İr*İrİ İ" Or"l Sekö; Soru;lanİla ilgili biI toplanrda da dile getirdim, Bu yak_

lr§ımım şöyıe özetleyebiliıim.' Proİesyonellik bize futboldan gelme, daha doğT sn, yani kavram açıklığı an,

lamınOa fuÜlOan gelme bir olaydıç yani bir işen ekmek yenmesi olayıdır, Bu işen

ekmet yerten de, iği, onu kurallanna göre yapmayı gerehira pıofesyonelce davranş,

ya oa u, etmegı yiyiş süresi içinde kendisini sürekli yenileme, maçlara hazllama,

lİt 
"n*unl".u"çİrma, 

gelŞen taktikleri izleme, onlara uygun yeni taktikler

g"İİştir"bll.", tl."t ne velalışmaür. nu bazda yaklaşüğımv zarflan ve ya]nflca öze|

İÜr tlegil, setOr Uazında pıofesyonelce davranşlann pek de fazla olgunlaşmadığını

soyıeyeuiıı*. ı-ııtren yanhş anlaşılmasın, olaylara yalnızca salı eleştirel açıdan yak-

lrİ.rl. irt .iyo.o. ama, 6zeltikle özet sektöı olayına yakk§rmımzda da çokcasr

İ"tO.", O"--şlr., amalörce yaklr§ımlaı ve amaüirce sonuçlaıla karşılaşıyoruz, O

nedenle ben, egeİ bu meslekten ekmek yiyen kişiler isek ve eğer bu niteliğimiz de

UOyİ" ,lir"""t".", gelecekte de harita sektöründen ekmek yeme özelliğimizi

.lı.oiıro"t .t, ıiit'r"n pmfesyonelce davranalım. Bunun gercklerini, mesleğin gerekle-

iıniıiı,r"n y..in. getilelim.,Bunlar tabii değişik düzeylerde, oralara girmek istemi_

yo.o., yuni orgtĞt anıamdan, tüzet anlamlara, k§iset anlamdan ahlaksal sorunlaıa

laOaı,e ten UİıaOa, bu özet sektör sorunlannın ıaıtış dığı pladormda, ahlaksal so-

runlann, mesleki etik sorununun da nruşma gündemine getirilmesini istiyorum,

Çıinktı,'.on 8-9 yıldan beri ülkede izlenen poliıikalar sonucu kişiyi, kişilik
j'rlzeyinde, tişiyi sorumlulülar düzeyinde kod(unç erozyonlaı ya§anmışur, Bü eroz_

yonlann sonoİu olarak da biz, bugün meslekdaştanmızla olan il\kilerimizde bile

son derere olumsuz ilişkiler yaşıyoruz. Bunun da bu bazda bugün gündeme gelmesi

gerekiyor.- 
Öiger Oiı hususa da şöyle değinmek isıiyorum, "Fizik, bo§luğu sevmez" derlğr,

Eğer bir-yerde bir boşluk oluşuna, bu bir biçimde mutlaka doldurulur- Bugün sürekli

oİarut Oİl" geüilen olay, serbest çalıgnlar kanadının kendisini iki temel nokt,a

arasına skışİrması aşılamıyor; yani bir diğer defşle, ne kamu sektöri,i diizeyinde, ne

de serbest ğışaıüar kanadrnda kendimize yeni iş alanlan yaraumıyoruz, Ba ukanma

,ar, ,urn ioroı*rn önemli nedenlerinden bir tanesi de budur. Eğer yeni iş alanları

narİtaclar tarafından yaıatrlamaz ise, mutlaka başka meslekler Efafından ya,

raülacakur. Bir ömek vermek isıiyorum: Diyelim ki, arazi bilgi sistemleri başka

me.slek gruplan Efafından kurulnaya girişilecektir, ya da mesleğimizdeki bazı uygu-

lama Janlaı başka meslekterin tehdit al na girecektiı, Son imar Yasa

değişikliklerinde, yani bağnazca yaklaşmak istemiyorum ama, mirnarların imar planı

,ylrlu.aü-nrn imza isİemleri gibi, böylesine cesaıet,li davranışlara gireceklerdir
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diğ€r mesl€k kesimleri. Eğri otunıp, doğru konuşmaka yaraı var. Bu boşluk|an biz-
lerin çok daha öncelerden görüp, dolduımak için manğkü, sağlıklı, sağduyulu ve ön
yargıIardan uzık biçimde şu meseleyi bir gözden geçirmemiz gerekiyor.

Efendim, bir hususa daha değinip, sözlerimi bitirmek isıivorum..
Bg e özel sektöre bir eleşdridir. Özel sekıör ylllar yılı, sefbest çalışanlaİ

ülkedeki bilgi iiretim si.ireçlerine hep seyiıci kalmı§tır. Oysa Liri. anladrğrmo .a-
nada bilgi, toplumsal pratikten çıkal yani bilginin kaynağı ıoplumsal pratiktiı, uy-
gulamadır, aslında bilgi buradan kök alır. Bugün üniversitelerimizin içine giroiİi
sıhntrnın en büylik nedeni de buduı, uygulamadan kopukluk, Universitelerin gerçek
anlamda biIgi ıiİeünelerinin öniindeki en büytik engeldir. oysa, serbest çalışnlaı,
u.ygulamayla burun buruna, yüz yüzedirter, ama orada edinilmiş olan deneyimler, bi-
rikimler bizim ülkemizde ne yazık ki bilgi diizeyinde çalışmalan dönüşmüyor ve
özel sekör bu anlamda gerçekten cılız bir yapıya sahiptif. Oysa gözlüyoruz ki biz,
diğer ülkelerde seöest çalışnlar kanadı, tekrıolojik arılamda, örgğtseı anlamda bilgi,
kuıumsal bilgi iiıetimi anlamında, kamu kurumlaıına da öncülük edebilif. Onlara
yön verebilir, destek verebiliı, ama bizim ülkemizde buntaı.ne yazık ki yaşanmıyor.
Benim bu kadarcık bir zaman dilimi içerisinde dile getiımek isMiğim konu buydu.

SOz verdiğiniz için teşekkiif ediyorum. (Alk§üar)

AÇIK OruRUM YÜRİffijCÜSÜ- Sayın KöIci.irk'e, yaklaşımlanndan dolayı
aynca ıeşekkÜ ederim.

Sayın aıkadaşlaı, otuıumun sabahki bötümünü burada kapatıyorum. l4.30'da
sizlerle rckrar birlikıe olacağız. Konuşmamıza katdığunz yerden devam edeceğiz, o
redenle bir kıslm arkadaşrmızın söz ha}lan bakidir. Sonıadan büane bulmasınlar
söz vermediniz gibi; herkesğ söz vereceğim. Bu işi akşam 6'ya, 7'ye kadar devamMz,

AÇIK OTURUM YÜRİmjCÜSÜ- Öğleden sonraki oturumu açıyontm.
Sabahtan sizleri f^zla yorduk. Katılım az mı?.. Yoksa, "yğıda halen bekleyen

arkadaşlanmz var mı bitemiyorum.
Oturuma başlamadan önce bir olayı söylemek isterim. Bilindiği gibi, yann

akşam Bulvaı Palas'n Odamızın ıertip eııniş olduğu bir yemeğimiz vaı. Bu yemek
için basılan davetiyeler am yeterli olmamasından dolayı ktsıtlı olduğundan,
bugünden rezervasyonunuzu yaptnasanız, duruma göre, gerekirse ek kısımıan açma
durumunda kalrnacatur. O nedenle bugiinden davedyelerin alınması için özen
gösıerilmesi, yaıın bir sıkrşıklığa meydan verilmemesini özellikle rica edeceğim.
Davetiyelerinizi lütfen kaylt biırosundan bugiinden temin ediniz.

Efendim, Oturuma yine apaçık şekitde sabüki kaldığımu yerden devam
edeceğiz. Sabahtan söz hakkrnı kullanaınamış arkadaşlaı vaıö, ben bunlan kendime
göre ıespit etmişıim.

Sayın Dr. Haldun Özen, gön§lerinizi alrnak üzere buyunın efendim.

Dr. Haldun ÖzE N (Özet sekör)- Teşekkfu ediyorum Sayın Başkan. Ben sa-
bahleyin son sözü istemişüm, şimdiki ilk söz aynr anlama geliyor mu bilmiyorum.
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Bu arada ben noılar da yaziırn öğle tatilinde.
Efendim, şimdi,bizim sorunlanmıan sabahki oturumda harareılenmesiniiı iki

önemli @meli var. Bir tanesi tarihsel, birıanesi de 8iincel. Sözü fazla uzatİnadan

söylemek istiyorum. Sabahleyin konuşulanıara da topulca bağlantı yapmak istiyo-

Ium.
Bu soıunlanmızdan biı anesi, l9601ardan,203 sayılı Yasadan kaynaklanıyor,

Ne denmişti, anımsayın gençler, yaşlılar hepiniz; "203 sayılı Yasaya göre, Haıita

Geneı Mü;iirıüğü v" iupo Kud".t o Geneı Mudiırliığtiniin dşında kimse foıogıametri

yöntemiyıe iş yapamaz' denmişti. Meslek ilk kez o tariht§ ukandı aslrnda' 
20İ saİıİı yasa değişti mi ? Hayır. Ne oldu? Fotogfametri yönteminin bu iki

kurum drşında kullanılabilir hale geldiğini görüyoruz. Buraya soru iyreti koyun,

çeşitli analizler yapılabilir, onlan yapmıyorum.

Bir kez biz yolumuzu 1960'larda trkadık. Bütün gayredere kafşın Tiirkiye ka-

dasırosu hakkındaki rapor l961'de bunu öne sürdüğü, ondan sonra meslektaşlar bu

konu üzerinde durduğu halde, bu sorun çözülemedi; asker sorunu, sivil sorunu

biçimine dönüştürmeyelim, 'ama böyle bir tıkanıklık olduğunu o dönemde

görüyoruz.
Bu *an*lık güncel bazı gelişmelerle biıleşince, yeni bir açılıma yol açtı; fa-

kat bu noktada karşımıza ikinci bir sorun çıktr meslek açısından. o da, meslekten ol-

mayan frrmalann meslek hizmetterine girmesi diyorum. Bu.Karayollannın etiit proje

hizmederini paket proje olarak gündeme getiımesiyle olduğu gibi, büyiik kent bele-

diyelerinin pğelerinde de ortaya çıktı. lkinci sorunumuz da, gaincel bazı
gelişmelerin mesteğe, mestek dışı [rmalann girmesi biçiminde orıaya çıku, Buna

biı de yabana lırmalar ekıendi, yine güncel gelişmelerin etkisinde.

Bir bEka sorunumuzuda kısaca burada Turcan belinti, o da, mesleki standartlar

ve ona bağtı olalak denetim sorunumuz. Eğcr konuları bu temeı noktalaİda ele al-

mazsak, hem hava fazla hararetlenir, hem de ana soıunlar4 fazla yaklaşamayız,Eğeı,

bu konutann baz ıları iki-üç yıl önce önerildiği gibi, o zaman gündeme geıirilip
taruşılabilmiş olsaydı, sanryorum betki çözümlerin bir hsmına bugğn biıaz daha

fazla yaklaşılmış olacaktı. Ama birikmiş olmaİla birlikte konunun giindeme getiril-

mesinin önemini vurgutamak isti1,orum. Yalnız bu nökada bir öneride bulumak is-

dyorum.
Odamız veya bir başka ilgili yer, özellikle büyük kenilerdeki "Yeni Bilgi Sis-

temi Gereksi4meleri' konusunda bir lroptantı yaparsa, ayn bir toplanuda bu konulaf

büıün aynnusıyı4 sorunlanyla, çözümleriyle görüşülebiliİ sanıyorum. Dolayısiyle

ben burada büyük kent sorunlanna ilişkin, bilgi sistemine ilişkin, haİiıa kadastro

sis@mine itişkin konularda bir şey söylemek isıemiyorum. O konudaki söz hakkrmı

saklı tufuyorum.
Bunlara bağh olarak bir-iki cümleyle sözümü bitireceğim. Eğer biı meslek

kendini yeniden ıiIetmenin yollannı bulmazsa, ıkanıklıklan hiç bfu zaman aşamaz.

Konuşulur, sorunlar var denir, tekraı konuşuluı, telcar konuşulur ama, hiçba şey
aşılmış olamaz.

§abüleyin iki önemli tıkanıklü görüIdü, bir mesleğin yetişmiş deneyli kesi
mi var, bir de mesleğe yeni atılmış genç, dinamik gücü vaİ. Bu mesleğin, bu iki ke-
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simde de büyıık bir İlken*lık içinde olduğu görüldü, buna çoft dikkat eğnemiz gere-

kiyor.
tki yıl önce, Bwhan Tansug Sempozyumunda lstanbul'da tısaca bu soruna

değinm\tim, burada da ba-iki cümle söyleme.k istiyorum.
Krsa bir siırg sonra bu mesleğin çok deneyli elemanlaİmı masle* dış hizınet-

lerde çal§ır oıarak görebiliriz, § ukanıyor. Genç meslelİaşlanmız burada belki yee-
ri aynntıyla söylediler ama, ben tekrar vurgulamak istiyorum. Asıl önemli §orun,

diğerinden de,örıemli sorun, geıç meslekıaşIanmızın ka§sında olan sorundur..Arka-
daşımız, 400den fazla biıfo vaİ, bunlar da bizim yetki verdiğimiz biirolar değil, bun-
lar nasıl çalışıyor? Bunlaı ne yapıyorlar, nasıl geçiniyorlaı" diye sordu. Öyle ba
meslekıaş gnıbu ki, biz yönetmeliklerle veya şu bu yolta, haklı veya hakşz yol-
lannı tıkamışız, Bunlaı yaşam savaşr vererek, hem de mesleğin içinde kalmaya

çalışıak bu işi göıiıriıyorlar.
Bu sorunlar, gerçekıen çok temeı sorunlaİdır. Duyarlılıklara kapılrnadan bunla-

ra öneri iircıJneliyiz. Çü ıeşekkiir ederim. (Alkışlar)

AÇIK OTURUM YÜR(ffİCÜSÜ- Sayın Özen'i, çok tıilinçli konuşmasından

dolay kendisine teşekkü ederim.
Benim nouma görc, her zaman genç olduğunu iddia cden Sayın Arif Delikanh,

bulurun.

Aİif DEL1KANLI (Özeı Teşebbiis)- Doğerli ukadaşlanm;
Tiiırkiye de hiçbir sorun, ya da heıhangi bir yerde hiçbir soun o ükenin, o ye-

rin somul koşullanndan soyutlandınlaıak ele alınamaz, ya da farklı biçimde ele
alınamaz, hepimiz bunun bilincindeyiz.

Şimdi, ülkemiz ş(rylc, yada böyle, diizgün, ya da çaıplk, beliIli bİ gelişrne

süreci içerisinde yarhğını koruyabilmesi. için, bu gelişmeyi kesinlikle çağğaş bir
düzeyde de çözümlemek zorunü. Tiİkiye'nin büyüdüğünü kimse inkar edemez.

Tiirkiye'nin onaya çıkanlamamış biı potansiyel taşıdığrnı düşmanlar dahi kabul edi-
yor. Bu çerçevede çok doğaldır ki, haıita ve kadastıo mesleği, ya da ölçme
mühendisliği mesleği, ya da bizim ilgi alanına giren ça.Iışmalar da büyaik boyutlara

kavuştu ve üha da büyüyecek, Bir-iki rakamla fikrimi somutlaşuİayım. Ömeğin,
düne kadar Tiirkiye de otoyol olayı bugiinkğ kadar giindemde <ieğildi. Geçenlerde bir
yerde okudum -yanılıyorsam düzelün- 92'ye kadaı Tii,rkiye 4-5 bin kilometelik bir
ooyol ağnı işlerliğe kavuşturmak düşilncesinde, yani bu 1 kiıometİelik biİ bant oıa-
rak düşüniın oloyol çaıışmasının euiı" pmje, kamuıaştırma hizmetlerinin böyle bir
banı içerisinde yüıtidüğünü diişünün, bunlaİ büytik rakamlar çıkıyor, 400 bin, 500

bin hetıarlık alaıilaı çıhyor.
Tiirkiye'de dilne kadar hava alanı, işıe F-28'lerle veya küçiit uçaklarla dolup

Bşıyordu. Bugün DC- lO'lann inemediği hava zitanlan vaı, aına DC- lO'lann da inme-

si gerekiyor; yani hava alanında olsun, karayolunda olsun, Tiirkiye'de mühendistik

hizmetlerinin boyutlan büyük çaplara ulaşu. Şirndi öyle oıunca, ıabii bütün

mühendisıik alanlannm, aslrnda yalnızca bizim değil, bütiıı mühendislik abnlarmn

çalışnıalan daha büyük boyuüara ulaşmak zorunda, zorlanryor, çağdaş ıekıoıojiyi
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kullanmak zoİunda. MeEopollerimiz eskiden iki tane idi, lstanbul, sonra Ankara ek-

lendi, sonra lzmir eklenü. Şimdi, yasal bir düzenlemeyle Tiirkiye'de 6 mı, 8 mi met-

ropol oluştu ve önümüzdeki nüfus çoğalmasıyla 10 yıllık dönem içerisinde bu

sayının l5'e ulaşacağı düşünülüyof.

Şimdi olay, yapılan hizmetler, teknik hizmetle. boyudan, nielikleri, nicelik-
leri nedeniyle büyüyüncc, meselenin, bu hizmetleri karşılayabilmesi için teknolo-
jiye, yeni teknolojilerle mühendislik hizmetlerini yapan firmalann, k\ileıin, kuru-

luşlann yeni teknolojilerle donanması gerekiyor.

Aşğıda Kurultay nedeniyle biı seıgi var, orada izliyorum, hemen hemen tam

otomasyona gidilebilecek bir donanım var; yani ölçmeyi yaptığınız anda bilgisayara
kaydeımeniz mtiırnkün, arazi bilgisayannün getirip ana merkezdeki bilgisayannıza
aktarmanrz mümktin. oradan hiç elinizi dokunmadan ki, arazi kayıdan falan da insan

eli dokunmadan kayıt yapılabiliyor aıaz i bilgisayarlanna, btal station aleılerle keza

hiç yanılma olmadan ölçmelerinizi yapıyonunuz, sonra da yazılrmrnz vaısa elinizde,
oıomatik çiziyorsunuz, insan eli yine orada olmuyoı.

Şirndi bir defa Tiİkiye'de mühendisıik hizmetleri böylesine gelişirken,
kaçmılmaz olaıak bu leknoloji kendlni kabul ettirmek durumunda kalıyoı; yani siz o
teknoloji olmadan birtakım şeylerin altınün kalkamazsınız. Metropolilerin sayısal
haritalannl olu$umakta da yeni yönrcmler, yeni yollar, yeni teknolojiler kullanmat
durumundasınız.

lstanbul olayı üzerinde Kurultayı pek fazla meşgul etınek istemiyorum ama, o
da bir zorunluluğun sonucu olarak doğmuştur. Sakıncalı yeıleri nedir falan, ben
lstanbul meselcsini -doğrusu- giindemde fazla tutmamak için üzerinc gitmiyorum.
Ama bir defa, ileri teknoıojiyi bütün mühendislik alanlannda olduğu gibi, bizim de
kullanmamız gerekiyor. Sonra ne yapmak lazım geldiğini kısaca önercceğim.

Bir başka olay, teknoloji ukanıklığının dışında bir başka otay da, Türkiye'de
bir gizlilik olayı var. Şimdi bu çağdışı bir şey, yani kabul etmiyorum. Türkiye'de

şimdi, istanbul'daki çalışmalaıdaki yabancılar dahi çalışmak duumundalar. Efendim,
25 binlikler gizlidiı, işte kot kooldinatlan gizlidir falan rılan, bu büyi..ik işleri, büyiik
hizmetleri bu gizliliİ kafasıyla yürütemezsiniZ. Çünkü, büyük çalışmalaıın, alan

çatışmalan, alan hizmetleri, alan pıojeleri "Küçük ölçekli" dediğimiz bugün 25 bin
veya daha küçük ölçekli haritalaİ üzerinde yapılmak duumunda. Bu haritalar da bu
ülkenin ürünüdür. Bu harita.lar sadcce askerlerin üriinü değildir. Türkiye Cumhuriye-
ıinin iidnüdür, Öyleyse bu haİitatann taşımış olduğu bütün değerlerin, bu derece
yaygın hizmetleri yiirüEcek olan kamu kesimlerine, insanlara da aktanlması gereki.

Binaenaleyh, böyle gizlilik yönctrneliklerinin falan olmaması gerekir. Bu biı
öneridir, kaldırılması gerekir. Tiİkiye, Yunanisian'la klsa bt süre önce §avaşın
eşiğindeydi, Tiirkiye'nin haıitalan NATO'yu oluşturan ülkelerin elinde, Yunanis-
un'la savaşın eşiğine giden Türkiye'nin gizti haritatan onlaIın elinde ve Türk proje
hizmetinde, işte 30 senetik hasbetkader küçü çapta iş yapan Arif Delikanlı, 25 bin-
lik fookopisini cebinde taşıdı diye biI ay Mamak'ta yataİ; yani güliimec€k olay. Öyıe
bif dönemdeyiz ki, uydu hadlacılığı dönemi başladı. İşi biraz hafifleunek çin
söylüyorum, uydudan çekilen fotoğraflaİ veya alrnan bilgilerle pikniğe giderken
yanınızda taşıdığnız sepetin içerisindeki meyve türünü adam saptıyor. Bt ülkenin
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ıanmsal üretim Poansiyelini havadan, uçaktan falan değil, uydulardan çekilen
|9toğTfıa{ıa ortaya dökülüyor. Şimdi bu çağda yaşıyo.sunu-r re ondan sonİa da,25
binlik hariralar ve ona ilişkin bilgiler Tük vaandaşna gizti. Başımdan geçen, yani
ben dışardaydım, ama salondan çıkılü, bana aktanlal bil komik olayı size akta-
İayrm.

_ Boğazta ilgili köprü çalışmalan ''Yeraltı tuneliyle mi geçelim, yoka köprüyle
mi geçelim " çalışmalan Bayındıılrk Baianlıgında oluyoı, ben İe orada bir demiryolu
etüdü yapıyorum, o Yesileyle gittim, tesadüf, o heyet lstanbulh gidiyordu, beni de
bazı şeyler için rica ettim götürdüler. Fransızlann olduğu bir odadaki toplantlda,
Boğazın bazı haritalannın Fransızlara verilmesi konüşuluyor; fakat şimdi bizim top
lantıya katılan kamu kuıuluşu göıevlilerimiz, veİilecek haritalaf 25 bin ölçekli,
"verelim mi, vermeyelim mi" diye zor durumda kalmışlar. Fransu farkına vanyor
"Ne oldu aradaki fiskos nedir?" diye çevirmene soruyor. Çevirmen de diyor ki ''İşte
bizim ülkemizde haritalaı giztidir, Boğazın bazı harita]an verilemez, onun slkınusını
duyuyorlar" "Söyleyin, hangi paftalaı ise ben Paris'ten getirteyim'' d,iyor adam.
Şimdi olay bu diizeydeyken, doğrusu gizlilik konusunun bu durumda olmasınrn an-
lamı yok. Bif ülkenin geleceğini tehdit etrneyecek, milli güventik açısından bilmem
ne. Bir ülkenin geleceği öncelikle siyasi bağımsızlığr tehlikeye düşerse tohlikededir.
Bir ülkenin geteceği, ekonomik bağrmsrzlığı tehlikeye düş€rse tehtikelidir, en büyük
tehlike oradadır. sen tut bunu göZaİdı et, 25 binliklerin kullanımında ''giziilik, ülke
güvenliği" de, buna benim...

AÇIK OTL'RUM YİlnÜrÜCÜSÜ- Sayın Delikanlı, topaIlayınız efendim.

AIif DELiKANLI (Devamla)- Evet, toparlamak isriyorum.
Efendim, sayın Başkandan, öğteden evYel Söz isrcdim, benim dilim biraz

şişkindir, çok konuşurum, bıına söz versin de, salonu fazla meşgul eımeyeyim diye,
ana nc yapayım, kendisi istedi, ben biraz konuşacağım. Yine de uyanntza teşekkür
ederim.

AÇIK OTURIJM YÜRÜIÜCÜSÜ- Çok riqı ediyorum.

Arif DELIKANLI (Devamla)- Elden eldiğince az konuşacağım. ttendim, bir
başka konu, ukanıklrk noktasuıdan biİ tanesi, çözıiİn aşamasndayz ya aynı zaman-
da, ondan ötitiı, hem eteştiri, hem de çözüm önoıiyofum.

Ben lmaı İskan Bakanlığında 11,5 sene dolayrnda hizmet gördüm, 20 yıla
yakındır ü serbest olarak kendi biiromda birtakım mühendislik hizmeüeri
yapıyorum. lmar İskan Bakanhğında olduğum siifece, iızerinde uzun uzun dur-
duğumuz bir yönetmelik çıkaıdık, Ortak Yöneırnetik çıkaıdık. Amacımız şu idi;
Türkiye'de arazi sınıflpdınlması yapılsın. Ttirkiye'de belli ölçekleri üreten, belıi
ölçekte haritalan iıreten bütün kamu kurutuşlan ve özel kuuluşlaı ıek yönetmelik
kurallanna uygun iş ıireısinler. Bu çalışma ben aynldıkıan sonra da siırdü, hasbel
kader ben de içindeydim, o çalışmalan yiLüten burada biıçok arkadaşımız da var,
l974'lerde -zannediyorum- uygulamaya sokuldu.
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Şimdi bu yönemelik, sanki dön başı mağnur uygulanmış ve sakmcalı yönleri

gidsriümiş gibi, ba başka kamu kuruluşu, bu emeklerin hepsi heder oldu, y.eni biı
yonemeıit ç*aro, Kadasıro Genel Müdi.iİIüğü ve kenüne özgü birukm kurallarla

bu yöneüneliği getirdi. olmaz öyle şey. Bir ülkede belli ölçeklerde, belli standardlar-

da iş yapıyorsanız, ülkenin tümünün uyması gereken özel sekıörüyle, kamu

sektörüyle, çünkü iirctim birdir, bir yönetmelik oluşturması gerekir. Bunun iDerinĞ
dunılmasırıdan yanayım.

Gizlitik meselesi hala gündemdeyken, 'Ben ülkenin nirengi ağlna birtakım

şyleri bağlatınm, kadastro da öyle yapar, İtler Bankası da böyle yıpar' bu ikilen eri
d€ üçleyebilirsiniz, gider, bunlaıı kabul et niyorum. Onak Yönetmelik meselesine

bir kez daha eğilı.nek gerekir.
Bilgilerin sistemli biı biçimde değerlenmesi, toparlanması, biı merkezde ol-

masmdan yanayım. Sayın Prof. Ayhan Alkış'ın, rıyaılar konusunda bir karşılaşma

yapıı, losaca oraya dokunacağım. Tiirkiye de haritalar pahalı iiretilmiyor. Almanya ü
_söyledi- teknoloji farklı kullanılıyoı, yani foıogrameııik yöntemi kullanırsanız, o
zaman ucuza harita elde edersiniz tabii, ama fotogrametrik iiredme geçebilmeniz için
de doğrusu, hele özel kesimden bunu bekliyorsanz, böyle 3-5 milyar, l0 milyar gibi
yatrrrmlar yapmanız gerekir. Çünkü, MNG lstanbufda yaptığl büyük işi dahi,

fotoğıraflannı İiler Bankasından alır, biflakım belgeleri Harita Genel Müdürlüğünden

alrr, uçuşlannın bir kısmını kamu kuruluşuna yaitırır, yani çok büyiik yaünm ge-

rektren bir iş. onun sonucunda ucuz harita elde etmeye yönelirsiniz. Şimdi
Tükiye deki özel sektör bu aşamada değil, onun için üzerinde fazta duri,nuyorum.

Yalnız Kanada'dan bir rakam var elimde. Ömeğin: Kanadalılar da fotogrameıİik
yöntemle çalıştıkları yerlerde gerçekten ucuz harita elde etmişler. Ama klasik
yöntcmle çaııştıkları ycrlerde bizimkinin iki katr, üç kan orada fiyatla. pahalı. Aı-
manya'da bu iş daha ucuz olabilir. Onun da ncdeni şudur: Almanya'da bir bilgi ban-

kası sisıemi var duyduğum kadanyla, gidip görmcdim, ama giden arkadaşlaıdan defa-

tarca dinledim. Diyetim ki, bir yerde çalışacaksınız, o yerin koordinatlanyla uıif
ediyorsunuz, bitgi bankasındaki o yerin bütün tesislerinin koı, koordine gibi gerekli

olan bilgilerini bir düğmeye basmak sureıiyle size veriyorlar. Gidiyorsunuz orada ko-

nulmuş nirengiler, poligonlar, ontardan isüfade ederek siz ek çalışmanızı yiirütü-

yorsunı1Z.

Şimdi tabii o zaman tesis masraflan, tesisi yapmak için araç masıallan, işçi
masraIlan onadan kalkıyor. Bunlar da masrafı eıkiliyor. Bu nedenle fiydtlaı Alman-
ya da değl, mesela, Kanada esisi de olmadı§ için, o ilk gittiği yerlerdğ Tiirkiye'nin

çok daha üstünde pahalr haİita iiletiyor.
BiI başka mesele daha yaI. Tabii biz bütün meseleleri, bu fırsatı bir daha bula-

mam diye söytemek isüyorum. "HAKAR Projesi" diye duyduğum bir proje vaı. Ben
yıllardır bu pğeyi duyanm, Bu sa|onda, bu projeyi bütünüyle okumuş olan kamu
kesimindan, özel kesimden ne kadaı alkadaşımın olduğunu merak ediyorum. HA-
KAR Projesinin adr da üstiintde Haİiıa ve Kadastro Reformu Projesi. Şimdi, hariıa
ve kadasüro sorunlarını büıünüyle defteyip toparlayamamış ve çağdaş gözle o §i ya-

katayamaml§ iken,'çağdaş tcknolojiyi oraya sokamamış iken, birukım yönetmelik

ayrılıklannr devam ettirir ikcn, hizmed görmemişiz. Haıita ve Kadastıo Reformu
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Projesini de aynca ben bütiın çabalanma fağmen, kamuya aç* biı biçimde hala ele

hala masalann gözlerinde kiliüi duruyor. Böyıe Projeıerin iizerinde

uzun uzun ıartışabilmemiz için, bunlann buraü, bu salonda dağıuıabilmösi lazım,

Devıet tiriınüdü, heı*ese aç* olması gaekir.

Şimdilik bu kadar. Uyanya ayak uydurmak zorundayım, yoksa Sayın Başkan

beni dfovebilir. (Gülüşmele[) oıdan t tiirii sabnnıza teşekkiif ederim. (Alkışlar)

AçIK OTIJRUM YiJRtJTÜcÜsÜ- Her zaman genç ve ismi gibi deıit<anlı

oıan a* neye ıeştkttİ ederiz, sağolsunlar. Önemli noktalara temas euileı, Ancak,

dilinin ş§mesinden dolayı hsa konuşamıyor ıabii olacak. Yalnız bir dahı fazh arka-

daşımza-söz hakkı verebiımck için bu konuşma stlresini hsıtlamak istiyorum, 5 da-

kiİadan fazla konuşma hakkının olmadığının bilincinde olarak ukadaşlar

konuşıırlana memnun olurum. Sayın Ayhan Bey "Sıra baııa getincr m_i böyle diy6-
sunuz' diyecek Ben biliyorum, Sayİn Ayhan Bey, az ve öz konuşur, Her zaman ü
bunu muhafaza eder. saym Kalymcu, buyurun.

Ayhan KALYONCU (Özel Sekıör)- Sayın Başkan, değerli ınesl€knşlanm;

Öyle bir aunosfer yaıatılryor ki, aslında iyi tabii; fakaı disiplinin d€ oknası

gerekiyor. Biz hep, aynı çağın, aynı evde oturan, aynı sırada okuyan insanlaı böyle

6iöirl".in" .uuş,yor. Yıllannı da beraber 30-35 yıl geçirince durum böyle oluyor,

KonuşmaÜn zama,, bulabildiğim ölçüde izledim. Bir sözü çok ıunum, orıu da

Erol kardeşİm söylemişti, örgüılenme olayı. Bu bizim sektörde kamu lesiminde ve

ozel kesimde en çok diikade rbnmesi gereken bir konudıır, onu gerçekten o şekilde

o vurgulaüğı için, bir kez de ben vurguluyorum, kendisine ıeşekkiir ediyorum,

Şıma ıo',ğr. noııara dayanarak, zamanı da dikkat§ aıaİak, göziim de görmüyor

a.a, tarumOan lardıUanmı izah edeceğim. Şimdi biz,.meslek grubunun iki türlü işi

,.'..giı.t.-ıı,,"ua^royladoğrudanilgiliolaniş.İkincisi,rnühendislikhizmet-
lerinde onun ıaşıdığı fonkİiyon. Hariıa ve kadastroyla ilgili olan işin de kendi

bağımsız bilgi ve bİcerisini İullanarak yapıyor. Mühendislü hizmeüerine geldiği

zıman, bif alt kademede genellikle görev aldığını g&üyoruz,

iariıa ,c tadasuoyu ilgilendiren konutaİda özel sektör iş yapmaya geldiği za-

man, burada kendisine binakım donelerin diyelim, yani yabancı deyimle, donelerin

verilmesi gerekiyor. Bunlar nedt? Biİ yörenin haritası vsya kadasrosu }apılacak ise,

ulke nirerİgi ağının noklalannın koordinat değerl€rinin dengeleımiş_olarak, kurala

gore oe ,eiımisı goetıyoı Asgaıi isük§af diizeyinde 25 binük hariaların vğrilmesi

gerckiyor.' 
§0.0i iş Ur rşamaya gğldiğindeı özet kesimde çalışan insanın beklediğ bu bil-

gilerin zamanında ve Oogru olarat verilmelidir. Zaırıaııında verilmesi olayı, özel

İşbbüs açısından zaman, gerçekten para demektir. Bana o değerleri iki ay sonra ve,

.lİ, Uenl. lş planlamam lıiçUlr aılam ifade etmiyor. Ben o işten zarar edebilirim,

lkincisi, İotru olarak verilebilmesidir, Bunu da küçiik bil ömekle açıklayayım,

nen ylne tamuOİ çaLşrken, benim bir de uçnş eğiümim var, bazı arkadaşlarım bi
liyoİlar, Batman'a uçacağım, benim ellmdeki harita çok eski baskılı,
gİncelleşürilmemiş bir harİu ve bin Baunan\n üzerine geldiğimde Baıman'ı
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tanıyamadım ve uçuşu kesıim. Eğer o 25 binlik hariıa günc€lleşdrilmiş olaıak banav:nlliş olsaydı, ben o uçuşumu zamanında umamlayacakum, biıireceküm ve ona
göre de işimi yaprcakıım. lkincisi buna örnek, ülkenin niıengi ağınrn "Bütünleme'
dodiğimiz yönıemle yeniden değerlendirilmiş ikinci derece yğil,"tırmro nonaUn ,aı
,|ıllı1 sonıaOan yapılıyor, deprem oluyor, bEka bir şey oluyÖr. nen o tesime giı-
üğimde eğer o nokaıann yeniden değerlendiİiım4 jıjuguna ıt bir bilgi yok ise
bende, 

.-ben 
yanlış noktalara dayanmak sureüyle nirengileİmi keseceğim, hesabımı

yapacağım. Bu duİumda kaİnuya düşen, harihcılık açısından, yani bu işle uğİaşanh.r.|.o,İlTn9ti§en ana görev, doğru ," -.-rn6a don.lİrl tu Şle ug"aşnlara
verebilmeleridir. Kendileri lde aynı şekilde yaparken, öyle yapacaklardır.

Ikincisi, bu kurumlar özeltikıe lller Bankası, raoastro'Geneı Mııdtlılüğü gibi
olan krıfumıaf kesinkes işin kontroliinü yapan üniıeyi, eliı bir üniteyi kurmak zo-
ıundadır._Ben bunu söylediğim zaman dışanda biı arkadaşuna. "gunu'Oa ll,ate emet
sureüyle bu işi yapunnz" dedi. O ti yapan kurumun içinİe ae çalşuın ten Xarayot-
lan Genel Müdürlüğünde, ooyollaıın projeteri dalıil, İhale yapİlOğİra.an, tonırol
hizmeai de ihalc ediliyor. Ama sonund4 en kesin tonrol yaprp, İşİU"ğluy".ak olan
kamu kendisi, Karayollan Genel Müdürluğu, yani o konııol .'"İ-irİ^r. yrpunrn
bir fonksiyonu vaı ama, sonunda kuıurn, esas işi kabul edecek olan kurumı.ın kend!
:, I_<arayo.1lan Genel Müdür|üğüdür. Onun için, Karayollan reya Uenzerl OSI,IllerBankası.gibi kurumlanndaki bu işi kontrol eden ."t-lr--r,i, inr*ıann etit oıa-
:ak 

ve..99{11lmuş olalak seçilmcsi ve çalıştırılması ger"tlyo.; yanİ özel sektör_kamu ilişkisinin sağlıklı biçimde yürüıülmesİgerekiyorlBu .on y,İl"rO" llll."rirln -
Ant €r*adaşImln değindiği gibi- ekonomik sorunlan bir nokıaya gelince, mesleğinde
paı.l_e] olarat oraya gidiyof, kamudan özel kesime biı *ş Ö, 

"r, 
oluyor, busağlıklı_bir akış değil. Kamuda, o bizim arkadaşlaıımrr,, ,,"rİ"tÇı-.rzı ıutııakzorunluIuğu var.

,^_,,,'l,,y:llg:l:l"ri. haIitacılığa yeya mühendislik hizmederindeki hariıacılığa
:onuı( 

ola.n lşleran yapllmasında gözlcdiğimiz kadanyla iki unsur vaı. Bir, yabaniı
kesim giriyor son iıllaIda. Bir de, yabanct işıeki Tlİrk ortaklıkları bu işi yapıyoı.

|1::İ.:*1-!:r ba§ka ıoplandaıda oa soyleoim- biri; k;;;;;i işi, Tiirk,:-,.nT, I ürk mühendisinin yapabileceği kanısınt ta§ryorum. Yabancılann yüksekteknolojin filan da gedrdiği de, gözlediğim taoanyla yor. x""oi insanımız,meslcğini ayın eüneksizin, tıı. mlihendiİlerin p-lJ nlr'."ıl"Jİlapabileceği
kanısrndayım. Niçin yabancılann bu konuda ,Jni. uir" o"r"i 

"oiıoıglnı 
ur-

]iiil:ll1, ".".rşaat 
kesiminde yüksek ıeknolojiyi gerektiren uir Ü oıaulılr, uı-t:Tlyorum, yani onlan yapabilif|er, orıaklaşa çalışabilirler. Bizim kesimimizdedönüyor dolaşryof. kendi iiıeuniş olduğumuz d;""İ"r; ar;;;'İ,r."rlyl" ,.j"yapıIıyor,. bizjm kendi üretüğimiz şylere dayanarak jİo;e y|ılİyor, oıçuleryapı|ryor, kendi insan,m, yap,yo. ,e de onu duyİunluk nJkırlİnİrİİ |..o"ı ş"ylniyabancılaf alıyoı, O zamanlar biz de onlann yanİnOa itin.iıİun"u-sln r OeraeOe

çalışıyoruz. Buna kesiües nasıl bir yönemle mani "l""";;;;;;;vbri biz ya-pabiliriz imajını siyasi ikıidarlaıa veya Devleı ye*lllerincanİaıİJ zorundayız,"Tıirk insan, Tıırk mühendisi bunu kendisi yapaÜlir''
Kendi mesleğimizlc ilgili olmayan binaiım kuıuluşlann ki, lstanbııl olaylnda
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sıınıyoıum bir kuruluş dile getirildi. Bunlaü benim dileğim, özlemim, 8ayet tabii

paıasal eıkinliklerin nedeniyle bu işlere ıaliP olup alabilifıe,r bu kuruluşlar, niıekim

de öyle oluyor. Eğer ben bir geçici Eminat miklarrnı böyle büyiik bir projenin

yaıırabilecrk güçrc değil isem, gayet tabii onu kiın yatınrsa, bütün o diğer

iızellikleri kim ıaşıyorsa o puan kazanıyor, kriter kaz:nryor, işi üyor. Ama benim

dileğim, eğer mesleğinizin o iştQki ağrylığı yiiksek ise, o kuıuluşlardan enim iste-

diğim, dileğim, mqslek elemanlannın ve yönetim kadıosunda daha e&iı, daha ekon-

o,İlt b"t rO"n iyi bir düzeyde çalıştınlmalarını diliyorum. Olursa olur, yok§a kc,

sinkes biı sınıı koymak yok.

Sabnnz için teşİkiir ediyor, saygllaı sunuyorum. (Alkışla)

AÇIK oTLJRtrM YL]RiİrLicÜsÜ- sabahEın söz isteyip de veıemdiğm Sayın

Gökşin seylam, buyuİun.

Gökşin SEYLAM (Kürulıay Yitrilme Kurulu Üyesi)- Teşekkilr ederim Sayın

Başlan.
Efendim, konuya başka bir şekilde bakmak isüyorum, Ekonominin belli başlı

üç tane girdisi var. 
'Bunlardan 

bir ıanesi sermaye, diğeri toprak, öbiaiı de insan,

Şimoi tiiim sektördğ en büyiik sıkıntı çektiğimiz olayın başlında, sermaye biriki,

mimizin oımaması geliyor. Bu, özel sektörde de yolq kamuda da yok, Kamuda nasıl

yok? Genel büıçenin -b"nl. tlOigi. r"d"r,yla- yirzde t'ini fatan alıyoruz bL, ser,

mayeyi nasıl sağlayacağız? Sermayeyi sağlamamız için, ya kendi cetimizden koya-

ctğ:z'Orel settOr jlarut bunu veya bif yerlerden ihale yoluyla aldüımız paIadan

arirdığımızı işe yatıracağız. o zaman bakuğımızda en büyiik işr,eren devleı

karşırnİra çıtryor. bevlet olaıak da lller Bankasının çıkaıüğı ufak ıefek ihaleler var,

onun dışında bir şcy de yok.

o'halde, burada yapılacak büıün iş, "Şayet biz bu işleri iyi yapıyoruz, çabuk

yapıyoruz diyorsak ya da özel sektğrden yaraIlanmak isıiyorsak kamu sekörunün

,llr"tll Ui. utrş .ağlaması gerekiyor öz6l sekt&e ve bir de daha önceden beli,lemesi

lazım. Benim eliİre geçenlerde bir mecmua geçti, orada enerji sekıörünün 1989

yılında nerelere, ne miktarda yaunm yapacağı bugİınden b€lliydi,

Ben şimdi kamu kesimindeki arkadaşlanma soruyorum: Nerclere, ne miktarda

yatınm yapacaklar belli mi acaba? Bunları açık s€çik niye açıklamıyorlaı? Özel

sektör bunu başEn bilsğ, ona göre önlemini alacaktır.

lkinci olİy; bizde noksan olan insan fakıöru var ama, noksan olan bir olay vaı

-Erol ile beraberim- örgiiıleşemiyoruz. Sermaye birikiminin biryolu da

şirketteşmekten 8eçer. Bugün verilen rakamlarda gördiı} ki, bu şiİtederin hepsi aile

İlrteti, nereOen Uoİup da sermaye getirecek aile şirkeı,i? Mümtün değil, ufak tefek,

yin" oİ.r, ."..uy"sİ. Bunlan zorlamak lazın. Niye zorlayacaksınız? Anonim şiıkeı
. İraline gelmeye. dunu da kamu yapacak, bir başkası yapmayacak,_kendiliğinden ol-'.".. 

l-"l1.dİgl.i, yerde seneleİ boyu bekleriz -Sayın Aıslan söyledi- llleı Bankası

şu sene ihale-yapmİş, bu seneye hala ufak ufak idaıe ediyoruz, Zorlamazsanu yine

yupr"r, ,"..uy" birikimi de yapmaz. O halde, birıakrm şeyleri geıirmeniz lazım

it 
"ı"o",,uırt 

t,a ,ar.aye birikimi aramanız lazım, o zaman özel sektör kendine bir
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pafça çeki diizen verecektiI. Aksi takdirde bu dağınıklık devam edecektir. Teşekkiir
ederim efendim. (Alkışlar)

AÇIK OTURUM YÜRÜIÜCÜSÜ- Teşekkü ederiz. Sayın Muhitıin lpek,
buüurun efendim.

Muhitün IPEK (Kurultay Yuriitme Kurulu Sayman Üyesi)- Benim sorulanmı
Sayın Gökşin Seylam hemen biı çupıda buna ceYap verdi gibi geldi. Ben, Devlet su
İşlerinin küçümsenmeyecek bir payı var bu haıita işlerinde; fakat göziikmüyor.
Aslında urihsel olarak da bu böyledic çünkü Sayın Nazmi Aıstan haııılayacaklar
1950'lerde bir ihalelik işimiz fuzurum Ovasında vardı 2 bin nirengi noktah, bunun
getfudiği başansrz sonucuyla birlikte Devlet Su İşleri büyiik bir yaurımla kamu
sektiiriinde personel ve alet edevat ü yığtlrna yap . Bunun neticesi 1987 yhna kadar
devam ğıi, d§anya bD ıek elden ihale yapmad c 1988 ylı içinde büyfü bir deneme
ihalemiz oldu. Niçin bunlan anlauyorum? Devlet.Su İşlerinin dolaylı olsa d4 GAP
hojesiyle ve ihalesiyle ilgisi var. Bu, bu yıtda çözilme kavuşmayan bir ihalediı.
Peki, bir şy sormak isıiyorum.

Sayın BEkann da yer aldığı özel sekıörümüz -ona krzıyor belki- veya "özbl
çalışanlanmz" diyelim, bunlann bu ihaleyi harita işi olarak görmüyorlaI mı? Eğeı
görüyorlarsa neden kaülm olmuyor?

Bunu öğrenmek isüyorum. Bu örnekleri çoğaltabiliriz., Ömeğin; Mersin
Kalkınma Projesi ne oldu? Bunda haritacıların payı, kanlımı ne idi? Taısus
Kalkınma Pğesi, İstanbul olayını ben tekrarlamayayrm, o var. Bir de Tapu Kadas-
tro Genel Müdiirlüğünün, dernin özel konuşmalanmda biİ şikayet oldu ''Üç kişi
kaiıldf' fatan dedi, bunun sebepleri ve niçinleri esas olarak özel sektörtin belki zafi-
yetini, betki esnekliğini, belki de kamu sektöriiyle ilişkisini burada onaya koy_
mamız gerekecekü.

Ben bu sorulaıımı, belki çözüm önerileri kısmtnda yanıt alacağım ama, benim
öğrenmek iskdliklerim bunlardır. Sayın Başkan, teşkkiir edcrim.

AçIK oTURUM YİrnÜrÜcÜsÜ- Çok teşekkiir ederiz.
Sayın arkadaşlar, izin verirseniz, şöyle bir lopaılanalım. Neredeyiz, nerede

kaldıi, haurlayalrm. Ondan sorıra zamanımv olusa devam edeceğiz.
Müıerem aıkadaşlanm, gördüğüm kadanyla sorunlar aşağı yukan dile getiril-

di. Tabii bunlann şu andnq arkadaşlann ıeklifenikleri baz cevap verilecek hususlaı
var, onlara cevap verildikten sonra, kendilerine göre, öneriıer losminda da aİka-
daşlardan öneril€f a]aca&z.

Öncelikle ben ilk sözü Sayın Nazmi Aıslan Ağbeyimize vermek istiyorum
alüğ nodarla ilgili. Yalnız "çok kısa olaıak" diyeceğm. Bugün İller Bankasının ya-
sal durumu ne? Arkadaşlaı şunu söylüyorlar "Program var mı, yok mu, nasıl olacak?
şimdi program yapmanız mümkün mü, yoksa ıesadiiflere bağlı mr? Eskiye göre ko_
numunuz ne?" Bunu açıklaöktan sonra öbiir soruıaİa cevap verilecektir. Buyurun
dendim.
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Nazmi ARSLAN (l.B. tIariıa D. Bşrnr_ Çok eşkklır ederim sayın Başkan,

Şimdiki konuşmanızıa sabahki aıııF z voleyle avuta çıkanEnlz. üıun için
çok t€şekkiiİ ederim.

Efondim, sabahleyin _kusura bakmayn_ sigaıayı da bırakuİ. (Güıüşmelğ) §i_
gara içmeyince konuşamıyoruz arna, konuşmaya da çalışacağız. 

,Onun için biraz
saçmaladık gaüba Sayın Başkan da buldu, hemaı pcnaluyı aıiı. (Gülüşmel€r) Şimdi
de bana pas verdi, "sen gol af diyor, ben de aunaya çalışyım. Bu ü şaka tarafı işin,

çok tePkkiir ederim. Sayııı Başkanın öncelikle bu husustaki samimi açıklamasına
giıvenerek yaptım. Özırr diıerim eğef bir siırçilisan yaptıysam.

"Efendim, llleı Bankasının yeıi ne?" Bunu goçen günkü bir kongıede açık ve
seçik anlaımıştun, arkadşlanmın çoğu hatırlarlar. lller Bankası, 1939 yılında Bele-
diyeler Bankası olaraİ kurulan lller Bankası -sayın Başkan, çok kısa olarak arz
edeceğim, kusura bakmayın- 1945 yılında lller Bankası haline gelmiş. Kuruluşu
diınyada eşi olmayan, benzeri olmayan -bu sözü iftihaİ eder gibi söylüyorum ama
hakitaten bu böyle- bir kuruluş. Hiçbir yerde böylc bir kuruluş yok. Hatİa Avru-
pa ya giııiğimizde yaşadığımız biı anımı anlarmak istiyorum. Klimiş fabrikalannda
dediler ki "Siz bankasınz, kamerayı rıe yapacaksınız, niye alıyorsunuz?'

Etendim, lller Bankasının fonksiyonu şu: Bug0n 2 binlere yak|şan belediye
sayısı içerisinde belediyelerimizin teknik gücünü hepimiz biliyoruz, bunu
açıklamaya gerek yok. lşte ıeknik yönden belediyelerin ıek başına yapamayacaklan
işi, lller Bankasına ye&i vermek suretiyle yapurmas konusu esas oluyor. O da yuıt
kalkınması için, biliyorsunuz, yun kalkınması köylerden başlaı, kenderden şehirlere
kadar gelir.

ıller Bankasının burada iki fonk§iyonu var:

l- Belediyenin parası yoksa borç verir ikaz yoluyla ilrraz yapar, borç verir ve
işini yüklenir ve yapar, teslim eder. Haria da bunlardan birisi. Haıitanın llIer Ban-
kasında harita seköfünün gelişmesi, diğer sekıörlerin reaüzı edilmesi için olmuşlur.
lller Bankast, hariıa alımı işini, sırf imar planı tanzimi'için yapmamaktadır, içme
suyu için yapmakudır, kanal için yapmakiadr, diğer karnu hizmeıleri, yapı hizmet-
leri için, yani aklınıza gelen her ıürlü işler için altyapının da alu olan hariıayı yap-

mak mecburiyeıindedir.
Eğef harih sektörü llıer Bankasında yıllık programlannı gerçekleştirmezse,

diğer sektörlerin gerçekleşıirmesine imkan ve ihümal yoktuı.
Efendim, lller Bankasuıın yeri bu.
2- lller Bankasının fonksiyonu da şu; lller Bankası hiçba zaman belediyeden

yetki almadaıı, belediyenin nza§ını aımadan yapamaz. İtariB da öyle, biz haria ihale
ederken, hariıa yaptırırken muhakkak belediyenin ye&isini alrnz ve 'Benim adma
yap, biür, diğer sektörlerde kullanılmasın ıemin et" defiz.

Son zamanlarda, son imar Kanunuyla da beJediyelere verilen ye*isi yine aynı

şkilde lller Bankasına gelmektedir. Teknik Eşkilaunr kuıamamış olan bolediyeleri-
miz kendi adına bizim haİitayı kontrol ve ıadik etmemiz konusunda bize yetki ver-
mekEdir. Bunu da bu ş€kilde yııriiEnekteyiz.

Bilmiyorum kaİi geldi mi?.. Geıek yok lııer Bankasının gt revleri bahmından.
Progı,amIar, lller Bankasının diğer.sektörıeriiıin ihüyel gözönüne alınarak ve
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belediyelerimizin mliır,acaa an gözönt ne alınarak yıllık global olarak çıkar, diğer

sehöjerle birlike Devlet pıanlama Teşkilauna gider, Devlet planlama TeşkiIatında

kabul edilen yahnm mikun çeıçevesinde uygıılamayı yapanz

Bunun dışında programa girmeyen işler mesela, belediyeler kendileri

borçlanınak suıetlyle yapuracallaıı işler, diğer kamu kuruluşlannın işleri, son za-

."nO" İ*lr. nannlığı, Ticafet ve Sanayi Bakanhğı, hatta TRT gibi, isimleri

şimdi aklıma gelmeyğ; kuruluşların harita işlerini onlarrn adına bir prookola

Üağhyarak yapanz. İller Bankası bir nevi, bir Devlet Eşekkiilünden ziyade, özel

,"İtO.un tirl"şi.inden meydana gelmiş bir kuruluş olarak çalışmaktadır, Diğer

sektörlerimiz de öyledir, içme suyu da öyledir, kanal da öyledir, onlar da ye*i alma-

Oan yapamazlar. Üesefu Çukurova hojesi içerisinde, onun içinde olaı belediyeler su

," Ü*ı işı".ini k"ndileri yapacaklar, banka yapmayacak. Ama banka, finansmanın

Bmininde, harcanma§ndaki kontrolünde görev almakıadır.

Efendim, yatınmımız hakkında ü söyleyeyim. Son yıl 1988 ylı programında

öngöiülen yarınm miktan 4 milyaı 250 mityon lira idi. Gerçekleşme 5 milyar 290

miİyon lira civanndadır ve büyiikliik olaıak, alan olarak da l00 bin hektaI ci-
yanndadf.

Bu yıl için 1989'un yaunm projesi 6 milyar 550 milyondur, Gerçekleşmesi de

ı9s8'e yatn ik şetilde olacatur. ı988 ytıı gerçekteşmesi planın öngördiiğü h€def-

lere gğe yüzde l22 civanndadr.

AÇIK oTURUM YÜRfrÜcÜSÜ- Efendim, Nazmi Beye çok teşekkür ede-

rim. Ben bunlan özellikle sordum Nazmi Beye, aslında biz ügütünü Emamlamış,

sekillenmiş, biçimsetteşmiş, hakikaten güzel bir teşkildt olan İller Bankasını faz-

l-asıyla hırpalıyoruz, eleştiriyoruz. Çünkü, ekmek kapımız orasıdır, Onun için farklı

da, yani Nazmi Beyin de çok sarih olaİak ifade etüği gibi, herhangi bir yasal zorun-

luluğu yok, eğer yeüi verirse yapacak, vermezse yapmayacak, Borçlanmayı kabul

ederİe yapacak, etmezse yapmayacak. Ama ne yapıyor? Hakikaten llter Bankası

tiçim oİaıat, Ulçim idbariyle bir ihale mekanizmasını ve işlerliğini çok gi|zel kuf_

muş, konusunu halledebitiyor, onun için de biz devamlı İller Bankasınr alıp alıp vu-

ruvoruz. Ben de varım, söylerken başka türlü konuştum, şimdi niye başka türlü

konuyyım, özellikle bunun bilinmssinde yarar gördüğüm için söylüyorum,

blrdüğünüz gibi aslmda söylenilen rakamtaı hiçbil şey değil. 1988 yılı fiyaı
lannın gerçkleşme yiizdesi çok güzel, gayet güzel, iftihaı ediyorum, bir de kıvanç

ouyuyorui lııei ıankasıyıa birlikte özel sekıör de kıvanç duyuyor. Gerçekleşmeyi

sağlayan Oa Ozel sektör. Bu ü güzel ama, pasta çok ufak 170 tane müteahhiü vaı,

Şimdi olay bu, yani meseleyi biz başka yerlerde aramamız gerekiyor, Burada

ylltl"n.""!1.1, t rut biraz değ§meli gibi geliyor. Şimdi konuşulanlaıdan, dinlsnl
lenlerden bir şeyler söyleyecek misiniz?.

Nazmi ARSLAN (Devamla), Sayn Başkan, daha bidımedim. Bu cevaplamalar

sırasında sizin orıaya koyduğunuz hususlaı mı?

AÇIK OTURUM YtlniffijCÜSÜ- lşte onlan vereceksiniz.
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Nazmi ARSLAN (Devamla)- Onlan cevaplaııdınrten de sizin izaha çüşğğınız
konu belki daha geniş şekilde açıkl{a kavuşur.

A. Yüksel AKIN ğKGM Genel Müdiır Yaİdımcısı)- sayın Başkan, sorulara
mı cevap vereyim?

AÇIK OT1JRUM YİJRİhJCÜSÜ- Heın sorutara, hem de sorduklanmız4 be-
nim de sorduklarım vaı. Kısa olmak kayüyla lütfen.

A. Yüksel AKIN (Devamla)- Ana ocağından, baba ocağına. (Gülüşmeıer)

Efendim, Murat Demiöaş arkadaşımızın -izin verirseniz isim vererek cevapla-
maya çalışacağım saür başıanyla- "oda vizesi, yani vize olayı, vize sorumluluğu
gedrilsin veya vize olayını işini Tapu KadasEo Gen€ı Müdiiürlüğü idesin."

Sayuı arkadaşlar; vize, oda ile üyesi aıasındaki bir meseledh. Tapu Kadastro
Genel Müdürlüğünün bu işe kar§ma ye*isi yoktuı. Ancalq Tapu l(dasğo Genel
Müdürıüğü, yükıenicinin odaya kayıııı olup olmadığı belgesini aıar, ondan sonra tes-
cilini, işleınlerini yürllıilr. Buna ait g€nelgemiz var, bunu idiyoruz. Adodaşımıza
bir başka şkilde yansıırnş ise, oııun da tedbirini alınz.

Hülya Apak aıkada§ımızm "2886 sayılı Kanunun 8 inci maddesine göre niçin
işlem yapıyoruz?"

Ben kendiıerine özel olarak da sordum, Bayrıdırlık lskan Bakanıığının 4 ana
konu iizerinde birim fiyaı]an haarlanıyor. Bunlar; mimarlık, inşaat, makine veelek-
trik. Burada harita boyutu yok, kadastro boyunı yok. Bunlardan çıkacak biİim İıyaı-
|annda, pozlar gelişıirilerek iş yapılıyor. Kadastro boyutu için nasıl koyanz ve nasıl
gelişıifiriz, bu konuda da çalışmalanmız var. Belki odamızdan da yardım isteyeceğz
bu konuda.

Efendim şimdi, Sayın Haldun Özen'in 203 sayılı yasadan kaynaklanan
ukan*lığına aynen katılıyorum. Yatnız yine Sayın Özen'in, "Genç meslekıaşımızın
önünde sorun var, yönetrnelik]erle haklarını hsıtlaük' gibi not aldım.

Ben ıersini söyley€ceğim. Çıkan en son Büyük Ölçekli Haritalar
Yöoeırne[ğnin 5 ve 275 inci maddesinde "Milhendis" sfatına geniş yeıtiler getirildi.
Hemen arz edeyim.

Tapu KadasEo Gen€l Müdtİlüğtinde iifetilen kadastroı haritalaİ, bir mühendisin
denetimden geçmedikçe tescil de €dilmiyor. llandan önce bu müesseseyi de böylece

8eüdih yani yapım sorumluluğunu da biı mühendis üsleniyor, kendi içinde yapıığ,
iireüiği haritalan kontrol sorumluluğunu da ba mühendis üsleniyor. Başka bh
şkilde Sayın Özen, Sayın Hocamız başka bi, sorun varsa, onu da açıklarlarsa cevap
vermeye çalşacağm

Sayın Arif Delikanlı aıkadaşımız, yeni Yönetınelikıen bahseıtiler, "Kendine
özgu kura[ar geıiİitdi" denildi.

Sayın aıkadaşlaı Yönetmelik, Tapu Kadasğo Gğnel Müdürıüğü tarafından

çıkanldı ve büün kurumlarl bu Yönetmeıik bağlar, niçin? Tapu Kadasıro Genel
Miidürrüğiiııe 1984 yılında çıkanlan Kuruluş Kanunuyla görev verildi. lzin verirseniz

379



aynen okuyayım, çünkü önemıi. lleride yanlış anlamadan doıayı sıirtitşmeler.
ukanıklülar olabilir, bilgilerinize aynen sunmak i§tiyorum.

Güev maddesinin son fıkıası; "Tapu KadasEo ve tapu kadastroyla ilgili harita
hizıneılerinin gel§irilmesini, toordinasyonunu sağlayacak esaslan tesPit eünet, uy-
gulanmasuıı ukip etrne*, denetlemek, çalışanların niıeliklerini belirlemek ve bunlar-
la ilgili ihtiyaçlan planlamah saun alrnmasrnı sağlamak" Demek ki Tapu Kadasro
Genel MlidllrltlğOne, hariıalarla ilgili kurallan koyma yetkisi verildiğ için, biz yine
yalnz başına hazrrlamadrk, üniveİsiteıeİden, kamu kuruluşlanndan ve odanln özel
sektöriln de katılımıyla geniş obanlı bir kurulda bu Yönetmeııği enine boyuna

8öriişerek katilaşurük.
. Sayın arkadaşlar; Yönetmeliğin nitelik boyutunü getirdiği bir önemli husus

var, sayısal üretim öngörüyor. İşte b0tüntük içinde, hizmeııerin bir bütiinde
buluşması ş*linde öngörilyor. Kağ maddeleri olabilir, uygulanaınaz ınaddeleri olabi-
lir, her zaman için Yönetıneliği düz€nlemek mümkün.

Efendim, HAKAR Pıojesiyle ilgili hususa gelince:
sayın a*adaşıaİi Hakar Rojesi çok konuşuluyor. onda çok bilgi vü da; fakat

niçin yayınlanmıyoı?
Sayın arkadaşlaı; ıakdiı edeısiniz, bir ye*ili ara§t[mayı yapıını, istediği

biçimde de kullanabilb. Niçin yayınlanmıyor? Bu araştmayı yapan, yapııran ma-
kam yayınlanmasını geri bıraku. Bu konuda yayıntanıp yayınlanmayacağı konusun-
da biı ye*im yok, yalnız "HAKAR nercde?" gibi bazı ç*ınular da var.

HAKAR, sisıem analiziyle birlikıe yer j,er de çek edilmiş ve HAKAR'daki bul-
gutara göre, Tapu KadasEo Genel Müdüflüğii büıüfiüyle uygulama imkanı bulmamış
olsa bile, örneğin, masıer plan düzeyinde çalışmaları da yapıyor. Gerekli
yönegnelikler, kenara da ablmış değil, çok değcrli bir araşıırma. Bu araştrrmalardan
olabildiğirıce de yaraılanılmakıadr.

Efendim, Sayın Ka|yoncu, "KonEol hizmeılerinide ihale eımeliyi etkin duİu-
mu elde etınek için"

Efendim. ben şunu arz edeyim. "Konırol hizmeıleri de ihale edilsin" Meselc
doğrudur, adım adım gidiyoruz, henüz o bazda, o e*inlikte de organize olmuş
değüz. Ama buna da, bunu böyle yapmaya da, organize olmaya da mecburuz, mah-
kumuz.

son o,larak -Sayın Seylam- bk düzeltİne yapmak isıiyorum. Hariıa kadasıro
hizmetlerine genel bü4eden aynlan pay binde lJ dur.

Şimdi nerelere, ne miktaı yatnım yapılacak, bunun belirlenmesi |azım ki, bu
çok önemlidir. Özel sektör de ona göre organize olsun, ona göre kendini biçimlesin,
doğıudur; Masıer plan çalışmalafında genelde bu iş beliılendi. uygulama plantamda
da beliflenecek, bağlayıcı olınamak kayüyla an ediyorum, nasd bir projeksiyonla
yaklaşıldı kadastıo iireümine? Ytızde 2o'sini özel sektöre başlangıçta yüzde 2o'sini
açıImak ve hef yıl İizde l0, yiizde 15 bu işi arürmak sııreıiyle bir yeıde kadastronun
ıetııit hizmederini bir seneden sonra ıamamen özel sektöre dewetmek. Projeksiyoo
bu, asıa bağtayıcı değildir, biz biıeşik kaplar gibi bir teklif getiriyoruz hııktime ere.

Çaınkğ, Devıet büçesinden alacağmıZ paya göre açdacaksınız. Mevcut kadroyu kul-
lanmak dıırumundasnz.
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Bu bileşik kaplanmız şöyıe: Ne kadaf ydra verilirse, o kadaİ thedm yapma,
yoksa qski ptanlaıda olduğu gibi, Tapu Kadastro Genel Müdilılüğiine hedef ver, onun
ka§ııığında sağlanması gereken kaynaklan v€rme, sonra ıbetim di§tık çü§ın. orıda
da bir hayır var. Şimdi niçin hayır vaJ? 198ıue özel sektör plana girdiği zaman, -
hariE, kadastro arz eıİnişüm- harik, kadasto hizmerlerinin hızlandmlmas için özel
sekıörden de yaraİlan diye girdi. o bakımdan, orıda da biı hayır 8örü}orum.

Sayın Başkan, arz edeceğim hususlar bu kadar am4 çöz{irn öneriı€ri konulanna

dokurıacak mılız?

AçlK OTURUM YÜn(fr.ıcÜsÜ- sonra.

A. Yüksel AKIN (Devamla)- Benim tespit etıiğim bu kadaı. Saygılanmı su-

naİrm.

Prof. Dr. Ayhan ALKIŞ- Affeders' 'z, 5 dakikalık sınırlama bizler için geçerli

değil mi?

AÇIK OTURUM YÜRÜTÜCÜSÜ- Geçerli bu cevaplaıda, tidevlerde geçerli

değil Sayın Alkrş.
Sayın Yüksel Akın'a bir hususu soracağrm. Ma§ter planda beliniıdi, masEf

plan yapılö ve bir yerden geçıi mi?

A. Yüksel AKIN (Devamla)- Efendim, master planı kelime olarak ba hrafa

çekip, Kadasıro Kanununda "Ana Plan" diye geçer, burıa "Masıer Plan" diyoruz.

AçIK OTURUI,I YÜRÜrÜcÜSÜ- "Yapıldı mı" diye sordum?

A. Yükset AKIN (Dcvamla)- An edeyim efendim.
Master Plan biıirilme a§amasındadır. Bizim özel bir meselemizdir, herkes

başka bif şey anl o plandan, bitirilme aymasındadrr. Bu Master Plan elbette yeıkili

kurullaJ", ü$ maJiımlan arz edilccekıir.

AÇIK OTURUM YÜRÜTÜCÜSÜ- Evet, anlaşıldı, aç*hğa kavuşnı. Buyurun

Nazmi Bey.

Nazmi ARSLAN (l.B. Harita D.Bşk.'nı)- Çok öziir dilerim, fazla konuşma ar-

zusunda değilim ama...

AçIK oTURUM yÜnÜruCÜSÜ_ Tabii değilsiniz.

Nazmi ARSLAN (Devamla)- ... bir konuşmacıya ne hak veriliıse, Sayın

Yiiksel Akın sayırı konuşmacıIarın sonılannı cevaplanördr, ben de boz hususlan ce-

vaplandırıIken başlnızr ağnıacağ:rm ama...
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AÇIK oTURUM YiJRİİrijCÜsü- yot, esgfuruııah.

Nazmi ARSLAN (Devamla)- ...belki buraya getirilen pek çok sorulara da ce,

vap verilecellir. Eğer yaralıysa konuşayım, yararlı değilse konuşmayayım?

AÇIK OTURUM YÜRÜTÜcÜsÜ-'Baıon, boşa konuşuyoruz.

Nazmi ARSLAN (Deyamla)- Yok, niye boşa konuşalım, herkes konuşurken

biı şey yok da, biz mi boşa konuşuyoruz.

AÇIK OTURUM YÜRÜTÜCÜSÜ- Ben de hemen bitiıelim diyorum

Nazmi ARSLAN (Devamla)- Efendim, eğer müsaade ederseniz o zaman ksa
kısa cevaplandırapm elimizden geldiği kadar.

AÇIK OTURUM YİrnÜrÜcÜsÜ_ ı-titren.

Nazmi ARSLAN (Devamlal Efendim, hsaca arz edeceğim.

Sayın Selahattin Öner Bey, "Yeterlilik verilirken çok şeye dikkat edilmiyor"
dedi. Alkadan sayın genç arkadaşım (E) Grubu müteahhiüere yeterli imkanın veril-
mediğinden bahsetti. Bu duİumda (A) Grubu da şikayetçi, (E) grubu da şikayetçi,
buyurun siz çözün.

lkincisi, "Birim fiyattaİ kafi değil, çok az" dedi, Sayn Hocam da "Çok fazla"
dedi, buyurun gerisini sizler cevaplandıruı.

Efcndim, Sayın selahattin Öner Bey "Bazı işler paıçalanıyor" dedi, haklıdır,
doğrudur. Öyle bir şey ki, şu lmar Affı Yasası belediyelere harita yönünden çok
büyük hızlılık geüdi.

llana verdiğimiz günü soruyor "Ne gün ihale edilecek, ne gün birccğk, ne za-
man tasdik olacak?" Ellerindon gelse iki senede yapılacak işi iki ayda bizden istiyor-
laI. Nitekim, İsıanbul Belediyesi de bu açıün yola çıktı, biİ süriı ınüteahhit aİka-
daşımzın edindiğ ı,ecriitıeler de oııadadu. Onun için faz|a üerinde durmayacağım.

Biz işleri zamanında bidrip, belediyelerin ihüyaçlannı zamanında yapmak için
bazı işleri bölüyoruz, parçalıyoruz.

Sayın Başkan bilhassa dağınık durumdan bahsetii, özel sektörü dağıtımız, du-
man e[iğimizi ifade etüler. Ben bilmiyorum, öyle demek isüemedim ama, öyle
anla§ııüysa özür dilerim. Dağın*lık orlada 1 027 ıane biıro Var, bunlardan 170'i bi-
zimıe iş yapıyor. Bu l70'in de belki 50 tanesi belki gelecek sene onadan çıkacalç ge-

riye l20'si kalacakur. Biz nasıl dağıtalım, toplamaya çalışıyoruz. onlan, hem dene-
yim yönünden, hem mali yönd€n güçlğnmeleri içinde elimizderı geleni, glimizdeki §
miktanna göre yapmaya çal§ıyoruz. Tabii ki bazı aksaklıklar olabilif. onu da
önefiler kısmında önerirlerse not alınz, düzeltmeye çal4ınz.

Mehmet Turcan Bey, kameden bahsettiler. Şimdi Kame Yönetıneliğinden
kısaca bahsetüm ama şöyle demek islerim:

Birinci Kame Yönetİnetiği 1960'lı yıllann, l966'ların, yiırütücüsü güya lmar
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lskan Bakanlığı idi, Bankanın hiçbir ilgisi yok. Son Yönetme|ikte lmar Kanununa
bağlı oıaİak çıkmışıır, geıçi hazırlamasında bizim dğ kaıkımu olmuştur aİna" bugiın
karne veren kuruluş Bayırdulık ve İskan Bakanlığnuı Teknik Araştrma ve Uygula-
ma Genel Müdtiİlüğüdiir.

Ba§ka biİ sorun vaİsa, Sayın Turcan öheriler kısmında söylerlerse, biz de sayıİl
Bakanlığa elimizden geldiği müddetçe ileğneye çahşınz.

Sayın Öndo Çevik Bğy çok giizel izah eıtiler, çok geniş bilgiler verdiler, ken-
dilerine ıeşekk'ü ed€riz.

AÇIK OTURUM YtJRİffijCÜSÜ- Prenaim, hepsine cevap vermek mecbuıiy-
etiniz yok Nazmi Bey, sizinıe ilgili oıanı cevaplayın yeterli.

Nazmi ARSLAN (Devamla)- Burada (E) Grubu müıeahhiderinin faydalannı
izah erdler, yüzde 15 olarak belitıiler. Efendim, yöırtmeliklere gelincc O zaman l8
inci İnadde Yöneğneliğine gelince, bu lmar Kanununun..

AÇIK OTURUM YÜRÜTÜcÜsÜ- Efendiin, soruyla ilgili mi bu
yöneırnelik?

Nazmi ARSLAN (Devamla)- Sordulaı ü onun için söylüyorum.

AÇIK oTL'RUM YÜRÜTÜCÜSÜ- Hayu efendim, soruyla ilgili değil, lutfen.

Nazmi ARSLAN (Devamla)- Sayın Başkan , fazlazaıııaııırıızı a]mak isıemiyor-
um. Yalnız bir hususa ıe mas eımck istiyorum.

Sayın Muhittin İpck Beyin söylediği bir konu vaı, 1950 yıllannda kötü bir uy-
gulama olduğunu söyledi.

Şimdi, l950'li yıllaida yine ihdyaca binaen sulama alanlarının 5 000'lik hari-

tasıyla,25 000'lik haIiıalann €sas olmak üzere nirengi işleri DSİ Gencl Müdiifliiğü
ıarafından geniş çapıa ihaleye çıkanldı. Sayın Teviık Ağbeyimiz konulan benden iyi
bilirler, orada o z,man görevliydi Haria Genel Komutanıığıyla mi§ıerek, konıİollan
Harita Genel Komutanlığı yapıyordu, ihaleyi de DSl yapıyordu. Bu işlerde aşağı
pkan bizirn kuşaktan veyüuııa bizden sonra, birkaç delre sonraki arkadaşlaıdan ge-

neılikle çatışmayan da yok ve hepimiz çalıştık; fakat bunlann ihalesinde bazı husus-

ıar iyice nazan iübaıa atınmadan yapıldı. o zamanki özel sektöriin gücü, Eknik
giıcü, özel sektörde çalışan mühendisler çok kısıü 1abii, mühendisıen gayri eleman-

lardan diğer meslek dallanndan istifade edilmek iizere yapıldı. Mesela, arkadaşımızın

bahsetİği...

AÇIK oTURUM YiJRıJTÜcÜsÜ_ "Mesela" demek yok.

Nazmi ARSLAN (Devamla)- ... 6 000 nokalık Ezorum ovalan bir mevsimde

bitirilmek üzere ihale edildi. Dolayısiyle tabii bitmedi. Buna mümasil oıarak,
Akşhir ovalan, Gaziantep ovalan...
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AÇIK OTURUM YÜRtmjcÜSÜ- Sayın Arslan, lütfen misallere giİmiye-

lim, bakın sabahleyin ilk kuralı koyduk 'mesela" ile girmiyelim, Bu konuda başan

mıydı, değil miyldi?

Nazmi ARSLAN (Devamla)- Başanlı olamaü, iyi organize edilmediği için,

özet sektör başanlı olamadı. Bugün DSi, o yıldan, bu yıla ancak 1988 yılında iha-

leye çıkabiliyor Sayuı Başkanım.

AÇIK oTIJRUM YtJRİİnjCÜSÜ- Evet, teşekkia ederim.

Nazmi ARSLAN (Devamla), Bunu bilhassa bunun üzerinde vurgulamak iste-

miyorum. Bir kişiye yapamayacağı işi verirseniz, tabii ki tepe lakla gelir,

AÇIK oTURUM YÜnifrjcÜsÜ- rauil.

, ' Nazmi ARSLAN (Devamla)- Paİanın yüzii tatlıür, kazanmak için girersiniz

ama. yaDamirz§ınz ne olur? Dolaysiyle bir camianrn da ismide araya gider, bir mes,

lek grubunun da ismi araya gider. tşte, bence bilyiik biI emek kaybı, paIa kaybı olan

bu nirengi işleri maalesef fiymkoyla neticelenmişü, isüfade edilememiştir, Yalnız

bir istifadJsi olmuştur 25 000'lik haritaıarrn, kıymetlendirilmesinde kul-

lanılabilıniştir. Teşkkilr ederim.

AÇIK OTURUM YÜRÜTÜCÜSÜ- Çok teşekkia edcriz.

Nazmi ARSLAN (Devamla)- Çünkü zaman ktsıtll olunca, ccvaplamakh zor-

luk çekiyoruz. Fazla zamanınızı almayayım, demek ki önemli değilse, önemli olan

konulara değinilsin. Çok ı€şekkür ediyorum. (Alkışlar)

AÇIK OTURUM YÜRÜTÜCÜsÜ- Efendim, Sayın Aslan Ağbeyimiz, muılak

her konuyu çok iyi bilmesi, hani eski olmasınin verdiği avantajlafı da var. Ancak,

öZellikle şu oturumda, şu açık oturumda herkese mümkün olduğu kadar kendi konu-

suyla ilgili cevabı, her şeyi cevaplamasaydınız, çok daha rahat olacaktı. Kendinizi
yordunuz, ama bu yorgunluktara değdi, giizel şeyter söylediniz, Eşekkür ederim,

Efendim, şimdi Sayın Ayhan Bey Hocamıza söz vereceğim. Çünkü, Nazmi

Bey, bana göre, "Ayhan Bey, ucuz dedi, öbiirü pahalı dedi" ifadesinğ hocamın bu kG,

nuda ve diğer konularda bir açıklaması otacak zannediyonım. Buyurun Hocam.

Prof. Dr. Ayhan ALKIŞ (Y.Ü. Öğ. Üyesi)- Teşekkür ederim.

Önce şunu söylemek isterim, orada bir senaryo var, bir tarafta ana ocağı, biı
Eıafıa baba ocağr, bizter bu iki ocak arasında gidip geliyoruz.

Başlangıçta Sayın Arif Delikanh, daha sonra da Sayın Nazmi Arslanln
değindikleri hususa kısaca değinmek istiyorum.

V€rdiğim rğkıamtal doğru, bunu kanıtlayabitirim. Ancak, ben buİada birtakım
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rakam kümesi vermek yerine, ilginizi bir konuya çekmek istemiştim, o da şu: Biz
en azından gelişmiş ülketerden daha ucuz hariıa ıırsuniyoruz, daha pahalı hariıa
aiİetiyoruz, bu bif gerçek. Bunun 1anmda da çok para kazanmıyoruz, iş poıansiyelin-

den yakınıyoruz, bu«la çok büyük bi çelişki var. Bu çelişkiyi birlikte di§ünmek du-

rumundayu, bu konuya dikkari çckmek istemişıim.

Sadece bu soruyla mı sınırlı kalsın Sayın Başkan. ?

AÇlK oTURUM YÜRÜrÜCÜsÜ - Yok, söyleyeceğiniz varsa öneri hari-

cinde
Prof. Dr. Ayhan Alkış (Devamla) - Konu hep iller bankasının konumuna gel-

di, bu kurumun ülkemize çok değerli hizmetler yapıığını, bu gün de bunu

sİırdaırdüğünü kimse yaısıyam^z. Ancak, örgütseı olarak yaklr§uğrmzda bunun biİ

benzerinin diiınyaü olİnadığın sayuı Arslan ifade eıüler, bu ifadesi doğru, bende de

Avrupa'daki tiım ülkelerin örgütsel yapısını veren bir kitap vaİ, bunu inceledim,

gerçekten böyle bir kurum söz konusu değil. Bu kiıapıa da aynen şöyle yazıyor:

B irçok üıkede, tzetlikle bugün Avupa Ekonomik Topluluğu içerisinde bulunan

birçok ıitkede hizmetin niteliği.aynı, ama örgüıleme yapıJan bir ıakrm nedenlerle

faıklı, Buradaki farklar sadece ybrasel, yerel, ya da dil bakurımdan faıtlılülara daya-

nıyor. Ama bizdeki bu böylesine bir yapı s(n konusu değil.

Kısaca, herhalde vurgulamak isEnilen konuya değinmck isıiyorum. Şimdi,
lller Bankasınrn yaprsı bugiin ı2İuşllmak zorunda: Çünkü belediyeler aldıklan yasal

güçıe kendi işlerini kendileri görebiliyorlaı, harita ıirelğbiliyorlaf. Tabii bir şyi u-

nutmamak gerekiyor, bu gün özel §ekıörümüzün en büyük desBği lller Bankasıdır.

Ancak, harita Ye kadasro, ana, ya da babanln ayrıldığı, bu iki hizmeün

bütünloşmemcsinin ıüm sıkınulannı yaşıyoruz. O bal(lmdan, acaba bu hizmctterin,

ğzellikle Hakar Projcsinde de öngörüldüğü biçimde bütünleşmesi, birleşmesi, bu

dağınıklığın önlenmesi doğru olmaz mı.?
Bunun dışında, Sayın Gökşin Seylam'a ü teşekkiiır ediyorum, önemli biı ko,

nuya değindileı. Gerekıc konu, salı bir sermaye konusudur. Ancak, sermayenin ar-

kasında da - bilindiği gibi - bu sermayenin çok iyi örgüılenmesi ve ıeknolojiyi
gıinümüzün, yani ülkemizin gerekdrdiği ıeknolojiye birlikte gotimesi beklenir,

Teşekkiir ederim.

AÇIK OTURUM YiIRÜTÜCÜSÜ - sağolun Ayhan Bey

Kısa bir soru da Setaha[in Öner aİkadaşıma soracağım. Ben şöyle bir şey bi
liyorum, dün akşm Hariıa Genel Komuhnlığında biİ denemeleri varü, ne oldu, bu

konuda biı gelişim oldu mu.? Buyıırun Selahattin Bey.

selahatün ÖNER (Özel sekıör)- sa},ın başkan, krymetli arkadaşlanmi

Dün akşam Hariıa Gencl Kornutanlığında GPs alctimizin gösterisi yapıldı, Bu
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toptantıya drşandan kağlmak isıeyen profesör arkadaşlanmızn maalesef katılmasınr
sağlayamadlk. Ancak, onıann tespil etrn4 olduğu noktalara aletimizi kurduk. Uydu,
lardan aldığımız sinyallerle hesaplanmzı yapnk ve bu hesaplan kendilerine verdik.

Noktalaıtn koordinat|annı biz bilmediğimiz için, yapılan ölçümlerin ne derece
sağhklı sonucu vardığını bilemiyoıuz. Bilgileri verdik, değerlendiımeyi yapacaklar.

Bu değerıendimenin sonucunda olay ortaya çıkacak. ancak, burü en önemli olan

olay, yani gizlilik olayıyla acaba bu GPS el konur mu diye düşündiik ama, aletleri-
miz geriye geldi. (ciıli4meıer)

AÇIK oTURUM YÜRtm)cÜsÜ - Ne mutlu bt olay göriiyorsunuz arka-
daşlar.

selahattin ÖttER (Devamla) - Şimdi tabii, bu işin esprisi, Haıita Genel komu-
ıanlığının yeniliklere açık olması labii ki bizi de sevindiriyor ve daima da bizim
mesleğimizin öncülüğünü yapmıştır. Bu öİfcülüğü, gizlilikten sıynlaıat yapması

şüphesiz ki hepirnizi daha mesut ve daha memnun edecektir. Efendim, şimdi ben
esas konuma geçyim.

, AÇIK oT[rRUM YÜRt[TjcÜsÜ- Bİ hususu sormak istiyorum. Şayet koor-
dinatlar elinize geseydi, o anda soncu verebilecek miydiniz. ?

selahaııin ÖNER (Devamla) - Efendim, özel sektörün örgüıleşmesi, sefmaye,
telnoloji, lechizat Ye devamlı kadrolaıdan oıuşan bir hüviyet alabilmesi, Uluslaraİası
sıandaİtta biİ firma şekline gelebitmesi içni aşağıda şirndi sayacağım madde madde...

AÇıK OTURUM YiJRÜTÜcÜsÜ- Öneri rni getiriyorsunuz.?

selahattin ÖNER (Dğvamla) - Eveı

AÇIK OTURLIM YllRtirÜCÜSÜ - Öneriye geçmedik. Sorulardan cevaplaya-
cağınız vaİsa lütfen onu cevaplayın, öneriye bir - iki dakika sonra geleceğiz Sayın
Selahanin Bey.

selahattin ÖNER. (Devamla) - Efendim, konu taİtrşılmıştrr, sorulan kendime
muhatap kabul euniyorum. Esasen söylenmiş olan hususlann hepsi dertlerimiz, prot
lemlerim izdir. TeşekHiı ederim.

AçIK oTt]RUM YfJRÜrÜcÜsÜ - çok teşekkiiİ ederim.

Sayın Önder Çelik, sizin sorulan cevap verecek bir konumunuz vaı mı.?

I. Önder ÇEL1K (Özel Sektör) - benim §orulara yanıt vermekıen öte, eksik ka-
lan yanlan var genç kuşağın, onlan aktamak istiyorum iminizle, Yalnız çok hızlı
okuyacağım Başkan izin verirseniz.?
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AÇIK OTURUM YİIRÜTÜCÜSÜ- 'Sorunlannız varsa, mutlak getidn'
demiştim, yalnz stiratli.

İ. Önder ÇELİK (Devamla) - Karne Yönetmeliğinin, kame alımı ve karne
yükseltimi konulannda adaledi ve neısel olmayan konular vardır. lki yıl deneyimi
olan mühendis arkadaş karne alrnak için bEvurduğunda, kendisine en kiiçiik kame
grubu olan (E) gubp kame verilmekte, kapasitesi 26 milyon 900 bin liradıı.

Pek ince noktalara geleceğim. Sayın Delikanlr başvuİdu, sekıörde genç kuşağııl
bu nolcalarda dertleri vardır.

Ancak, (B) gnıbu işlerde bulundurulması gereken şantiye mühendisliğinde,
mühendisinin de şntiyelerde iki yıl çalışmış olması kaydıyla bu kişiye şantiye
mühendisliği olarak iki yıl çalışmış kişinin şantiye mühendistiği kabul edilmekte,
kendisinin l34 500 000 tiralık işin organizasyonu ve ıelnik yönden götilrmesi tes-
lim edilmekedir. Bu aıkadaşlanmız, Kam€ Komisyonuna bileysel olarak başvuıduk-
|annda" kendilerine aynlan pay organizasyon için 26 900 000 liradu. Bu büyilk bir
ikilemdiı.

35 yıllık bir geçmişi olmasına karşın, sermaye birikimini sağlayamamış
sektörün bugün geldiği noktada, özel sektörün ve kamu sektörünün kendi paylanna
düşen sorumluluklan vardır. 1983'lerde başlayan uygulamalar sonucu sermayelerde
belli kımıldamalar oırnakta şiıke eşme, kuamsalla§ma, örgüıleşmeıerde canlanma
göriilmektedir. Çok az btırolar da görünmesine kaışın, iyi teknolojinin iıfünleri aleı-
lerle tanışılmıştu. Özel sekı,örün durumu hiikümet politikalanyla pralellik sağladı-
ğndan, bugün için politikacılann iki dudaklan arasında bulunmaiıadır. Doğal olarak
§ güvenliği olrnayan bir sektörde büyiıt yatınmıaİ yapılması cesaret işi olnaklaür.
Bu olumsuzluklara kaİşın, özel sektörde böyıe bir istek ve kımıldanma göze

çaİpmaktrdff.
Ülke ölçeğinde büytık pİojelere kaulım için sektörde 14l şirtetin var olmasına

karşın, bu büyi.it ölçekli ihalelere için organize olmuş iirmalar çok azdlr. Büyilk pm_
jelerde özel sekıör hazırlanmak dıırumundaöı. Bunun yolu: küçiik ve dağrnık iiretim
birimleri yerine....

AÇIK oTURUM YÜRÜTÜCÜSÜ- Sayın Önder Bey, öneriyi istemiyoruz,
lütfen soru.

3{l7

Yiiksek kame gnıbunun bir ekonomik güç göstergesi olarak ele alındığı za-
manımrzda, biz bu karne sahipleriyle (E) grubu işlere giderken görmekte isek, bu
sekörün cılrzlığınl göstermez mi diyonız.

sek6rde kapasite açısından orl,a büyükliikte işıerin bile ıayronlar tarafından
yapıldabildiği bir orıamda genç mühendislerden kuşku duyulmamalaür. Kameler
konusundaki geneli anlıyorum, kamuyla ilişkilere geliyorum.



i. Önder ÇELİK (Devamla) - Yalnız şöylesi bir olay var, öğleden önce ben,
genç kuşağın der erini anlaEnak durumundayım, anlattım. Yalnız kamuyla olan
ilişkilere değinmedim. lzin verirseniz o konuyu izah edeceğim. ('Devam edin' sesleri)

Ya.lnız deyam ederken, öneriler olarak edeceğiz. Biz, kamuyla buradaki....

AÇIK oTUR[lM YÜRÜTÜCÜSÜ - Hayır efendim, konuyu ikiye ayırdım,
neden yanlış algılandı, ben mi yanhş söyledim. sabahleyin 'Özel sekıörün sorunlan
Ve kamu sektörüyle ilişkiler' kunusunu göriiştfü. Ögıeden sonra Çözüm Yollannı
ve Geleceğini konuşacağız' dedik, bu şekilde algılaük. Şimdi siz, sabahki
konuşmalannıza ek konuşma mı yapmak istiyorsunus.?

l. Önder ÇELIK (Devamla) _ Biı ölçüde öyle alabilirsiniz.

AÇIK oTURUM YÜRÜTÜCÜSÜ - Ancak, 5 dakikayla özetteyin, Çünkü,
konuşmanzı yapaıken, çok açarak yapıyorsunuz. lütfen.

İ. Önder ÇELİK (Devamla) - Peki.

Ben bu konuyu kapatıyorum, biraz sonraki olayda bu söylenecek diyğ
di§ünüyorum. şu olaya değinmek istiyorum.

Harita, diğer ülkelerde üreıim ma.liyeü nedt, burada çok sözü edildi, ben olayı
birim - fiyat bazında almak isıiyorum. Bildindiği gibi, meslektaşlarımızı ilgilendiren
birim fiyatlar, ltter Bankası, Kadasıro Genet Müdıirtüğü taİafından kendi özel koşul-
lalına görc haz ıİlanmakta, birim fiya arda ıek seslilik görülmemekıedil. odamız ta-
rafından ıretilen btim {iyatlaI, Sayın Namık Gazioğlu'nun kişisel, özverili çalışmalı
sonucunda hazırlanmakta ve üyelerimize dağıutmaktadır.

Birim fiyatlannın düşüklüğünün herkes tarafından bilinmesine kaışın, her yıl
yapılan bif önceki birim fiyaılann belli biı kasayıyla çarpılarak, yeni birim fiyatlan
iiıetilmektedir.

odamız, bilindiği üzere, üyelerimizden kornisyonlar oluşturarak, bir
danışmanlık hizmetiyle Tapu Kadastro Genel Müdürlüğü, Karayollan Genel
Müdürlüğiine birim {iyatlan aifetİnişıi. odamız, teorik ve pratikte de verimli olan,
üyelerimize bt komisyon çalışması şklinde yönlendirer€k, iyi bt analiz yapurmü,
şimdiye deyin tanımlanmamış yeni iş alanlarını formüle ederek, günümüz
koşuılanna uygun birim fiyatlal sekaöri.imiize maledilmelidir. oluşturulacak birim
fiyaılaı, meslektaşlarımızın desteğini aldıktan sonra kaınuya ve komşu sektörlere
kaışı savunulmalıdrr.

'Vasıflı Işi' dediğimiz - Çok hızlı geçiyorum - günlüğü 6 080 lira olaraİ, diiz
işçinin günlüğü 4.220. TL. olarak 1988 bidm fiyatlarında belirlenmişti. Bugün
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büyiik kenılerde bu fiyaılarla eleman çalışııİmak mümkiın değiıdiİ. sektt riin emek_
.yoğun bir sekıör olması dolayısıyle kaygımz büyuk olmaktadır. Yanlz belli
dürnlemelerin yapılmasıyla bu konuya iyileştirme gel§tirmek miımktİı olacaküİ.

Şimdi bir yansı olayı var.

AÇIK oTURUM YÜRLIrÜcÜsÜ _ Biİim fiyattaki söylenilen rakamlaİ,
Bayındrrl* Bakanlığın tebligleridir, bunlara bizim müdahale etme olanacağımız
miımkiın değil Buna dikkatenizi çekiyorum. Buyurun.

l.Önder ÇELIK (Devamla) - Sayın Nazmi Bey alınmasınlaı. öğleden önce be-
ıintiğim gibi, lller Bankası donelerine rahaça kavuştuğumuz için onu yansıda
g(hıeriyorum.

Arkadaşlar; gördüğtimiiz gibi, l964'ten günümtlz l988'e kadar, l989'üyz,
İller Bankanın meskun, gayrimeskun olarak yapurmış olduğu işler ve birim fiyaılar,
gerçekleşıirilen yaunm yansıda göriinmektedir. l988'de l metrekare hariianın mali-
yed l0 kuruştu, l988'de 480 kuıuşnı. Güniimilzde biı baıdak su l00 lira, bir dilim
elma 13 lira, bir tek sigorıa 25 liraür, bir simiı 200 liradır. Şimdi - öğl€d€n önce dc
sözü edildi - sekıöriimüzdeki açmazlaıdan büyük bir oıay s€rmayede birikimidir. Bu-
nunla nasıl sermaye biriktirilecekür ?

Bir de, sabahtan beri 'ana ocağı, baba ocağı' sözleri edilmekıedir. l984ten beri.

AÇtK OTURUM YÜRı.]-rucÜsÜ - Hanımlaıa bir şey söylemiyor dikkat
edin.

l.Önder ÇELIK (Devamla) -Evet. l984'lere gelindiğinde 1984-1988 yıllan
arasında serbest çallşan sayrslnın l95o'lerden l984'lere deyin oıan sayıyı ikiye kat-
ıadığını söylemi§ıik. Bu sayıdaki ğlğmanın isdhdamuıı, ne ana ocağı yapmışür, ne

de baba oca§ yapmıştır. Burada şunu bclinmek istiyorum: Bu paydaki büyük oran
yerel yöneıimlere aittir, l987'de lll€r Bankasının yapmış olduğu ıoplam ihaleye
bakıyoruz, 3 milyar liradtı. Aynı dönemde lsıanbul -Bakuköy belediyesinin yapmtş

olduğu üale 2 milyar liradır. Teşekü ederim.

AÇIK OTURUM Ylrnİffi]CÜSÜ - Sayn Önder Çelik'e teşkkür edoim.
Sayın arkadaşlaş bu kadaı uzun bir maEİonda 8ayet tabii yorulacağz, bunun

biüncindeyim. Ancak l0 dakika biı ara verditten sonra, önerileri toplayıp, sağl*lı
bir şekle geüreceğim. Yalnız kendime gö.e @spit ettiğim bir-iki hususu da
okuyayım. hiç otmazıa bu l0 dakikalık arada kendime göfe bazı düşünceler kaynak-
lanabilir. Ondan sonra öneri pakeüerini çok sttraıle getirip, Kurultayın bu böliimünü
kapatmak istiyorum.

Şu belli ki, 'özel sekıör, serbest çalışan, müıeahhit, yiiftlenici şiıtet kavram-
lan bizim sektördğ çok kanşık 'Şirket' dedikleri, bizde aile şirkeıleridir, bu bir
gerçek, yüzde 901 şhıs, yiizde l0'u benimkinde olduğu gibi. hanıma ait şirkğı, bu

şkket değil.
Sermaye birikimi hiç olmamış, sermaye birikimi yapan kişiler, ıneslekten ser-

maye birikimi yapmamış, meslek dışı yapuktan uğraşılardan sermaye birikimi
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yapm§, bu bidkimleri de mesleğe yaurmak istemiyorlar. Bu gayet doğal haklandır.

Çünkü, mesıekE kar marjı çok düşiikfü. Persorıel nitEüği yok, kadrolaşma maalesef
yok Çünkü, iş devamlılığı ve siırekliliği yok. Eğitimde büyiik darboğaz var. Eğiıim
Panelinde zannediyorum dinleyeceğiz. Alt kademe personeli, diplomü personel ara-

zide çalışmak istemiyorum. Bu bt garriintü.

Teknolojik gelişmeleri iınivğrsitelerimiz bilgi olaİak çok güzel ıakip ediyorlaı.
Özel sektör hassasiyetle okuyarak izliyor; fal(at geıişmeleri satın alma yolunda yine

aynı nedenlerle sa.hncaları var, Sayın Doğar Uçar hocamrzın evvelki güüü tebll
ginde belinüği şekilde, her köye biİ ıİaktör gibi her şeye bir bilgisayar almaktan

öıeye geçem€dik.

'lşlerin siirekliliği yok' dedik, yanlrz kamu sektöri.lnün işveren olınasr ve kamu

sektörünün kendi içeriğinde bir örgiıte kavuşmamış olması, bu işleri düzenli olarak
ortaya koyamıyacağı da çok açık şkilde çıkn.

A. Yiıü§el AKIN (TKGM Md. YId.) - Mahkum ettiniz Sayın Başkan

AÇIK OTURUM YÜRÜTÜCÜSÜ - Yanlış anladınız.

A. Yük§el AKIN (Devamla) - Koyamaüğı ayn, koyamayacak ayn.

AÇIK OTURUM YÜRÜrcÜSÜ - 'Koyamayacak' dedik, çünkü nedenini
söyledik

A.Yılksel AKIN (DeYamla) - Moraıimiz bozuldu.

AÇIK OTURUM YÜRÜTÜCÜSÜ - Moralimizi bozmayln. Yanlız
anlaşılmastn, şöyle ifade enik; 'Ne kadar para ne kadaı iş statüsüne girdik'dediniz,
ben mi yanhş anladım,

A.Yüksel AKIN (Devarnla) - Hayır efendim

AÇIK OTURUM YÜRÜÜCÜSÜ - Özellikle şunu söylediniz; 'Biz şöyle bir
prensipıe özeı sektöre yiizde 20'den baş|ayarak, her yıl yi|zde 10 aİtrrarak gide.eğiz,
bu işi ama verdikleri paraya uygun olarak'

A. Yük§el AKIN (Devamla) - Bü4edeıı alınacak paya göİe, cebimizden verecek
de$liz, bir projeyle gidiyorsunuz.

AÇtK oTURUM YilRÜrucÜsÜ - Tabii efendim, master plan anlayışın ne
olduğu plan anlayışınırı ne olduğu burada çok açık seçik görillüyor.

A. Yüksel AKIN (Devamlğ - Master plan değil.

AÇIK OTURUM YÜRÜruCÜSÜ - Master plan anlaşlayışında bu işler daha
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evvelden planlanır, bu baza göre istekler belirlenir.

A. Ytiksel AKIN (Devamla) - Sayın Başkan, söylenen masıeı planla ilgisi
yok, yaııi meseleıin master planla ilgisi yok.

AÇIK oTURUM YÜRÜTÜcÜsÜ - Nasıl yok, rica ederim. Bu bcnim

değerlendiırıem, sizin kızmaruza geıek yok, lüfon Ne Kadar para veıilirse ona göre

aharacağlm' diyo§unuz,'Iliç paıa veımezlerse olınaycık' diyorsunuz
Benim söylediğim hususlaıda yanlış varsa, aıada mUdahale elrnek suretiyle

değil, sonradan cevaplarsmız, bu gayet doğal haklonız. Ben, böyle algdaüm, başka

dtrıiı alglayan varsa 'Değerlendiİmeniz yanlış oldu' der.

A. Yiikseı AKIN (Devamla) - Söylediğime pişman eriniz.

AÇIK OTIJRUM YÜRÜTÜCÜSÜ - Xame konusu b{lytık sorun olınakla bera,

ber, son yöneEneıiğin gairmiş olduğu ve piyasada Mttditr Kaİnesi, Albay Kamesi'

şeHiııde aahnOınlan kame sorununun yeniden ele alınmasuıdan yarar var ama büytlk

biİ çık naz olduğu da gayet açık göriılüyor.

Taşaron fİrmalann şirketleşmek surcıiyle bu tip karneleri kullanmasıyla bu

mcsleğe içerik yönüyle çok bi.ıyiık darbe vuuracağı ü aşikaı, bunun konrol meka-

nizmaİarının disipline etmesi gerektiği, sayın arkadaşımızın ifadesinde yer aldığı

kansındayım.
Teknik yönetmelikler ve gizlilik sorunu 8uvenlik soruşüması sonmunun daİ-

boğaz geıirdiğini teşit etük. Haüa o kadar ki iş biaiği halde güvenlik soruştıırması

uiuneoigı ıçın oeger alamayan ve işi çıkmazı sokmuş arkadaşlanmrzn oıduğunu ben

şhsen biliyorum.- 
Orıaİ glr§imle konsorsiyum olaylaıının gerçekleşmemiş olmasını özel

sekürüımüzün biraz kendisi kapasitgli vermekten ileriye fazla biİ şey söylemek

mün*iin değil kanısındayım.
Öyle yatınmlar özel sekürde bol miktaıda var. Ellerinde bulunan alederin edç

vaUaıın yeni ıekno§iye nasıl uyum sağlayacağı konusunun aıaşunlması gereküği

kanaündelm.
Hiç-soylenmeyen bk konu, özel sekütİiın sorunu oımasını rağmen, vergi ve si-

gorta ko;ulannın düşünülmesi gereküği inancındayım. Peşin Vergi olayını ben bu-

raOa Ouymat isıerdim. Şu bin kusür filomuzun öyle ahmin ediyorum ki, biı yıl
içeıisinde yandan fazlasının kapanmasma yol aç2cakoı, etmek parasıfu sağlayrcakur,

Bu konunun aslında ıaİtışıtmış olması lazımdı. Ben , aruşılmamış olmakla beraber

- Peşin Vergi ve Sigorıa konunun bu Kuıultayda ele alınması gerektiği kanısın-

dayun.
Hakedişlerin zamanında ödenmemesine ka§ı özel sektöriin 'Ödenmiyor ne

yapılım' rahatlaüğlndan kurtulmasının gerektiği ve bunun büytik sorun olduğu

aslında düşiık kar marjıyla çalışan özeı sekıörün sorunlann ıanrşılmasını 8önlüm
arzu ederdi. Öneri oIaıak sunuyorum.

Bir arkadaşımz değindi Tlirkiye gerıelirıdeki olaylaıden kendimizin soyuüaya,
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mayız' Tabii, Tüı*iye genelindeki ülak bozukluklannrn, rt§vet oIaylannın bizim
seköre de giİmiş olİna§nı çok köıü neticeleri 8öriilüyor.

Kadastrol haİiıalann yeErsizliğinden uygulama yapan a*adaşıannın bahs€_
deceğini ummuşı,um. Özel sökt€ıön en b{ıyııt scrla"nOİn Uiıi çok Ölaylı yoIlarta
çöztlme kavuşuytr, lafı edilrnedi.

_ Ayıu ş€kilde ıapu kayıılanndaki giş fuı,mama hususunü bahs€diteceğini özel
sekıöriın en büyiik daİboğazlanndan biri idl Nasıl biİ çözüme uluaştınlacağı konu-
nun sorulacağını düşünmi§ıüm, gelrnedi

. . 
Kolroıluk hizmeılerinin çok iyi yapılması geİtetiği konusunda meslğin ge-

nel 
_deneıimi yönüyle kuşkulanmuın olması gerciügl, Orıl .*to, olaot UlİİrL

kuşkulanmzırı olduğunu söylememiz geİekiyordu. -

. Universiıelerimizin danşmanlık hizmeılerini yapmaka daha aıak davranmasını
isıeyeceğimizi zannediyorum, isıemedik

Bunun dışında 'Mühendislik Ölçmeleri' diye adlandırdığmız yeni iş oIanat_
larmın açılmasını isterdim.

_ Fotogram9ııı, kaıloğrafyanın daha eıkin biçimde kullanılması için _ Sayınıa s 
1mı1 s531 ıokıelyde §öylediği gibi 'Bu meslei burada yauyor' deılren bir ıaraf_

tan da gizlilikle nasıl bağdaşunldığını urn açıklamadan 
-ıanİşılmasını 

isıerdim,
yanm 4ıldı.
. En.büyıik olay ü'Örgüttenme, örgotlenme, örgütıenme' dediğimiz olayı yine

de ıam bir yefe oıunarnad*.

_ Ben bunları da düşünmerek l0 dakika bir ara verip, sonradan da ülm afka_
daşlanmıza bunu öneriyorum. Öncri pakeılerinin gel§tiriİmesindeıı |ana otduğumu
bildiriyorum.

,. 9,Y.lru I0 dakika ara veriyorum. Saaı l6.30'da ıekİar oplanıp bu işi biıire-
lim ıırkadaşlar.

(oıuruma ı 0 dakika ara verildi)

AÇIK OTURUM YÜRÜIÜCÜSÜ_ Vermiş olduğumuz aıadan sonra ıop-
lanılmıza devam ediyoruz.

. .Bu 
böliimde işimizi çok çabuk ve süraüe haltedebitmek için önerilerin maddc

Pdd€ 
-açıklamaslz, 

lçıklama 
yapllmaksızln, öneri olarak- getirilmesini istiyoruz.

Lıncrıler yalnlz buİada gördüğünin 7 konuşmacıyla ilgili değil, ıüm saıondan da
öneri alacağım. Önerileri alırken_ yatnız dediğİm giİi, lrİİl, uİİ or., yor;
açıklamalı öneri yok, nei. olarak konulsun. rİUl Uİ onerllerln Oıerl pateıinln
sonuçIan, ıümüyle bu aç* oıurum §onuçlan bantlar da rckıar ıekrar dinlenmek suıe-
tiyle alınan noüarda incelenmek suretiyle.d€ğerlendailecek. aç* ooraa .*uçlrr,
olaıat sonradan Es?iı ve yazılı olarak ilgil Jıe sunulacak. O ;ede;;;uıdaH sıra-

|TT,i _ll:" * yazıIsın bu yazı|sın şekıinde değil; oneriıerı ço* "ç*."çıt 
to_y.alım, sıral,ama vesaif konulan yiifütme kurulunun ve odamzın yapacağı değerlen-

dirme sonucu ç*acakıır.
Bundan bilgi alınmasını öneml€ rica ederim.

., Yaı_ıi burada yazılı vefecek değitizi önerilcri alacağz, bu önerilgi derecesine
trirc sınlayacağız. Gayet ıabi ki bu konuyu çok iyi inceĞm\ olan konuşmacı arka-
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daşlardan ewela arnerileri alacağım, sonra siz sayın delege aıkadaşlanmızdan alacağız.
Tabi bu arada benim şu aıa yerde 15 dakikall* aIada }E7ı eksik kalan hususlan

ve her ne kadar kaydedr/ı Ve si.iüı-aıle de geçı,im ama, bilhassa 5-6 aİkadaşan ö'zeukle .

son çıkan aeknik yöneğrreıik konusunda biıyük şikayetler olduğunu; çok küçiik hari_
talaıda dahi bunların bir şebekeye bağlanması, memleket nirengi şebekesine
bağlanmasının sorun haline geldiğini söylediler. Bu konunun da muüak suİette, tek-
nik yönetınelik konusunun da özellikle memteket nirengi şebekesine her ne mikıarü
olursa olsun ifadesi de yer almasının sakrncalı olduğunu vuıguladılar. Bu konuyu bir
dilek olaıak geüriyorum ben. Ancak Ebi yönetrneliği yapma, düzelttirme yetkisi bu
işin yiirütiıcüsü olan Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğtine ait bir olay.

Sayın Akın, bilemiyorum her halde buralarda olması lazım; o konu buraya
öneri olarak geliyor efendim. Konuşulmadı deniliyor; aslında konuşulması gerekir
deniliyor. o konu gayet abi [arğşılacak da, bu özel sekıörün sorunlan arasında bil-
hassa küçiık harita yapan özel sektöriin büyük sorunu olarak olayı getirdiler. Bu ne-
denle ben bu konu}u orıaya koydum.

Zannediyorum sayrn Akın da gelince onada bu konuyu drek öneri olarak
götiıreceğiz.

Evet şimdi Sayın Akın geldiği için tekallamakta yarar görüyorum, Bilhassa
teknik yönetmeliğin tarttşılmasını arkadaşlaı bu ara yerdo özellikle istediler. Ancai
bu kadar kısa sürede koskoca bir teknik yöneımeliği tanışmak mümkün değil.
Sıkıntının nerden kaynaklandlğını da şu şekilde; her ölçeği ne olursa olsun, miktan
ne olursa oIsun, memleket nirengi şebekesine bağlanmakta yine gizlilik olayı
karşımıza geliyor. l0 hektar yapılacak harita için memleket nirengi şebekesine
bağlanmasının ve değcr elde etmenin zorluklan bilhassa küçük özel sektörün,
büroların büyük sorunu olduğunu dile getiIdiler. Gayet tabidir ki bunu bir öneri; özel
sekörün sorunları afi§ında bir öneridir. Biz özel sektör demiyoruz aİtık; özel büIolaI
diyoruz. Sektör yok olduğunu anladık: o zaman öze| biirolann bu is[eminin
düzeltilmesini olayını da hcr halde bu konuyu yürütİnekle görevli genel müdürlüğe
düştüğünü siz yokkcn söyledim.

Zannediyorum siz de bu konuda ufak da olsa bir açıklama yapıp, konuyu
öneriler klsmına geçirelim.

A, Yüksel AKIN- Şinidi mi Sayın Başkan?

AÇIK OTURUM YÜRUruCÜSÜ- Evet şimdi aç*layın hemen; ondan sonra
önerilere ge{iyoruz efendim.

A. Yüksel AKIN- Efendim, bu yönetmeliğin uygulamasıyla ilgili değer alış
verişi sorun.

AÇIK oTURUM YÜRÜTÜCÜSÜ- Küçükterde bilhasa.

A. Yüksel AKIN- Tabi efendim.
Değer alrş verişinde ülke nirengi ağına bağlanmayı öngördüğüne göre bü
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yönetınelik, ülke nirengi ağı değerlerini kullanmak mecburiyetindeyiz. Üke niıengi

ağlanna ait değerleri özel sektörle aktarmakta sıhntr gizlilikE başlryor. Bu giztilik
kurallanru koyan bir yöneünelik dg onada Bu yönetnetik.değişmedikçe bu sıkıntıyı

§mamız mümkün değil.

Şimdi duıum bu olduğuna göre, bu darboğa^ aşamazsak o zaman yöneEneliğin
getirdiği bütünliikten, kurallaıdan belki ayrılma zorunda kalacağr. Zamanla, işle
yar§mak duİumundayü çünkü.

Bu bakımdaıı Sayuı Başkaıı, bu sıkrnğlarda,

AÇIK OTURUM YÜnıffijcÜsÜ- ncaua derlel 5 hektarıık 10 hektrİlık yer-

ler için deniyor?

A.Yiiksel AKIN- onu arz ediyorum.
Yöneuneliğn 307-308-309 maddelerinde yer alrn§ bu konular. Bu yöneunelik

hazırlanııken de düşünütmüşıü. Lokal yerlerde, yani yüzey ağı oluşturulmamış yer-

lerde bu maddeleri kullanmamız mümkün. Yüzey ağı oluşturulduktan sonra bu ıip
haİita iiretimini istemek duİumundayız. Bir yanıış anlaşma val sanıyonım.

AÇIK OTt RUM Yİ-lnİ-ffijCÜSÜ- Sayın Genel Müdür Yardımcım, bunu aca-

ba bir genelge yapmanz mümkün mü?

A. Yüksel AKIN- Bir iç genelge yaptık; eYet iç genelge yapuk, iç genelgemiz
var

AÇiK oTIJRUM YilRÜruCÜsÜ- Evet bunu bilhassa istiyorlarmış. Ancak
yanlız sizin teşkilat da değil, olayı çUnkü irdeleyen de bir de Bayındırl& İskan Ba-
kanlığı da vaı bu olayda. Bu konuyu biz böyle biı genelge yaptık, siz de bunun !EIa-
lelinde bir genelge yapın şeklinde Bayındırlı} ve lskan Bakanlığına da ilemeniz
mümkün olabilccek mi acaba?

A. Yüksel AKIN- Sayin Başkan izin veriı misiniz?

AÇIK oTURUM YÜRÜ'IÜcÜsÜ- BiI dakika efendim.

A. Yüksel AKIN- Yani basit olaIak ge4işttdik diye bir şy değil.
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AÇIK OTURUM YÜRf_ruUCÜSÜ- Size bir laf atmadım, yanlış anlaşılmasın.

A. Yüksel AKIN- Efendim o doğal; yani biz mi bunu uyaralım onlar mı u-
yaısın? o iki kuruluşun koordinasyonu rneselgsi; ama bir uyan olaıak almış olayım
bu konuyu. llgili kuruluşlarla bir araya gelmeye çalışalım efendim.

AÇIK oTURUM YÜRÜTÜcÜsÜ- EVet efendim; bu konuyu da basit olarak
gçiştirmiş olduk; halletmiş olmadık geçişıirmiş olduk diyelim.



Kendi çözümümfue laf attım. zAİf,r. bi Tırrk Miıleti olarak böyleyizdiı konulan
hep böyle goç§iıerek halleuneye çalışınz, sorunlaı birikiı.

Şimdi sayın arkadaşlar, ben gerçi kimseye söz vermiyeceğim hep öneıi dinle-
yeceğim dedim ama, şimdi göİdıfun ki aramıza neden gclmediğini de ınerak eniğim,

bu meslekıe müteahhiüik yapm§ bir arkadaşımız gelmiş. Elini de kaldınp duruyor

orada. Ben biliyorum ki, ben şayeı Asri Beye söz vermezs€İn mutlak dili şişr ve

ağzına da sığmaz. Asri Beye muılak söz veİec€ğim mtı§amahanna §ığınarak.

Bu aıada da Asri Beyden her ne kada, oıurumumuzu izlememişe de önerileri

varsa madde madde de sıralamasını isıeyeceğim.

Sayın Asri Ünstir, sizin özelliğiniz dolayısıyla lüden gelin kiırsüye; iki kelam

edin. Siireniz ancak şunuda söyleyeyim süreniz 5 dakika ile sınırlıdıı. (Kaşıl*lı
konuşmalaf, gülüşmeıer)

M. Asri İrNsÜR- Muhıerem Divan, değerli meslekdaşlanm; hepinizi saygı ile

selamlıyorum.
Bazı şahsi meselelerim dolayısıyla ıoplantılan takip edemediğim için de

iizgiinüm, sizlerden özia diliyorum.

Şimdi bu memleket nkengi ağına haıitalann bağlanması konusunda mevcut

yasakııa aykırı bir yönğımelik ıanzimi vardu. Bu sayın biirokfasideki a,ka-

daşlanmzın goztınd.n k"ç.rş; bakın ben size bunu nasıl izah edeceğim. lmar plan-

lan 3194 sayılı lmar Kanununa göre alenidiç yani eskiden vaandaş imaİ çapını
a!ırdı, şimdi dilekçesini verir imar pafusının kopyasrnı parasını yaıırır, belediyeden

alır. Şimdi biı talafta üyeceksiniz ki, değerler kocdine değerler gididh öbiir ıarafia

imar planı iizerine yani halihazır haıitanın üzerine bu değerleri koyacaksınz; vaıan-

daş da gelecek alacak.' 
Şİmdi bu koymuş olduğunuz; ben hakim olsam veya hakimin karşısına gitrcm

bu gizli degerlerle o planı alsam hakim bana bişey yapmaz. Çünkü hiçbir zaman

yOnİunelikİer kanuna aykın olamaz. Yani bu yöneuneliği hazırlayaıı kurul bu kanun

maddesini hiçe saymışuİ ve geçerli değildir yöneuneliğiniz. Yani bir ihtilaf mevzuu

olsa bir mahkeme mevzuu olsa, adliyeye di§üldüğü zAman o vaİandaşa hiçbir §orun-

luluk gelmez. Böyle herkes i*ediği gibi yönetmelik yapamaz Tiiürkiye'de; yapaıken

yönemetikleri kanunlan bilerek ve uygulama irnkanı olarak yaprcağ]a,_

Ben de sırasında devlet biırokrasisinde bulundum, yöneEneıik hazırladım,

emifleI vefdim. Hala bir kısmı da öyle zannediyoruİn ki yiiriirliiıkıedir bunlann, Ben

bunu hazırlayan aıkadaşlanmı -komisyonu saygı ile kaşıtıyorum ama- böyle her

epeden inme gelen teklifleri kabul eunek zorunda d€ğilsiniz. Yani memteketıe aftk

uiı gizıilit şyi talmanışur, dünya yiizünde kalmamışt]r. Neyin gizliliği?
- 

Kaddafİ -geçen sefer de söyledim, çadınnda bombalanıyor, biz hala koordine

değeri gizli olsun diyoruz. Neyi gizliyoruzi geçmiş Abdülhamit devrinden gizlilikleı

aııİt ÜldınlmalıOır. Bu kurul bunun üzerinde durmalıdır, Bu işin gizliliği kal_

mamışıır. Bu sadece gizülik şeyi arkasına saklanmak demekt,ir, Memlekeıe, millete,

orOuya Oa tılçblr yercfaydası yok bu gizlitiğin. Bcn buna inanıyorum; bu memleke,

dn vaunsever biı evladıyım. Yani değeri saklasan ne olur saklamasan ne oluı?

onun için bununla bazı kurultara bazı haklaİ, bazı imuyazlu sağlamak için
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konmuşOır bu oraya- onun için de benim kanaatime gffe geçersizdir. Bu kurul buna

karar vermelidir. Hepinizi saygı ile selamlıyğum, teşekkiiİ ederim. (Atlğşıaİ)

AÇıK oTLJRrrM YÜRurÜCÜsÜ- Teşekkiir ederim Sayın Unsi.ir.

sayın arkadaşlar, şimdi yine önce ilk takip ettiğimiz sıradan başlayarak
önerileri almak istiyorum ben; ewela konuşmacılaıdan olmak üzere. Ancak biraz ev-
vel de bah§ettiğim esaslaı çerçevesinde madde madde; sıralaması önceliği falan
önemli değil, önerinin niıeliği önemli. Nodar alınacak, bunlaİ sonradan birleştirilip
ayıklamaya labi tuıularak sıralanacak.

Sayın Selahattin Öneı; çözüm yolu ve önerileriniz nedir?

seıahattin ÖNER- sayın Başkan, kıymetli arkadaşlanm; özeı sektörün
örgütleşmesi, sermaye, teknoloji, teçhizat ve devamlı kadrolardan oluşan bir
htiviyee kavuşbilmesi, uluslararası düzeyde firma olabilmesi için;

1- Hizmet prensiplerini saptayan, uygulamaya açıkhk getiren gerekli
yöneımenlikleri hazırlayan ve sıandardizasyonu sağlayan, birim fiyadan aspit eden,

bilgi bankasını oluşturan, sorumlu siviı bir kuruıuş görevlendirilmelidir.
Eğer sayın Yükseı Beyin siıylediği gibi, Tapu ve Kadasıro Geneı Müdairlüğü

bu yekitilerle teçhiz edilmiş ise, gölgeden çıkıp bu yeıkililere sahiplik etrnelidir.
2- 203 sayılı Yasa ite kurulmuş olan Bakarılıklararası Harita lşleri Koordinas-

yon Kurulu kaldırılmalı; HaIiıa ve harila bilgilerini ıemin, kullanma yönelıneliği ile
geürilmiş bulunan ksıdamalaı kesinlikle değiştirikneli.

3- Kadastro hizmetleri ve fotoğrametrik hariıa yapırn işleri özel sekıöre ihale
edilerek, özel sektör devamlı vc güvenccli bir iş kaynağına kavuşıurulmalıdır. Bu
ihale edilccek işler 5 yıllft perspcktif halinde özel sektör tzİafından bilinmelidiı.

4- lhate açan kurum ve kuruluşlann ihalelere katılabilmek için müteahhittik
karnesi dışında sermaye, teknik kadro, teknoloji ve makina teçhizaı gibi hususlar ara
malı; öZel sektöIii örgütlqmeye özendiİmelidir.

Her ne kadar Sayın Başkanın örnek vermeyin dediyse de; çok konusu oldu ben
burada onun affına sığınarak, Devle Su lşlerihin Erzurum'da 6000 noktalı ihalesine
değincceğim. Eğer bk idare 6000 nokralı bir nirengi ağının nasıl koşullaıda olan bir
firma tarafından yapılacağının kararını verememiş ise, bu koşullaIdaki fırmalan işe
davet etmemişse, bunun sorumluluğu özel sektörün değildir.

5- Kontrol miiesseselcri işin zamanında Ve teknik şannameye uygun şkilde
yapılmasını sağlamaktan sorumlu olduğu bilincine ula§fnlmalıür.

6- Hizmetin güçlüğü ile orantılı bir birim fıyat gelişdrilmelidir.
7- Teknik şaltname ve yönetmenlikler uıusıararası piyasada uygulanan geliş-

miş eknolojiyi içerec€k şekilde yeniden düZenlenmeli; öZeı selıörün atıLmcı ve din-
amik yapısı gözden kaçınlmama.lıdrr.

8- Kame yöneünenliği kriterleri yeniden diızenlenmelidir.
Sayın Başkanım, bu benim çok kısa olarak öneriterimdir. Özel sektörtin ge-

leceği ile itgili füiılerimi de söylememi istermisiniz?

AÇIK OTURUM YÜRiİnjCÜSÜ- söylemenizde yarar vaİ, hakl«nrz.
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selahattin ÖNER (Devamla)- EVet.
Üıkemiz katkınmakB olan ülkeler arasuıdadır. Köylerden kentlerc akınlar ol-

makta" yeni yerleşme alanlan, yeni kentler oluşmakta; yol, su, demiryotu, kanalizas-
yon gibi çeşitli alryapı hizmeüerine ihüyaç duyulmakıadır. Aynca GAP Projesinde
olduğu gibi, arazi oplulaştırma hizmederine gereksinim olmaktadır.

Henüz ülkemizin kadastro mülkiyeı sorunlan çözüme kavuşturulmamış, foıo-
grametrik hariıa ihtiyaçlanmız devam eğnektedir. Bu koşullar içerisinde olan bir
iilkede, harita ve kadastro mühendislerinin elbeııeki yapacakıan çok iş vardr. Ancak
kamu kurum ve kuıutuşlan önümüzdeki yıllarda çıkması muhtemel büytik projelere
özel sekıörtımüzü hazrrlamazsa, özel sekör bu hedefi görüp buna 8öre örgütleşm€z
ve günlük yaşamaya devam edcrse, taşaron olmakıan ileriye gidemiyecek ve yabancı
haıita firmalan, meslek üşı ifadelendiıdiğimiz fiİma|ann sehörümiizdeki işlere taıip
olacaklan ıabiki kesindir. Saygılaııınla bildiririm (Alkı$ar)

AÇIK oTURUM YÜRtmjcÜSÜ- sayın Öneı'e çok ıeşkküİ ederim. Gayet
özlü v€ can aııcı noktalafa değindi. Önerisini ben not ettim ancak o not etİnekle de
yednmeyeceğim, müsaade ederıerse a]acağım kendisinden y^z ılı olarak da, Teşkktir
€derim.

Tabi şimdi yine ikinci öneri pakedni sabahki sıraya göre sayın Nazmi Ars-
lan'dan rica edeceğim. Nazmi Bey acaba bu konularda; bunlara ekliyeceği hususlaı -
mtikerrer olmasın diye- vaısa onlan rica ediyoruz.

Nazmi ARSLAN- Elbeııe Sayın Başkan, miikerrer olmayacak.
Öneri olarak Sayın Selahattin Öner Beyin önerilerinc lller Bankası olaıak ay-

ncn kaıılıyoruz. Söyledikleri hususlann tek tek ele alınmasında özcı sekıörün ge-

lcccği bakımından çok yarar vardır.
ona ilavercn, İller Bankası özel sektöre iş vefen -ana sekıör dedileı biz de aruk

onu kabullenelim- bir kuruluş. lller Bankasının yalnrz bırakılnamasını arzu ediyo-
ruz. Şöyle ki; diğer mühendistik hizmetleri içerisinde; yol, su efendim DSl'nin
yapnğı sulama işleri içerisindeki hariıa hizmeüerinin kesinkes aynltp Devleı Planla-
ma Teşkilaunın onayından geçirilmesi ve açıklrk kazanması lazımür.

Aynı şekildc Tapu Kadastİo Genel Müdürlüğünün dğ özel sektöre vereceği
işlerin açıklık ve kesinlik kazanması lazımdır ki, özel sekıör kendini ona göre yön-
lendirsin. Yann her şyden bihabcr olarak lller Bankasının çıkaıdığı ihaleye geip, boş
kalmamak endişesi ile yüzde sO'tere kadar krnş yapmak mecburiyetine kaknasın.
Bilsin ki başka yerden de iş alacak. BiZ bunun sıkınulannı çok çkiyouz.

Sayın Başkan kusura bakmasın, çok kısa olarak bunu izah ğtmemde yaraI vaı.
25 ıane iş çıkanyoruz ihaleye, ı50-200 miiracaat oluyor. Buyurun nasıl yeterük ve-

ıEceksiniz, bunu nasıl ayıklayacaksınız; buradaki önerileri -Sayın Selahauin Öner
Beyin öneriterini- nasıl yerine getireceksiniz; büyük güçliik içindeyiz. onun için
bize yafdımcı özcl sektöre iş veren kamu kuruluşlan istiyoruz; açık ve seçik olarak.
Tıpkı lllcr Bankasının programt, pfognmındaki yatrnm miktan, y lık yaunm mik-
urı aleni otarak ihateye çıkarılacak işlerin ıek bilinmesinde yaraİ gğrüyoruz.
Teşkkür ederim Sayuı Başkan. (AlloşIaı)
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lan
AÇIK OTURUM YÜRtmjCÜSÜ, Çok teşektiif ediyoruz Sayın Nazmi Ars,

Sayın Mehmet Turcan, buyurun efendin.

Mehmet TURCAN- Teşkkiir ederim Sayın Başkan.

Sayın Başkan, ben aynı konulara değinmemek için önce giınümüzün sorun_

lannı çözme yerine, mesleğimizin sorunlannı çözecek olari ve özeltikle bugünkü

kısır birçok olayın çıkmasına neden olan ditimin büyütiiımesi gerektiği göri§ünden

işe başlamak istiyorum.
Dün buİada bir meslekdaşımz çok giizel bil konuya temas ettiler. Dediler ki,

biz ıapu kadasıİo olarak kadastronun üim işlevini her ilçede bir biiroya dewetmek
için bir yasa asarsı hazırlıyoruz. Şu anda nerededir, ne şekildedk bu yasa tasaıısıi bu

meslekdaşlanmudan öğTenmek isteriz. Bizlerin fen olarak ğğer katkılan olabiliıse,
sanıyorum çok mutlu olufuz. Bu yasa tasarısı gerçekten yasalaşırsa mesleğiınizin bir
iş yönünden darboğazı aşılrr kanısındayım.

Bunu söyledikten sonra; şu konuya girmek isıiyorum: Bizim gerçekEn sekıiir
olmamız için şu anda kamuda çaişan meslekdaşlanmıza bilgi birikimi olmuş serbest

çalışan ıneslekdaşlanmv a ve genç mestekdaşıanmva ayn ayn işlevler di§mektedir.

Sektör yaratmak istiyorsak. bu her üç kesimin de iızerine düşen görevi çekinmeden,
fedakarl*la ve pıofesyonelce kabul etmesi gerekiı kanısındayım. Buradan bahisle;
görüyorum ki kamenin şirketleşmeye dönük bir hal alması lazım. Bugün ise tama-

mğn ferdiyetçiliğe dönük biI kaİnedir. Bugün şirketleşmeyi engelleyen bfu karne eli-
mizde var ve eğer şirket sayısı çok gibi göİünüyorsa da, az önce beliniıdiği gibi,
bazı ticari nedenlerle aite şirkeüne dönüşme olgusundan veya genç arkadaşların karne-

sini çalışlıramayan başka meslekdaşlann kamesini çalştırmak amacıyla kurduklan

şirketedir.
Benim getirmek istediğım böyle bir şirket değil; denenmcsinden, hiç deneyimi

oımayarak, bir bütün olarak örgütlenmiş birçok mühendisten oluşan gerçek an-

lamıyla A.Ş. şeklinde sermayesiyle, ıeknolojisiyle, uygulamasıyla, bilgi birikimiyle
oluşmuş bir A.Ş.'dir. Kamcnin bu tfu şirketleıe belli bir oranda olanak sağlamasınr
ben canı gönülden isüyorum.

lkinci olaıak; ihale şaffiameleri ve yeterlik verilme işlerinin -özellikle yeterlik
diyonım- bugün yeterlikte aranan günün teknolojisi değildk. Günün teknolojisi aran-

madığtna görc giinün ıeknolojisine yaunm yaPmak gereği de duyulmuyor. Öyleyse
ihale şarmamelerinin ve yeterlik şaİılannı mutlaka günün teknolojisi zorunluğu geti-

rilmeli; pahalıya maledilme koşullan getiİileceğine göre de bu tarzda yeni değerlğr,
yeni fıyat analizteri ortaya çıkanlmüür.

Üçüncü olaıak standarılal güniin teknotojisine uygun hale getifilmeli ve uygu-
lamada muüaka bunlar aranmalıdr. Yanl bugün çeşik şeritle yapılan bir işle, göz,
bhminiyle yapılmış bt çizimle ıeknolojiyle elde edilmiş biı iirüne aynı para verilme-
ye çalrşılırsa veya aynı sandardarda kabul göriirse, o zaman teknolojinin gelmeyece-

ği apaçık ofİadadıİ.
Dördiincü otarak; önc€liğin kadasEodan aulrm istiyorum. Diyorum ki, kdasEo

ihateleri mutlak ve mutlak ilçe bazında ve bir bütün olaıak ihale edilmeli; bunun
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için de gerckli rcçhizat ve biıgi biİikimi, ı€knik elsman sayısı mutlak istenmelidir.
Beşinci olarak; yeni iş alanlan yaralılmalıdır. Buıada görev yine hepimize

müşercken düşmekıedir. Yeni iş alanları dediğimiz zaman bunlaİ nelerdiİ? Aİka-
daşıanmız sabahleyin de dile gedfdiıeı; dediler ki Karayollannın bu tiir hizmeüeri
var, DSl'nin bu ıür hizmetleri vaı, lSKl'nin bu ıür hizmeıleri var; birçok
müessesenin bu ıiir hizmetleri vaı. Ama bu hizmeılef göriilüyor ki, yapım, etüd ve
projeyte birlikıe verilmektedir. O zaman eıüd ve proje yapımın yanında çok küçük
değer taşıdığr için, bu ihalelere bizlerin girme veya a.lma şaısr son derece güç veya az
otmakhdır. Zira yapımcı projeyi kendi koşullanna göre yönıendirecekür. Yani
yapımı daha ucuza geıirec€k veya kendine daha fazla pay bırakacak tarzda gedıecektiı.

Önemli olan projenin bedeli değil, projenin kendine sağlayacığı gözönünde ıutula-

caktır. Öyleyse bu tür yeni iş alanlan açma bizlerin elindediİ. Bu tiiİ müesseselerdeki
kanuda görevli aıkadaşlaıımız yeterince kendi kuıuluşlannda söz sahibi olur veya

uygulamada yercrince standaıt afaılafsa, sanıyorum belli bir siireç içerisinde bu

çıknazı da aşma şansına sahip oluruz.
Aluncı önerim şudur: Kamu çalışarıları ite özel kesimin uygulaınada kendi ara-

lannda bazı sünüşmelere neden olan ve sorun gibi görlinen konu]ann açıklıkla ve

profesyonelce dile geıirilip, standftlann doğru, belirgin ortaya konulması gerekir.

Özeltikle dönüyor iş kontfol sistemine ve iş kabulüne; hakedişin verilmesine. Bu
konulan getimek isterim. Kontİol işin sonunda yapııüğında iş daha pahalıya malol-

maktadır. Kontıol keyrı yapıldığında, yapım da o oranda keyfı hazıılanmakıadıı. Ka-

bul aynı oranda keyfilik aşıdığında, işin kaliesi düşmekte; birçok konuda yapımcı

durumdaki bizlere daha sonra bazı gölgeter düşiimektedir. Bu konularda ğğer daha

açık. daha net ve kesin davranırsak sanıyorum mesleğimiz yönünden daha onuılu
gelişmeler sağlamış olufuz.

Aynca; -ıabi bu bclli bir oranda bizim dışırnızda da olabiliyor, tldemelerde ge-

cikme olmaksızın sürcklilik düzgün bir şkilde geıirilise, s:ınıyorum kazançlarımız
giiniin enflasyonundan kurtularak daha düzgün olrnuş oluı.

Benim önğrilerim de bunlaüı teşekkiir ederim. (Alkışlar)

AÇIK oTURUM YirnirnjcÜsÜ- sayın Turcan'a teşekkiil ederim.

sayın Turcan'dan da aynı konuyu rica e§em; ben not aldım gerçi ama yazılı ola-

rak verebilir mi bana; çok ıeşekkür ederim Saym Turcan.

Mehmet TURCAN- MüSaadenizle ben bir konuyu daha belitmek isterdim;

olayı çok aç* bir şkilde önceden belintim. Burada hiç kimsenin çıkan veya biç

kimsenin şövenizminin Nımaması lazım. Biz meslekte bir yere geldik; çok az kişi
olarak başladık, şu anü yeteri sayıyı olgunlaştrmış durumüyE. Meslekıe her tiıfıü

bilgi biıikimi ve her ürlü kariyere gelmiş durumdayız; meslek mensupları olarak.

Öyleyse bundan sonra kendi idarelerimizi yine belli biı oranda düşünelim; ama

öncelikle mesleğimizi düşünetim, kamudaki arkadaşlanmz, serbesı çahşan afka-

daşlanmız, bilgi birikimi olan arkadaşlanmız, genç a*adaşlaİımz mesleğimizin ile-
risi için lütfen, kişi çıkarlannı değiti kişi şövenizmi değil, meslek çıkaılaıını
gğzönünde ıutalım. o yönde da\ranüm; teşekkiiı ederim.
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AÇIK OTURLJM Yt]RurucÜSÜ- Teşekkiiür ederim sayrn Turcan,

söz sırası zannediyorum Sayın Yiiksel Akln'a geldi. Yıiksel Akın ün da

önerilerini rica ediyorum; tabi yine ıekİarlardan kaçınmak kayüyla. Buyurun Sayın

Yiikseı Akm.

A. Yiiksel AKIN ğapu ve Kadasto Genel Müdiiür Yardımcısı)- Teşe}*tiİ ede,

rim Sayın Başkan.
Saym dinleyenlerim, önerilerimi arz ediyorum.

l- lhale yöntem ve yrtumelerinĞ yapılacak diizenlemelerle özeı sektöriın per-

sonel donanım ve mali giiçlerine göre yeterlilikleri tespit edilnelidiı.
2- Karne yönelıneliği hizmet boytuüannı içerecek biçimde diizenlenmeli; özel

sehör ıanmlanna yeni boyutlar getirilmelidiı.
3- lhale bedelteri düşük olan işler birleşıirilerek, grup olarak ihaleler

yapılmalıdır.
4- Büyiik projelerde ve önemli işlerde avans müessesesi geliştiıilmelidir. Bu

konudaki belirsizlikler giderilrnelidir.
5- Kamu kuruluşlan ile özeı sekıörün 8üçbirliği yapacağı işıerle ilgiıi

yöntemler geliştirilmelidir.
6- odanın özel sektör üzerindeki denetimini etkinıeşıirecek kurallaİı

geliştiri lrnel idir.
7- Hafiıa kadastıo hizmetlerinin hulandınlması için hariıa kadastro fonu kuıul-

ması sağlanmalıdıı.
8- Fotogrameırik yöntemle dğ büyıık ölçekıi harita iı(etme yekisi özel sekıöre

mnınmalr; bunun için kanunlarda gerekh diizenlemeler yapılmalıdır.
9- Nitelik boyuıunda geliştirilen kurallara uygun üretim bcnimsenmeli; grafik

iireıimden vaz geçilmeıidL. sayısal iıİetim konusunda ıavır konulrnalıdır. Buna göre

de birim fiyat ve podan geliştirilmelidir. ,

l0- Özel sektöriin dış ülkelerde hizmet üstlenmesi için kamu kuruluşlannın
teşvik ve destğ sağlanmal ıdır.

Sayın dinleyenlerim, benim öncrilerim 10 maddeden ibaıeuir, sizlere arz euniş

bulunuyorum.
Kurıılıayımızın bugünde giındeminde yer alan bu nazik konu iızerinde özendiri-

ci yönlendirici, biraz da -kelime sevimsiz ama- zorlayıcı tedbir ve @şebbüslere yö-

ngıik düşüncelerimi hoşgörünüze sığınarak arz ettim. Uygulama şanslan tizerinde

asla ısranm yok, uğraşımız en iyisini uygulanabilirini bulmaktıı. Özel §ektöriin de

kendisine has kurallan vardır, bu kurallan yaşmamış olanlardan biri de benim; so-
runları yaşayan değerli meslekdaşlanmızrn düşünceleri benim için çok değer

taşımışEr. Takdir edersiniz sorunla, olacakııç çünkü insanlan bir amacı vardır ve bu

amaç ıiıkenmemektedir. sorunlan ile başedebilen kişi ve topluluklar uygaı kişidirler,
uygaf topluluklaıdrr. İnanıyorum ki, bu sorunlaıla da muüaka baş edilecektir. Yeler-
ki manuk bazında, sistematü bazda meseleye yak|aşalım.

Beni sabırla dinlediniz, saygılarımı surıanm. (Atkştar)

AÇIK OTURUM YÜRÜrÜcÜsÜ- Sayın Akın çok önemli 2-3 konuya



değindi. Yani l0 maddesinden _3 maddesi haftikaten çok önemüydi. Kendisine
ıeşkkiİ ederim; kendisinden de rica etsek acaba; ben notumu aldım ama, yazılı oıa-
rak bunlan bize verebilise, lülfederleı efeıdim. Teşkkür ederim efendim. Şu anda
vermeniz şan değil, sonradan da alabiliıim, ama gecikmeden.

A. Yiiüksel AKIN (Devamla)" Arz edaim efendim; iuy hay.

AÇIK OTURLIM Y(nİhjCÜSÜ- Şlrndi söz sırası Sayın Önder Çelik arka-
daşımzda, buyı,ırun.

L Öııda ÇELIK- Özel sek!örde 3 temsilci olduğumuz için diğer konuşmacı abi-
lerimiz can alıcı biçok noktalara değindiler. Ben sadece birkaç ekleme yapmak isıi-
yorum.

Özel sektör olafak kuramsallaşmalıyız, teknoıojik altyapıyı kurmalıyız. Cılız
sermayeli birimler olmaktan kuıtulmalıyız. Devletin özel ilgi ve desıeğini de al-
malıyız diyerek konuyu açmaya çalrgcağım. Teknolojik altyapıyı tamamlamalıyız,
kamu sektörtınün özel sekıöre iş olanaklan sağlamasınn yarılnda, onu yönlendirme
görevi de vardır. Ancak güniİniize değin böylesi bir gir§im görmemekıeyiz.

sekıörün büyiik projeıerin yükleniminğ hazır olabilmesi için, örgütlenme zo-
runluğu vardır. Kamu özel sekıörü bu konuda özendimcıi, ihale koşullanyla yenı
teknolojinin sektörde kullanımı için belirleyici olmalıdır. Yapılacak btiyiik ihaleler
için -Ytiksel Bey de bu konuya değindiler, seündik- avans konulmalıdıf

Karne olayı var; karnç limitleri güntın koşullanna göre yani koşullaı
gözeüterek yeniden düzenlenmelidir. lhalelerde çıplak kamelerin yeıerlilik alması
önlcnmeli, kame yeter koşul olmama.lıdır. serbest çahşanlaI kanalıyla kame alım
saumını durduracak bir ye*ilendirme yolu buIunmalt; yeterlik alabilme başka
ölçüderlg beıidenmelidİ.

Kurumsallaşmaliyz dedik; büyiik projelere özel sektör olaİak hazırlanmak du-
rumundayız. Bunun yolu küçük vğ dağınık üretim birimleri yerine, sermaye. tekno-
ıoji, insangücü aç$ından güçlü kuİumıaf oluşturmaktan geçmektedir. Böylesi
oluşumlar sektördeki dağınrklığın önlenmesi için iyi bir başlangıcı yakalama

şansımız olacakıır. Küçük ve güçsiiz birimlerin gelecekte ynslannın az olduğu,
kaİın doyurmaıık birimler olmakıan öteye varamayacauannı söylemek kehaneı
değildir.

Birim fiyatlar yeniden tiretilmelidir dedik. Bunu dinlence öncesinde
söyıemişümi tekrarlamak istiyorum: odamız teorik ve praıikte deneyimli oıan
üyel€rimizi bir komisyon çalışması şeklinde yönl€ndiıerğk, iyi bir analiz yapıırmalı;

şimdiye değin biıim fiyatlarda göremediğimü pozla yeni \ alanlan ıanımlanmalı ve
formüle edileret güntimirz koşullanna uygun bir birim fiyatlaıla uyarlanmüür.

Birim fıyatlaıda bulunan hoita mühendisi, kadasııo fen memuru, harih ıeknik
ressamının giinlüktoi oda ıarafindan ğpıanmalı; tüm kamu kuİumlan bu fiyatlan
kııllanmüdırlar. Her sektörde şantiye kurulması için biı masraf koıulmasına karşın,

bizim sektörde böyle bir olgu yoktur. Şantiye muhendisi olgusu çalışurıImadı: bu
aynı zamanda karne aşsından açmazda oıan sektöre yeni başlayan genç kuşak
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açısından da iş güvencesi oıacaküİ, şantiye miihendisi parası bir hisse karşılığı ola-

rak keşif bedellerine konmalıdıı.
dektöriln araç sektör değil, amaç sekör olmas gere,kmekndir, Sektörden edi-

nilmiş aru değerler, yiüsek teknoıojinin sekıörıimiize kullanılması için, sektörü-

mtize geri döndiıfi.ilmelidiİ. Teşe-l«iiı ederim. (Alkışla,r)

AÇIK OTURUM YÜRÜrÜcÜsÜ- sayın Çeıik e teşekkiir ederim, Kendisin-

den de burüan bana -noı aldım ama- yazılr olarak vermesini rica ediyoum,
Efendim Sayın Atilla Aydm en ihmal eüğimiz bir arkadaş. Özellikle ihmal eç

tik; odanın sahiplİrinden de ondan. Oda sahibi ev sahibidir bu nedenle ihmale uğradı,

Az konuşma haklır verdik, şimdi ben ona biraz daha geniş konuşma hakkı verece-

ğim. Önerilerinden başka cevaplan da -bu hakkr vermemiştim ben ona çünkü, vere-

bilir. Buyurun Sayın Aydın.

Atilla AYDIN- Teşkkiir ederim Sayın Başkan.

Önce Sayın Yüksel Akın Beyin odamızdan bektediği hizmetler için hazır

olduğumuzu belirterek sözterime başlamak isüyorum.

Alkadaşlanmız sorunlan özetlediler; ana başlıklar halinde veya maddeler halinde

sıratadrlaı. Sorunlar bahsinde 3 ana maddede toplanm§ir özel sektörün sorunlan

diye. Halbuki taıtışma başlayınca lller Bankası ve Kadastro diyo düğürnlendi. Eğer

biz burarla kamu sekörüniin sorunlannı tafuşmış olsayüt, kamuda en çok mühendis

çalıştıran kurum Kadastro Genet Müdürıüğüdür, bu nedenle Kadastro Genel

İrltİrirlığll tarüşırdık, ikinci sırada yer alan ltleı Bankası, iller Bankasını

Enışsaydık, üçüncü sırada Dsl, TCK diye gitseydi bu sıralama. Halbuki biz burada

özel sektbrün sorunlarını tarırşmaya geldik. Şimdi bine yakın işyerinin, büfo, limi-

tcd şirket, anonim şirket olarak örgüttendiğini biliyoruz. En zlzından baktığımızda,

bunlann ayakıa duıabilmesi için heı birinin çok küçük bazda 50 milyonluk iş yapma

zoruntuğu var ayakta duıabilmek için, varlıklarını idame euirmeleri için. Bu da yak-

laşık 50 milyar eder. Bu rakam çok küçük bir raka$dır.

Şimdi KadasEo Genel Müdiirlüğünün Veya lller Bankası Genel Müdürlüğünün

sektöre sunduğu hizmete bir bakıyoruz; birisi 5 milyar, birisi de 4 milyal gibi ra-

kamlar. Yani bugünkü seİbest çal§anlanmız özel sektör dcdiğimiz scktörümüz, bun,

lann dışında bir yerlerden birşeyler yapıyor; başka yerlerde birtakım hizmet]er

üretiyor. o zaman konuyu bu boyutıa düşünmemiz gerekiyor.

Bunlar nelerdir: Bazı sektörler varki doğrudan bizim sektöIle bağlantılı oıan

hizmetler sunmakta, bazı sektörler vaİki müşterek hizmet sunmaktadır. Demekki bu

2 kunıluşumuzun dışındaki yaunmcı kuruluşıanmızın seıİörümuze sunduğu çok cid-
di boyutla biı iş kapasitesi var. Doğuün ilişkili olan hangisi; hemen aklımıza ge-

len belediyeler. Bugiin serbest çalışan arkadaşlanmrzın yiizde 6G7O'e yakmı belediye-

lerle iş yapmakta, belediyetere hizmet ilretmektedir. O halde iş akrşının
hzlandınlrnası için, iş akrşının artınlması için öncelikle bakmamız gereken bir yer

var; belediyeler. imar planı uygulamalan veya onun birinci adımı olan halihazr ha-

ritaların yapılması doğ,rudan seköre gelen bu.

Doğrudan sekı,öre geıen bir füncisi ise, kadastro hizmeıleridir. Biİ üçüncüsü



doğudan; yalnvca soktöre, bunun dışında hiç bir sekıöriın ilgili otmadığl kurumlar
var; kamulaşurma mühendislit hizmeıleri. Bu im kamu kunıluşlannı kapsıyor,

çOnkü burada bizim dışımızda hiçbir sektör buna girmiyor. Doğrudan bizim özel
seİıörümiizıin veya bizim kamu kuruluşundaki kamunun yapmakla yükiimlü olduğu
hizmeder bunlaı.

Bir bakıyorsunuz bir içme suyu pıojesi; onü hiüoloğuyla, inşaat
mühendisiyle, İıaria mtihendisiyle belki iki müessose ile müşterek çahşmak zorun-
dayız. onun içerisind€ki bif sılİii payımız vaı. Bunlann hiç bifisinin gözden ırak tut-

mam:ımız gerekiyor. Gördüğümiız kadanyla çok küçük bir değerlendirmeyle bile,
esas büyiik miktan bunlar tuıİnakadf. o haıde ana başlıklal olarak sapaadığımız;

l_ sekİöre iş akşı nasıl sağIayacağız?
lmar 

'planı 
uygulaınatarıyla sektör bir hareket kazanmıştır. sektüdeki serbest

çalrşan say§ıntn an§ı bu uygulamalann başlamasıyla biılikte gelişmiştir. O haide;

l- Bizim imar kanununu çok iyi tanıunarnu gerekiyor. Bunu nasıl anıucağz;
bugün bire bir ilgililerle görüşmek sureüyle bunu yapıyorsunuz. Ama bunu yann
betki ffilgesel panellerle, bgıediye yetkililerini inandırmak, anlamak; kamula§tırma

bedelini onü birine bu hizmeti yapmak sureıiyle imaI planı uygulamasının
mümkün olduğu bire bif anlaunamız çoğu yörelerde gerekecektiı. Sadece lsıanbul,
Ankara, lzmiı gibi büyiii kenılerimiz ve o yörelerdeki kasabalarda imar planı uygu-

lamalan 1apılmıyor. Buglln bir canlılık vaısa, ondan sektörde bir canlılık var. Yoksa
4-5 milyarlık halihazır işleriyle veya diğer bir kamu kuruluşunun çıkardığı 34 mil-
yarlık 67 tane işIe bu özel sektör ayakta duramaz, duramamaktadır.

Yönlendirrne bakımından buna bağlantılı olaıak, sekttrümüze bakıyoruz.
Müşıerekiz; Kaİayollan Genet Müdııİıüğü, Dsl'si, TKl'si, Elcktıik Nakil Hatu gibi
hizmetleri müşterek projelcr içe'risinde bizlere de sunuyor. Ama biz onu ortak
girişim olarak yapıyoruz, ama bir firmanın Eşaİonu oIarak yapıyoruz; sonunda

seküir olarak özel seklörün bir kaynağt ve bir hizmeı alanı olarak görmek zorun-

dayz.
Şunu önce gözl€yelim:
Öğleden önce haİita kadastro bilgi sistemi ya§ı tagİısının var otduğunu biliyo,

ruz. Haİiı:ı kadasEo bilgi sisemi yasa ıasansı yasalaştı bilfarz; gelecek günlerde ya-
glaşacak. Bu sistemi kurma görevi Kadastıo GeneI Müdiirıüğün€ verilmektedir.

Şimdi Kadastİo Genel Müdürlüğü mevcuı bölge ve il bazrndaki öfgütleriyle, kendi

kadasro hizmetlerini yedştirebilme çabası içerisinde; yetişüriyor, yetişüemiyor onu

uzunca ıaİtışuk. Bir on yllda mı biürccek veya 8 yılda mı biürc.€k? Haİita kadasıfo

biıgi sistemi kuruluken başvurulacak tek kaynak özel sekör. Akdf bir güç olan ve

faydalanılması 8erekecek tek güç özel sektör. Peki bunu devreye nasıl sokacağız.

sekıör bu aşamada buna hazır mf
Bir ikinci çalışına var yine; b€lki ilk 3 yıl içerisinde gerçekleşe.ek veya 4 yıl

içinde yayılması gerekecek bunun; yiizey ağ projesi. Bu gerçekleştiriliıken, bunda

ğzel sek$re büyük paylar düşeceküİ. Özel sekıörümüz buna hazrr mı? Bunu
ka§ılamak için nasıl bir hazırl* içerisinde olmalıdır? Burada arık sorumlu değil,

onun orasını da konuşmak konumundayz.
Hiç değinilmeyen yoğ,ıın şekiıde bir arazi topıuıaştırmast gündeme geldiği za-
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man sekıörümiızün durumu nedir? Deınek ki söylendiği gibi 1989 yılından umuısu_
zum, l990 yılından az umutluyum, l99l'den şu kadar şu ölçüde umutluyum gibi ıa-
birler yerine, bt defa son derece geniş kapsamlı bir iş potansiyeli ülkeınizde vaı
neden var? Çünkü altyapı hizmetleri henüz başlamış ve devam ediyor. Biz bir yerde
aityapı hizmeüerinin olduğu yerde vanz. Bizim bir diğer ismimiz belki alıyapı
mühendis[ği olacakıır. Alıyapı nerede vaı biz orada vanz ve dolayhsıyla bizim özel
sekıöriiümiizde orada olrnalı, olacak Altyapsı bu kadaı gelişmekıe oıan biİ ütkede bi_
zim veya özel seköriimüzün iş sorunu veya işsizlik sorunu diye. bir sorunu
olduğunu kabuı etİniyorum. Kişiseı 8öritşiiniiz diyebitirsiniz; ıakdir sizlerin. Ancak
bunu örgüılenme biçiminde kamunun belirleyici olması birinci planda olacaktır.
Bunu mutlak surette kamu yönlendireceldı. Eğer biz en iyi yasalan da çıkar§ak, çok
kötü uygulayıcılaı eline sonuç vermeyebilir. Çok köü yasalaıdan bile iyi sonuçlar
ç*arma gayıeünde olan ıavır vasa birşyler bulunmaya çalrşılır.

Şimdi bir kaynak konusunda kısa biİ açıklama yapmak istiyorum. Kiminle
görtıştirseniz göriişün, özel sektörde çalışarı arkadaşlanmız içerisinde bir kame ko.
nusunda hastalık vaİ. Bunun yasal dayanağı yokmu acab4 yasal dayanağı var. Karne
her şey demek değildir ki; kame o kişinin belirli bazdaki işleri organizc edebilecek
yeıeneğe ve deneyime sahip olduğunu gösterir. Ama bir işin yapılması için salt de-
neyim yeterli değildir. onun için en basit bir şy; iti saıırlıİ bir açıklama var bura-
da, yasamz var. Kame birinci plana niçin çıkıyor?

lzin vcrirseniz kısaca okumak istiyorum. lbateye katılma belgesi verecek belge
komisyonlan, ilan ve ihale şarmamesiyle yukarıda 8 nci maddcde sözü editen belge_
leri -ki bunlar işte mali durum, daha önce yapmış olduğu iş, kame, alet donanım
gibi detaylar- müteahhidin karnesine gerekiyorsa kamesine; sözü edilen belgelerle
gerekiyorsa müıeahhidin kamesine ve gizli siciline ilişkin Bayındırtık Bakanlığından
alacaklan bilgilere, mUteahhitliğini bitirmiş veya yapmakta olduğu işleri inceler,
alcı donanmını inceler, etinde bulundurduğu vaİ olan iştcri incelcr vedc organize ede-
cek kadar da kamesi var mı diye ona bakar ve yeterliliğini ona göre vert.

Şimdi eğer biz bir (A) grubu kame sonsuz kamedir; Tür*iye Cumhuriyetinde o
zaman ihalc edilen ıüm işlcri verelim bu kame sahibine ve yapsın bunu; böyle bir
şey nasıl düşünailebilir ve bu ınanuk hala sektörde hakim olmasına ben çalrşıyorum.

AÇIK oTURUM YÜıtnÜcÜsÜ- roparlayabilir miyiz Sayuı Aydın.

Atiua AYDIN- Teşekkü ederim, kısaca bparlayacağım.
Cenel bütçeden aynlacak palın büyüliilmesi dedik ve esas nokıa belki burada

düğümteniyor. Ama pay verin demeyte pay. veriImiyor. Hizmetlerin çok açık ve
seçik şekilde; yayınla mı olur panellerle mi olur, değişik iletişim araçlanyla bunun
giindeme geıirilmesi lazımdır.

Ne şekilde? Bugün birincide bahseüiği gibi belediyelere bu konunun an_
latrlması konusu var, dilimin büyütülrnesi için bu şan. lkincisi 20 milyarlık bir hiz-
meı vereceksiniz, karşısında ülkenin büıçesine l28 milyaılıt bif katıtun sağlayacak
olan bilgi sisterni kurulmasını yetkililere anlaacağıZ. Ama nasıt anlatacağrz; bunun
ınuılaka bir yolunu bulmamrz lazım gelir. Bunları teker İeker rakamsal olarak
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dökmediğimiz sürece, sadece yiizeysel olafak bu böylcdir demekle bir yere

vanlmadığını bugüne kadar gördiik. o itibarla biz eğer örgü enmesini özeı sektö'ün

isıiyorsak, kamuda bunun belirgin bir şekilde ıaleplgrinin gösterilmesi g€rekir.

Sabahki açtşımda şunu beliımiştim: Ügütlenme sorunlannın üşında bir de

yasa ve yöneımeıikleİle konunun biı açıklığa kavuşturulması ve klsrdayıcı unsur,

Lnn orıaldan kaldınlması. Bugiiİı biz bir hariıa kadastro bilgi sisteminden bahsedi-

yorsak, bunun yanı başında gidilik yönetmeliği bu haliyle durabiliyor. ise, sektöıiln

ne kamusunda ne de üelinden fazla bir şy beklemeden bifan önce biıinci planda bu

konulan iyice çözmuniz goekiı Teşekkiıf ederim. (Alkı$aİ)

AÇIK oTUR[rM YiJR{İrÜcÜsÜ, Teşekkiıİler sayın Aydın.
Sayın Aydın'ın genel konularda çok giizel değerlendirmelerini zevkle diııledik,

Şimdi bİn konuşmacılardan, son konuşmayı biıaz da bparlaması dileğiyle sayın

hocam Prof. Ayhan Alkış'a söz vğiyorum.
Sayın Hocam, siz gerek loparlama gerekse öneriloi, kendi önerilerinizi daha

doğrusuİdiğer önerileri aldık, verirseniz zevkle dinleyeceğim. Buyurun efenüm,

Pıof. Dr. Ayhan ALKIŞ, Teşekkiiır ederirn.

Ben bunu en kısa ve öz biçimde yapmaya çalşacağım. Ama genelde tllm açü

oturum sonuçlannı herhalde siz bir kez daha ıoplamak isteyeceksiniz,

orıaya çıkan bir konu, özel sektörün güçlenmesi açısından mutlaka kamu-

sektödinü; öz;ı sektörü destekleyecek biİ biçimde orgnize olması; bir başka deyişle

ana çiz8ileriyle bir birinden ayn göriinen harita vc kadastro sekdrtinün bir büdınlü
içerisinİe yenlOen Orgüdenmesi ve düzentenmesi konusu en önemli konulardan biri,

,ldi.. B"gi-u., da; özel sekıörle bağlantısı da özel sektörün özellikle gerekli ser-

maye biikirnini sağlayamamış olması, gerekli teknoıojik birikim düzeyine

ulaŞmamış olması nİdİniyle, bu konuda kamu sektöründen büyilk ölçüde destek

beHediğidir. Bu beklenıinin yerirıe gedrilmesi gerekiı.

Aynı biçimde örgüüenmenin özeı sektörde de gerçekleşmediğini görüyoruz,

Özel seİtOrOe 
-tamu 

ve özel sekıör rekabetini oluşnıracık ge4ekleştir€cek biı biçimde

yeniden örgü enmek zorundadır. Eğer kamu sektöründen hizmeti datıa iyi, daİu hzh
y"p".,yoou. daha ucuz yapiımıyonia bunun özel sekıöriimiizün güçlgnmesi şansı

yokluf.
Yine örgüıset öneriler açısından ilk giinkü koouşmalaİda dile getirilen Avnıpa

Ekonomik T-opluluğuna giriş ve bunun yanında dışa açılma konusunü, diğer

Ulkelerdeki meslekiİıandartlara ve koşullara uymak gerekir, Bu koşullann muılaka

araştrnlmasında yarar oıduğu kanısındayım.
Teknolojik açıdan konuşmalarında değişik vesilelerle belinmeye çal§tım; arazi

bilgi sisteminin haritacıııgın arazi bilgi sistemi içeriğinde harita üriınlerinin temel

uriİnler olduğunu ve buna haritacılann sahip çıkması gerektiğini vurgulamaya

çahşiım. Kısa bir benzetişle, binayı biz yapıyoruz içinde ba§kalan olurmasm,

Çağdaş ıeknoldinin uygulanması açısından önlemler. engeılermuılak biçimde

Ua,rlm-arjır. nu a|ıdan en l'lzibil yönrmin uygularıması ki bu dileğimizdir; yani



özellikle foogrametrik yöntemin birçok uygulamada diğer yöntemlere tam bir
seçengk oluşıurduğu ve yöntemin uygulamasının yine özel §ekıör açrslndan da
yaygınlık göstermesi ıemel dileğimizdir. Yine vurgulamak istediğim onemli bir
konu d4 özellikle özel sektöre açılan ihalelerde kamu seköriınce 4çılan ihalelelerde
temeı yöntemin belirlenmemesini yani mutlaka klasik, jeodezik yöntemle
yapıl-rnasının önkoşul olatak onaya konulmamaslnı, bu koşulun foto8rameıfinin uy-
gulanması, fotogrameırik,yöntemin uygulanmasını sınırladığını söylemişüm. Bir
başka deyişle ülke kaynaklaıımızrn en uygım biçimde kullanılması da bu şekilde
sağlanmş olacaktır diye diışiınüyoruz.

Üreıimin niceliğinin artışı yanında üretimin niteliğinin de artııası önemli.
Özeıliklğ iirettiğimiz ürünün niteliği bizim toplumdaki sayglnlığımrzın biİ öıçütü
olarak kabul edilmelidfu. Bir başka konu yine İsıanbul'da oluşturulan aıazi bilgi sis-
temi ve ona temel olacak sayısal harita iireüm projesinden edinilen deneyimlerin ki,
ulusal deneyimler için, ulusal çıkaılanmız için önemli olduğunu sanıyorum; bunlar_
dan yaıarlanmak gerekiİ diye di§iiüİıüyorum.

Ekonomik açrdan kamu, ezöl sektör, üniversite ve aİaştrrma kurumlarının
işbirliğinin bir kez daha zoıunlu olduğunu burada vurgulamak isıiyorum. Bu
işbirliği içerisinde de muılaka küçük çapta ulusal pğelere pilot proje uygulama-
larına geçilmcsi gerektiğini ifade etrnek isüyorum.

Yine değindiğim gibi, pğe uygulamalannda mutlaka fizibilite aranmatı, fizibl
olmayan biı proje ihaleye çıkanlmalı.

Önemti bir konu; ekonomit açıdan ıemelden ilgilendiren bir başka konu da,
kaynak sorunu. Bu kaynağı nereden bulacağımız konusuduı. Buna göre kaynağımrz
üIetdğimiz itündiir; sonuç ürtin hadtadıf. Hadıa bilgileridiİ. Biz bunu en iyi şkilde
pazarlarsak, herhalde ekonomik kurallann da gereği gibi oluşan kaynağın deünimini
bu şckilde sağlayabiliriz. Ürettiğimiz ıırünün değerini biztor biliyoruz, başkalan bil-
miyor; bunu onlara anlatmalıyız ve değerin &, rgzaIlamalı:lr.z.

Tckarlardan kaçlnmaya çalışumsa da, her halde bir iki şeyi tekraİladım, özia
dilerim. Ancak genelde bakılüğında tüm aıkadaşlanmın değindiği sorunlar bir yerde
birleşti. Değişik kuwetlerin bileşkesi oluştu sanıyorum. Bu bileşke yani gcnel
düşünce aynı; bu bileşke bize ne yapacağımızı gösterecektir. Sorunlan, sorunlaİda
birleşmemiz bizi sorunlarda bunlann çöziimlerinde birleşmemiz bizi bundan ölesi
konusunda ümitlendiriyor, düşündüriiyor. Acaba bu çözümleri nasıl
geıçekleşüeceğiz, bu «izümleri nasıl günliik yaymrnza eyleme sokacağz? Bu ko-
nuda herhalde en büyük noksanımız olduğunıi göfüyarum. Değişik _aşağı yukan
1982,den bu yana- toplanıtlara katıldım: bu topıantılarda benzeri sorunların hep
taItışıldığını gördüm. Bu her halde biriken yığınlarla kümeleşmiş sorunlarrn
çöziimündeki gccikmeıerden kaynaklanıyor

Bu çözümlerin gerçekleşebilmesi için biİ tek önemli konu vaç bu da bizlerin
tiim meslekdaşlaİ olarak bu konulara sahiplenmomiz. Teşkkıır edğdn. (AıhşlaI)

AÇIK oTURUM YÜRÜrÜcÜsÜ_ sayın eırışh teşekkiir ediyorum.

Arif DELIKANLI_ sa},ın Ba§kan söz isüyorum,
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AÇIK OTURUM YÜRlffijCÜSÜ- nir Oatil<a etenOim,

lİ.""l"yr" 11-ta Genel Komuıanı Paşmız tşrif euiler, Kendilerine tüm

onlum adına ve klndim adına hoş geldiniz diyorum; pref verdiler,**- 
Ş;;şar, saUahun Ueriyapılan büyük bif mafaton sonırunda gayet olgun

U, nara'lçerŞİrOe a.XaOaşIar ıanşuİar, Epeİce de yol aldrk, sonuna doğu ıeşrif eıti-

"ir. 
L*İ, gorUl"" tir şeİ çüu orıaya Sayın Paşam; buııda sizi:ı de lasİ davıana,

-Jİ* Ulİİigl. çln Ün sİze lıiup'etmeyi uygun gOr<ltırn; her konunun altında tek-

"l[ylr"r""l]l. 
O"a*, haria ve Ü,t" Ulgiİ"i tullanma yöntemi ç*u, lş dedik,

-İrlÜ-r" -tarl" 
Ulgilerini ku anma yönt",İl ç,ku, Fotogrametri dedik, haria bilgi-

lerinl tullanma yOnıemi çıku, karıografya dedik aynı §ey ç!ktı,.*'"" 
İ;;-;k';d"şlanm ozelliXlJ üzİrinde durduklaıı bu konuya son getirilen

alirenleme lle Oal,a İyiye yaklaşılacağını umaıdık, Ben koııuyu ço,k incelemedirn, fa-

;;;6;;İ"; İryaugrrLa,İvla konu_daha da mı.kapaulıyor acaba diye bir

"naİ." 
OoİOo, bu mesİeğin yücelmeİi, yiikselmesi gayet ıabi hepimizin onuru ve

Hİ; ;t#;.; .".İJJi,,İi,i" * usi L,iyesinde olan biı kumandanımz olıaak,

İ;;;;İ;u, İİİr uilin"lno" oıduğunuza eminiz, Dolayısıyla.sizden şu ku-

rulhva buciin katılan aütıyuzıın ızerinde arkd§rmızn vaıö; alu_y{izün üzerindeki

;H;;;;;;*"Ü-; U, konuyu çok derinlemesine incelenirmenizi ve bu

;;;Ö;;", rica eleceğim, ÇUnkll-darboğazın en büyiik sorunu ordan geldi,

Teşekkiir ed€rim.

Harita Genel Komuıanı Tiımgeneral cğvaı ÜLrpruı- ıvıüsaade eder misiniz

Sayın BEkan?

AÇrK OTURUM Ytrn(nÜCÜSÜ- Şenf verirsiniz efendim, Buyurun,

cevat ÜLKEKUL (Harit,a Genel Komuıanı)- Sayın meslekdaşlarım, normal o-

l*rl. İrİrlp-"l^.rt tıiçUir şekilde bu kurulıayda konuşmamayıarzu ediyordum, Düa

zivarte ikili ve cok yönlü göruşmelerle meselelerimize açıklık getirmek, sizleri

;;ffiffi is-ıi;;;;,İİ. am'a U, gı,1lllk konusu şimdi Ekral orıaya çıku, biraz tef-

sir haıasndan Ooguyor zannediyorum,*' ";;;.i.ü;ının 
nerde olduhnu belin neden öncr, haİiıa ve haİi6 bilgilerini

trll""r* yJİ"u""liğini yeniden eİe alındığını, incelenmekte olduğunu; bu konuda

Öj-,"'aj gİİrUşİ".l""i btİyUk bir aç* kapl-ilikle miiacaaı edildiğini evvela beline-

,"#.-§*O?-İ"İİ, şudrİ al, O"ğ",, Üilgi hariunın gizli olması bunun kul,

İ;İınim*, anlamına gelmiyor; s,İ,nt,,l*m, burada çıkıyor, Geçenlerde Avrupa

İ"pİ"l"İ, 
']lt"İ*yle 

Ür arÜdaşım,z liirkiye haıitacılığı kısmen mukayese eti,

Fakat hep Almanya, Fransa, tngültere gibi üİkeleri çizelg€sine toydu, Yunanisun'ı
't 

r."O,] Vun-iİ*'da uygulanan sisomler hakhnda bilgi sdıibi olunmasını arzu

;#İ 
';;"İ;,İ-gİİfilit 

ton",ndaki hiıkümleri bizden daha kaudrr, ewela

onu belifırnek isErim.*'- -İ*İİ.rO"tl 
diğer ülkelerin; Suriye, lrak, lran, Sovyeıler Birliğl, Bulgaris-

,n'r-YrnJr^'O- İ l."uOo, nl,i,n uyguladı§mız sisıem şuduı: Bugünkti sisem
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yannki sistem, daha müsamahakaİ olacaktır öyle zannediyorum, iizerinde çalışılıyoı
Bugüntü sistemin esası şu; ister kamu sektörii olsun isıer özel sektör olsun, isterse
bir şahıs olsun, Türlkiye'de yatmm, haritacılık çalışması yapmak isteyen özel ve
ttizel her kişi -kamu kuruluşu dahil_ lsıanbul gibi bir bölgede -hassas böıgede- çok
önemli tesislerin bulunduğu birkaç yer hariç, gizli, hizınete özel, özel gizliik derece-
li bütün hariıa ve harita bilgilerini üp kulluıma imkanına sahiptir. Biİ ıek şaİıla;
ı2şıüğı gizliliğin kuralarma uymak kaydıyla.

Mesela gizli bir harita çelik dolapa §aklenr kullanılmaüğı 22man. Yetkisi ol-
mayanlar4 ilgisi olmayanlara verilmez; bugünkü sistemi aç*hyorum. Biı devlet ku_
ruluşundan 10 gün önce biı şey geldi; mi.iracaat, diyor ki arkadaşıınz falancazrazide
çalışırten çadırü hariğyı masasmın üzerinde bırakmış. 3 giin sonra geldiğinde hari-
tayı yerinde bulamamış; bu haritayı kayıttan düşün.

Hayr biz bu hariıayı kayıtan düşmeyiz, bu hariıayı kaybeden hakkında işlem
yapanz. Çunkü benim silahlı kuwetlerdeki subay ve assubaylanm hangi biİlikte
olursa olsun, böyle biı işlem olduğu zaman ordudan atılacak kadaı ceza göriiyor. Biz
bunu kullanmayuı demiyoruz; araziyi a.[sın, dağın tepesine götiıffün, nirengi değeri
hangi derecede olursa olsun, nivelrnan değeri hepsi veriliyor. Ama kullanrken bunun
memleketin biı sım olduğunu, kendisinin de bu memleketin evladı olarak bu sım
korumada hassasiyet göstermesini isıiyoruz. Türkiye gibi silah güciı zayıf ülkeler,
üke savunmalaırrıda araz i özeltiklerinden azami istifade egnek; düşmanmın da aIazi
özelliklerinden asgari istifade etmesini sağlamak 2orundadır. Bu nedenle bu kayıtlar
konuluyor. Yoksa ne öZel sekörüne ne kamu sektöriine, özel kişi ve kuruluşlara
bütiifı değerlerin verildiğini, evraklanmla belgelerimle ispatlayabilirim.

Buna rağmen bunu daha yumuşak hale gedrmek için de çalrşıyoruz.
Bilmem bu açıklamam sizleri aemin edebildi mi? Hepinize saygrlar sunuyor-

um, teşekkür ediyorum.
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AÇIK OTURUM YİlnthjCÜSÜ- Sayın Paşam lütfeuiniz, ancak bir konuyu
da daha açıklarnanızı rica edebilir miyim acaba?

Şimdi öyle olayldf duyuyoruz ki,4 ayl& bir haria yapım siiresi içerisinde ha-
rita yapımını arkadaş bitiriyoİ; fakat bir 8üvenıik soruşturması meselesinden dolayı
değerialamadığından bahsediliyoı. Bu veya böyle konularda haİita mühendisi
müıeahhit ihale almış, bunun giivenlik soruştunna§ şart mıdır acab4 açıklama ola-
rak rica edeceğim? Acaba şaİtsa bu uygulaİna..

Cevat ÜLKEKUL (Haİita Genel Komutanı - Devamla)_ Şimdi bu konuda sizi
yanılrnak istemem. Verdiğim bilgiyi kaydı ihtiyaüa kabul buyurun. Çünkü her şeyi
aklımda detaylı otarak ıutrnam mümkün değil.

Benim aklımda yanlış kalınadıys4 güvenlik soruşturması konusu bir kere dev-
let dairelerinin her birinin güvenlik soruştlrmalı bir mutemedi oluyor. Biz haritayı
her önümüZe gelene değit, ona veriyoruz. o da o kunluş adına onu kullanıyor. Özel
kişi ve kurutuşlann bundan istifadesinde miiracaat ediliyor; diyo ki ben falanca yerde
bir çifıIik kuracağım. Bana buranın 5 binlik hariası lazım. Yahut maden arayacağım
nirengi değerleri lazım. Onunla ilgili o yatırımın hizmetin alakalı olduğu bakanlığa



miiracaat ediüyor ve bu bakanlık bize hakikaten bu zat bu işi yapacaktır, havadan biı
şy değildir diyor. Biz de o batanlığın -yanılmıyosam işte şurada bir teıEddüdifun ar,
bunu gider gimez yann sabah bir daha bakanm- aiı olduğu bakanlık muıemedi ka-
nalıyla kendisine erişiyor zannediyorum. Yalnız gecilınede bizden kaynaklanan, be-
nim araşurmalanma göre _sabahleyin Ege Üniversiıesinden bi, pmfesör gelmişti,
onunla da görüştiık aynr konuyu- gecikmede esas neden miıracaat usutlerinin iyi bi-
lememesi.

Mesela mtiracaat €diyor, bana şu pafoyı verin. Tamam veıilecek bu pafıa; berli
bir ücreti var. Bu ücreıi yaıımadan göndermemizi bekliyor. Bunun gibi şeyleİ ama,
ukdir edesiniz güvenlik soruşturması da o değerleri alan şahsın iümaı edilip edilme-
mezliği meselesinden değil de benim zannım, kanaatim; çiinkü kanaatim diyorum
bazı konulaı benim yeıkim dahilinde değil, esasında gizlilik derecşi konusu Haria
Genel Komuanlığının konusu değildir. Haİia Genel Komutanlığı üst makamlann
emrettiği hususu uyguluyor. Ama biz bunu biraz daha yumuşıabilmek için şimdi
ele aıdık Jnüsaade aldık. Bakıyorum güvenlik soruşturmast her zaman istenen bir
husus değil. Bir defa alındı mı aİıık o görev değişmediği müddeıçe aynı soİuşıurma
bizim için yeıerlidİ.

Fakat yann sizi zannediyorum daha iyi aydınlatabilirim. Çünkü her şeyi
aklımda ıuımam mümkiin değil. Tekaİ teşekkiiı ederim.

AÇIK oTLJRUM YÜRlİrÜcÜsÜ_ Çok toşekk{ıİ ederiz Sayın Paşam. Çok
önemli çok gilzel 4ıklamalaı yapunız.

cevaı ÜLKEKUL (Harita Genel KomuEnı-Devamla)- Biİ şey daha belirunek
istiyorum.

Önceden muabık kalmak kaydıyla, bcn bütün meslekdaşlanmın problemlerini
dinlemeye hazırım. Müzakcre emekte, görüşmekıe biİ birimizi tanımakta fayda
vardır, Uygun aman -tabi şimdi ayıp olur- yani randevu a]ın demek biraz çirkin
oluyor ama insanın belli kendi programı içinde bu gödlşmeye daha rahadıkla yer
ayrma bakımından bunu belirıiyorum. Problemi oıanlaİ da dahil görüşürüm.
İmkanlafim ölçüsünde yarduncr olurum; en azından sizleri ayduılatınm, en azndan
problemterinize muığli olurum. Buna ben olayım Hariıa Genel Komıııanlığı olsun,
diğer bütün mensup olduğum kuruluşlar olsun biz açığız. Önemli olan hepimizin
arzu eıliği memıekeıimizin iyi giinlere gimesidir. Tekraİ teşekkürler.

AÇıK oTURUM YiJRüirucÜsÜ- Etendim Sayın Paşam minneıtanz, çok
teşekkür ederiz. Büyük açıklamalarda bulundular, tutfetıiler. Ancak ben sorduğum
hususu yönetmeüklerde yer aımaüğı kan§ındayım. Koııuyu inceledim.

Sayın Paşam bir kişiye siz hariıa mürahhidi diyonunuz. Kurum olarak ona
yeterli buluyorsunuz, iş ihale ediyorsunuz. Fakaı ıeknik yönetmelikler gereği de
memleket nirengi şbekesine bağlanma ve pafıaıaksimauna uyma zorunluğu veri-
yorsunuz. Bu arkadaş meslehen biİ arkadaş; ziten karneyi verirı€n, müeahhiı derken
bu araşırrmanın ashnda yapılması, öncelikle yapııması lazım gelen bir araşıırma
olduğu kanıslndayım. Eğer yapılmamışsa bir hatadır, mutlak geıekiyorsa. Böyle bil
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arkadaşa siz işi yapaİken kafşısına 8üvenlik soruşturması olayı çıkardığımz ıakdirde

olmuyori yönearneıiklerde yok. Harita ve haİita bilgileri kullanma yönetmeliğinde,

teşkilaıın nasll alacağı, @şkilatın nasıl güvenlik soruşturmi§ı yapılacağı konulan
yer almış; teşkilaıın ihale yoluyla müteahhir verdiği takdirde ne yapacağl konusu da
yer almamış durumda Ben özellikle bu konulu açınak istedim; yeni yöneİnelikl€rde

bu konuya açıklık getirilirse, gayet ıabidir ki ha§sasiyetini hepimiz anlıyoruz; hari,

ucı olarak değerlerin kıymeılerini de çok iyi bilincindeyiz. Köüye kullanılmama§ı

inancında olduğumuzu da biliyoruz; ancak ıicaıi bir müessese olan bir harita

mühendisi dahi bunu bilinçsiz olarak kullanmayacağını kabul ederek, karneyle bir-
liko olayı araştrmalr diyorum. Çok teşkkiir ederim Sayın Paşam.

, Yöneuneliklere girmemiş biı husus olduğunu vurgulamak istedim.

Cevat ÜLKEKUL (HafiE Genel Komuıanı)- Kabul ediyorum,

K§isel olarak her zaman göriişmeye açığım.

AÇIK OTURUM YÜRÜIÜCÜSÜ- Efendim ben bu konuyu fazla uzatmak is-
ıemiyorum. Bu gizlilik konusu burada kapanm§ür.

Sayuı Paşam çok önemli ve iyimser yaklaşımlannı sunmuşlardr. Kendilerine
minnğıanz. Biz çalışmalarımzı süratle bitirmek durumundayrz, vaki! çok geçti. Bu
nedenle çok ksa olmak şaıuyla öneri bazında arkadaşladan söz isryenlcri ancak ha-

masi nutuklar değil, kesin öneriler rica edec4ğim. Lüıfen..
Arif Delikanlı'yı gördilm; başka söz isteyenlerin isimlerini ıespit edip ona göre

ayarlama yapacağım: Hüseyin Uğurlu, Cemil Candaş.
Başka öneri geıirecek aİkadaşlanmız var mı?.. olmadığınl görtıyorum. söz

sırası Sayın Aıif Delikanlı, buyuun.
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Arif DELİKANLI- Vakiı biı hayli gcçti, hepimiz yorgunuz. Çok fazla vaküni-
zi almayacağım.

Gizlilik konusunu tekar kürsüye getirmek istemiyorum; çünkü vakit ona elve-
r§li değil. Ama muuaka ıafişllnası gerekıiğinc inanıyorum.

Yarınki gündemde bir yer bulunabilirse ıartışılabilir mi; Sayın General
Üıkekuı'un açıklamalan belki bir görevli göndererek bir kez daha buradaki
açıklamalar dikte edilmiş olabilir.

Benim asıl üzerinde durmak istediğim bir konu vaı doğrusu bu konunun
gündeme geleceğini umdum, ama gelmedi. Öneminin azlığındaıı değil, belleklerden
bazen kaçabiliyor böyle konular. olay şudur: Ti,irkiye'de l70 bine yakııı teknik eıe-
man; mühendis ve mimaİ ni@likli @lmik insangücü vaİ. Tfukiye'de her ge§€n giİ|
mühendislik hizmetlerinin otuşturduğu proje çalışmaları, yapım çalışmaları
büyüyor. Yani nitelik aruşının yanında nicelik anışları da ba§ladı. Anla[rk kısmeni
metropoller çıkıyğ, oıoyollaİ mes€ıeIeri var, uluslararası hava yollan, hava alanlan
meseleleri vat. Güney Anadolu GAP Projesi var, Çukurova Pıanlaması vaİ, bütün
bunlar uluslararası platforma açık milhendislik hizmetlerida. Bunun içerisinde ölçme
mühendisliği dalının büyiiİ yeri var.

Katkınmakh olan bir ülke şanüye gibidir. Şantiyede öncc bayrndırlık hizmetle-



ri yapılı. Bayınürlık hizmeüeri altyapı; ıeknik anlamda altyapı himıederinin olduğu
her yerde ölçme mühendisliğinin çalışma alanı vardr. Şimdi mercleyi boyle geniş
boyuılarda ve yukandan baktığımız zaman bir tehıike belifir: İsıanbul olayında
özellikle o ıehlike beni çok ürküt nEıü, üna ondan Türkiye kendisini korudu. Bu
tehlike şudur: Tıırk ıeknik gücünün, Tiırk teknik pounsiyelinin yapabileceği proje

çalrşmalanna yabancıIar el aunak istemehedlirler. Ulusal kaynaklanmz bizim kendi
gereksinim duyduğumuz alanda pıoje yapmamrz engellemez.

Baknız deminden beri konuşuluyor; fobgrameırik yönıemin uygülanması
olayı vaİ. Geniş çapta GAP'ıa bir uygulama var; bunun mali porresi 20 milya 10
milyaı dolayında. Ekonomik güçıen yoksun harita bilrolan veya özel kesim, tekno-
lojik gücü de zaten sınrlr; her dirlü donanımla donanmış bulunan yabancı güçler bu-
raya el atmak isterler. Çuku-rova'da ömeğin bir Liibnan kökenli firmanın işi alıp
göttirmesi gibi. Demekki büyiik çaplı proje hizmetleri gündeme getiriliİken, sunu-
lurken özellikle ulusal kaynaklanmızın, özellikle ulusal t€knik gücümüzün yapabi_
ıeceği biçimde ülkc içerisindeki güçlerin koıarabileceği biçimde hazırlıklaı yap-
malıyız. Yabancı kaynaklar eğer'bu ülkede hizmeılere, pıoje hizmeüerine de el
aıaılasa, o zaman siz göriin bütiin mühendislik dallanndaki işsizlikleri. Tşekiia ede-
rim. (Alkı$ar)

AÇIK oTURUM YÜRt-erÜcÜsÜ_ Çok teşekkür ederim Sayın Delikanlı
Önerinizi noı aldım hakikaıen özel sektörtin en büyiik daboğazı ve en büyük §orunu
olarak görüniıyoİ. Tehlike büyüki asıında Türk mühendisinin ve mimannın yapa-
mayacağ-ı, altından kalkamayacağı hiç bir konu yokur. Bugün ıoplanüda da bu çok
açık seçik orEya çıktı. Ancak ne varki, özeı sektör dediğimiz bugün serbest

çalışanlann dcsteklenmeye büyük ihtiyacı var, sermaye birikimi yok, örgütlenme
yok; dcvletin içinde kendi örgüdenmesi de yok. Bu konuyu özellikle duyuracağz.
Teşekkfu edcrim.

Sayın Hüseyin Uğuılu. buyurun efendim. Önerinizi 5 dakika içinde getİrin.

Haıs€yin UĞURLU- Neden koıtuyorsun benden bu kadar, ııeden?
Konuşacak yerlerim o kadar fazla ki, alıp göıiirüyorıaİ. 15 senedir ben sizıerin

içinizde konuşmuyorum. Meslek dış konuşuyorum.
Demin Selahattin Bey beni dürttü dünıü de, söz verdim dediniz. Seni

diiİttiikleri gibi zonguldak'un gelen mesıekdaşlanm durmadan bana diinüyor. Enerji
Bakanlığndaki haıia sorunlan dile gedı diyorlaı.

Yanımda Selçuk Üniversitesindeki arkadaşım dürıltyor. Konuş diyor,
konuşuruz.

Şimdi sayın geneftılim bendenizi bağışlasınlar; 26 senedir hiç bir yerde
söylemediğim, içimĞ bir sır olaıak saklaüğım bir konuyu dile getiieceğim; yasak-
larta ilgili. Aruk miıriiİtı zamana uğramışur, her hatĞ saruyorum haı*mda ıah|ikat
açılmaz aruk geçmişıir, nasıl olsa 26 sens oldu. (Gülüşmeler)

Bir gün brpit kultantp -sayın gençler kullanmayın- da İ§anbul'a ıayinimi
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yaptırdım. Oradan tutu{ar beni geçici görevle -o zaman Galip Beyle aramu çok iyi,

İıeaense gittlgim zaman kalkıyor sarılıyor öpüyor; neyse kişilerle ulra§mayalım,

ilşiı"i" ti*.it rc bir yere gidemezsiniz_ Balıkasir,e gönderdiler. oradan da oradaki
jaOaş ral,atsz ,İ 2 çocuklu olduğu için -ben de bekardım- Marmaıa Adasının kadas-

t osu İlprlacat, nlrenği.i tu.l""al.. Clıtlm Marmara adasına; rahmeüi Eşref Şefık le

"-şut, 
Uu, vol tolr.ı}orum. Balazart mıdır nedir uzak bir yerden diiz yiizde 5lik

."ylli g.a.İy* Uir yerden orartan baz alıp da Marmara adasına nasıl geıireceksiniz

t o"u.İ Sş"f Şenk i" orda bir baktım ufak bt yer, baz büyütıne §oruıu da yokfur;

döndüm g;ldim. ZaBn elemanlan da beğenmedim. Onlar da ıorpilli giun§ler, soru_

yorum 2-ayda genel sınırı çevirememişler, soruyorum niye; efendim efendim diyor,

bunlaıla Ü Cğgün çalışılmaz. Ankara'ya geldim, karan verdim, telrar istanbul'a

döneceğim; ben bu işi yapamam dedim.

Arkadaşlar dediler ki, göIeıden kaçmış olursun.
Gftim 6alip Beye; iyi, bana bir afaba şu şu şu elananlan, bir & kmrdinatlan,

Gittit Haıia Geııel Miidiidüğiine, koordinatlan istedik.

Dün sayrn tir alkadaşım Fransız'laı döneminde Hatay'daki yapılan haribdan

bahsetti. Ben meslekten çok uzak kaldım; şu aşağıdakile. bana,hiç cevap vermiyor

,ben başka şeylerle uğraşıyorum şimdi; biİ baktım yüzde 40\nın halen düa
değerlerinin, yeniliklerinin durduğunu söyledi

. Geldim; Haıita Genel Müdiflü§inden -şimdi arkadaşımız içimizdedir, prcfesik

olma ihdmali var isterim, çok bilgilidir, saygı _duyduğum biı arkadaş; fakat

değişüeıek anlauyorunı arkadaşım alınmasın, belki Generalimden çekinebilir, o da

orİda yedet subay. Gittiın birkaç noktanın, nirengi noktalannrn değerlerini alüm;

dedi ki bu noktaların hepsini bulmayabilirsin, bir de döıdiiıücü derecede kestirme nok_

asını gizli olarak sana kooııdiııaılarını vereyim dedi. Iyi ki de vermiş, (Güüşıneler)

Gittim o Allahın dağlanna ki hele bir granit, siyanit çok sert taşlann bulunuğu

yerlğre giffm. Anyorum uüyorum yok; bir tek nirengi nokdasını buldum, Keltepe

edilen bifyerde dördüncü derecelik niıBngi noktasını buldum. Geldik kaydenim,

Koordirıatlan nereden aldın dediler; ben de o zaman ne kanun biliyorum ne ni-

zam. Medeni Kanunun 639 uncu maddesini de hayal meyal, hukukun da nasıl

geçüm ben de anlayamıyorum. Giuim şimdi arkadaşın ismini veremiyorum, gizlilik
İ".. O.al. n ,all"l,i ben bu işten vaz geçtiın, ne size değer veıiyorum, ne nirengi

değerl ben arkadaşırı ismini de vemem, bunu da vermem. Ben neyse o ce§arcde san-

ki 1apu Kadastro Genel Müdiirlüğü vermiş gibi değerl€ri vererek biz de oranırı niren-

gi değerlerini yerdik
hoşgörüniize sığınarak kurultay hakkında iki kelime söyleyebiliı miyim,

müsaade eder misiniz?

AÇIK OTURUM YÜRÜT ÜCÜsÜ- sıirenız doluyor; iki kelime söyleyin kapa

a!rm.
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Hiiseyin UĞURLU (Devamla) ıki kelime, evet eveL
Kurulıaylar hakkında geniş tecrübem vaf. Dolmabahçe Sarayında Atatürk'ün

Dil Kuıulıayı; 1909 Selanik'teki htihat ve Terakki Cemiyed'nin kongresi. Cumhu-
riyeün ilanından önce lzmiı lküsat Kongresi; bunun drşında isimlerini sayama-
yacağım birçok kongrelerin gerckçelerini inceledim. Kongıede 6maç nedir?

Aziz ve muhterem dinleyenlerim; amaç gerçeklerin dile getirilmesidir. Sayın
Erdal arkadaşımdır; aşağıü diyorum da, diyor ki bana öneri getir. İstiyor musun 2-3
(heri getireyim de tirefesiniz?.. lstiyor musunuz?

AÇIK OTURUM YÜRtİnjcÜsÜ- Sayın Uğuılu, biz hiçbir öneriden titİe-

meyiz. Ancak öneri getiriyorum diye bakın l0 dakikadır konuşuyorsunuz, biı ane
not aldın; Enerji Baianhğındaki harita sorunlann dile getiriknesi diye.

AÇIK OTURUM YÜRÜTÜCÜSÜ_ Tabi tabi.

Hüseyin UĞURLU- Benim hiç de ilgim yok; öneri geıiriyorum.

Geldiğim zaman şöyle bif bakıım erafa; elektonik beyin, inanın böyle. Daha

ne olduğunuzu biımiyorsunuz, çok değerlisiniz; bildiğniz gibi değil. Biz davayı ne-

redcn kaybediyoruzi kalkıp her hangi bir yere, bakın belediyeler yerel seçimde
kalkıyor bir vilayete sçimlen geliyorlar oraya" Biz her hangi bir yere genel müdür

ayin ederken, müs@şar tayin ederken, bütün Tiııkiye genelinde gör€v yapacaıİır, bu-

raya genel müdiıf ıayin edeİken yönetecek arkadaşı gedrmemiz lazımdır; yönetilecek

arkadaşı değil. Bunun için de bilinçli, akademik kaıiyeri olan arkadaşlann bir araya
gelerek; bilhassa odada; hangi aİkadaş bizi yönetebiliİ? Yoksa öyle pardesü ıaşıyan

adamlan, gömlek ıaşıyan adamlan; sen genel müditr'ıinü, mii§teşannr şunu bunu tay-

in edeısen, daha böyle çok kurulaylarda nefes üiketiısin.

AÇIK oTURUM YLınÜrÜcÜsÜ- reşekkirİ ederim; önerinizi aldık efendim,

sağolun.
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Hüseyin UĞURLU (Devamla)- Öneri getiriyorum.

AÇlK oTURUM YtlRİİrÜCÜsÜ- Öneri olarak getirmediğiniz ukdirde
lütfen, söziınüzü kes€ceğim.

Hüseyın UÖURLU (Devamla)- Tamam öneri getiriyorum.

AÇIK oTURUM YÜRÜTÜcÜsÜ- Net olaİak bakm hep hamasi nutuklar
auyorsunuz.

Hüseyin UĞURLU- Tamam net olarak öneri getiıiyorum.
Aynı şeyi sendikada da bzna söylediler. Dediler ki seçim zamanlanna daha vakit

var.



Sayın Uğuılu her zarnanki gibi güzel bif konuşmasını yapuğı için kendisine
teşekkiiİ ederiz; önerisini gene kaydeuik. Bundan sonra müsıeşaİıan, geneı müdiirleri
biz seçip aayacağız; inşalıü o gainıeri gör€ceğiz. (Gülüşmeleo

Sayın Cemil Candaş alkadaşımızdan da, konuyu kesin değerlendirıne yaptığl
için duıumu biliyor; çok gecikdk, çok kısa oluruk sorımu ilesin. Buyurun efendim.

cemal CANDAŞ- Ben İiniveniıeden yeni mezun birisi olarak, burada 1aİt§ılan
mesele hakkında bir öneride bulunacağım. sektöriin geleceği tehlikede; çünkü
iiniveısiıelerde biz de dahil mühendis yeüşürilmiyor arıılc Ben öneri olarak şunu geti-
riyorum: Üniversitedeki eğitim incelensin, araşurılsın; nasıı mühendis yetiştidliyor
göriin. Teşekkıır ederim.

AÇIK OTURUM YÜRı..rrÜcÜsÜ- Efendim aıkadaşımizın dileği, yarın bir
eğitim panelimiz vari orada enine boyuna unışlacak. Ancak ben arkadaşımıan bir
şey söyloyeceğini tıİnit ediyofdum; esas özel §ektöruİ soruntan derken iiniversiteden
mczun olan arkadaşlar nereleİde ne şekilde istihdam edilebiliyorlaı? Kamu sektörii
bugiin eleman a]mlyof, özel sektör bir tiiflü kendine gelememiş: bu arkadaşlar ne ola-
cak üniversiıeden mczun olduktan sonra, onu söyleyeeğini ummuştuın. Ben
söyıemiş oıayım bunu.

Efendim, sabahtan beri en çok da beni dinlediniz. Bu da benim doğal hakkım.
pcşin söyledim; ben kcndi kurallanma göre kural ıanırnayan bir adamım, kuralIanma
göre yöncıirim dcdim. Bana tahammüı etüniz. Çok değil bir beş dakika daha ra_
hammül edeceksiniz, ondan sonra,..(Gülüşmeler) sizleri yolcu edeccğim.

Efendim mecburum 5 dakikayı daha kullanmaya. Sabahtan beri yaptığımız
konuşmalardan şu anlaşılıyor: Ben bu açık olurumdan şunu anladım, aslında her ne
kadar sayın hocam 40\nı yeni geçıi dediyse de, bizim seklör otsun, mühendislik
dalımız olsun rüştünü tam ispat eunişıiı. Özel sektör yapım gücüne ve her tiirlü bil-
8iye haiz olmakla birlikte, büyük bir dağınıklık içerisindedir. Bini aşkın serbest
çalışan büronun olması da bunu vurguluyor. Önemli olan }ir s€rmaye biıikimi
yapılamamışOr; sermaye birikiminin yapılamamasının en büyük nedeni de, bu
sektöfe kamudan, kamu dışınü bir yerden bir aft değerin girmemesi, kamudan elde
ediıen değerlerin de çok hiçiik olmasındaİı kaynaklanıyor.

Özeı sektöriın bu konuda büyük açılımlarını yapabiıeceği, ancak sermayeyi
buımakE güçliıkçekaiği kesin oıarak meydana ç*u. Şiİter dediklerimizin bir şirket
oımadığı; aslında bu sermayeyi de özeı sekıöriın lemin eıIne giicü olmasına rağmen,
kaı marjının çok düşük tutulmasından, özel sekrör bugünku enflaiyonisı ve para
dcğeri kaybı karşısında böyIe bir yere dıştan sermaye buI-.nanın imkanı olmadığı da
bglirginlcşü. Dotayısıyla özel sektöriın kamu sektöaü ıarafından mu ak desıeklenme-
si gcrğküği ofıaya çıku.
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Örc yandan, kamu sektöİünde de özel sektör kesiminden farth olmayan biİ-

dağınıklık olduğunu görüyoruz. Bu bugüne kadar yapılan muhtelif toplanularda da

belirlendil dolayıstyla Tiirkiye'de hariıa ve kadastıo sisıemini bir aıada yilrilten yeni

ve anlamlı bir kuruluşa ihtiyaç olduğu açrk seçik beliİlendi.

Diğer araftan işIerde stiıekliliğin otmaması, heı yıl pmgramlann belirlenme-

miş olması, özeı seköriın cesaİ€tsizliğine, yol açtığı da 8örüldü. Bu nedenle en

azından iamu sektöıünün yıllık programlann dşınd4 5 yıll* programlar yaparak inan-

üncı verilerle orıaya gelmelerinde zaruret olduğu meydana çıktı. Bu nedenle hepini
zin bu işleri başaracağına ve gilveneceğine emin olduğumuzu gördük.

Gizlilik konusunu da anlaıacağımz ümidiyle, hepinize iyi günleç bizi dinle-

mek için zahmetıe bulunduğunuz için teşekkiiİıer eder, saygılaı surıanm. Sayırı Tırr-

can söz isıedi: onu da vereyirn. Buyurun.

Mehmet TURCAN- Ben Sayın Başkanın bunu şuunla amamlamasınr bekli-
yordum; affınıza sğınarak ben öneriyorum: Göriişiilen koııulan gerçeken iııceleyip
bir sonuca bağlayacak, Oda denetiminde bir komisyonun kurulmasını öneriyorum;

mrunludur bu komisyon. Komisyon çalışmasını yapıp bu komisyonun çalışmasına
hep bcrabcr kathda bulunarak olayı çözmeüyiz. Teşğt*ilr ederim.

AÇIK OTURUM YÜRÜTÜCÜSÜ, Sayın Turcan'a aç*lamasından dolayı
teş€kkiir ediyorum; oda bunu değeflendirecekdr. oda gayet ıabi ki konunun ne kadar

hassas olduğunu biıiyor. Değerlendirmesini yaptığında da bu konularrn

değeılendiritmesi için yeni biı komisyon kurulacağnı iimit ediyorum.

Teşckkür eder, saygılar sunar, iyi günler dilerim efendim. oıurumu ka-

parryoruırıı
(Kapanma Saati: 18.45)

415


